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I THs  oUkRdds CUURT  CF  SULTH AFRICA.

(DithabsVanl PROViClas LIVISIQ).

Bretoria: 10 December,'63.

B QU :

The Honoursble Judge- Fresident, Mr. Justice DE wil.

In the matter of:

Toe oSlTAle versuys NELSON MANDELA AND OIdids.

- BEXTRACT OF eVIDEICE

BRUNO _NTULO (duly sworn, states): (Interpreted).
BEramINATIvw BY D, YUTAR: Bruno, would it be correct to de=-

scribe you as a saboteur?=--That would be correct,

And where have you comaitted acts of sabotagef=e—-
In Katal.

And what target did ynﬁ attack, as =z saboteuwrf-—-
I destroyed electrical wire services in New Germany in Natal.
And another electrical pole, at Cliffdale.

I don't want the places - I just want the ob-
jects that you attacked, we will come te the places in due 10
COUrsSe .—~—1e8. A Municipal office in Durban., Stealing
dynamite.

Ye5?==-That is all,

Mit, Be.ltanGe: My lord, it would appear, from the opening

sentences of tiis witnessdgevidence that he is an accomplice,
at least. I don't know whether your lordship would cousider
warring him, in thet capacity.

Thls COURT warns the witness in terms of thedct.

WIThESS: Yes, I understand, my lord, and a. prepared to give
evidence, 20
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Mk, deRdabies informs toe Court thet he has had a note passed to

him by the accused in waich they state that they are experiencing
difficulty in following tne evidence as both witness and in-
®rpreter are speaking softly.

BY Thw COURT: His evidence has been that the country had been ©

taker: over by the White pecple, in an improper way, and also the
wezlth of the country, and we - that is the witness and his
people - are suffering on account of that. Interpreter: The
literal interpretation - 4s a result of that we have peconme
yellow, my lord, oul theare is no sense in interpreting it in 10
that way.

wanklisTION BY R, YUTAR (Continued):  Bruno, I am going to

increase my volume, and you do the same. Were you a member of
any political association?-—-Yes, in 1957 I joined the A.L.C. f

Yes? dere you a member of any other associationy =
~—=In 1960 I joined the Trade Union - the South African Con-
gress of Trade Union. Often abbreviated as S5.A.C.T.U.

Any other organisation¥=--In 1961 I joined the
Communist Farty.

Having established you as a member of the Commu-
nist party of Jouth Afrieca, you can tell us what more you 21
were taught to believe by the Communist Party? You have told
us that you were led to believe that the wWhite man had rovbed
the olacks of the country, of the wealth. what else were you
led to believe by the Party?=--we were then told that we had
to wipe out the Government of Cajitalism, and that we had t¢
esgablish a government that would be a government of working
people,

How were you to wipe out theGovernment of Capi-

talism?-—eBy war - by fightingz.
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Yes, what elsze were vou taught by the Communist
Party of Jouth Africef=—-se were aleo taugnt not to associate
with the police, beczuse the police are a part of the machinery
of the Government, that is used to oppress us.

Yes?~—-Zecause whenever you meet a policeman — as
soon 25 you meet him it is either he or vou.

Is that what you were taught by the Communist
Party?=—-Yes, and we were also taught that the policy contained
in the Freedom Charter - we must see $o it that it is all
carried out, fully. 10

Were there any distinctions drawn between the
W hites who were prepared to subscribe to those views, and those
who were not prepared to subsecribe to those views?---Yes,

what was the poszsition?=--Thoze who stood with the
Government - those were the people we were supposed to fight
against and do away witn.

Do away with! In the last resort, how were you %o
do away with them?---After we have got the better of them we
would get them coaverted so that they have the same ideas which
we have, my lord. 20

Now, capitalism would be replaced byT---Socialsém
was going to be introduced first, and then after that, Bommunism

liow, you mentioned the police - did the Communist
Farty tell you what your attitude should be if ycu should be
arrested]l or apprehended by the police?---When you were arrested
you must not say anythinge to the policeman. You-must not-make
any statements.

What must you do?--~Just to give your name and
address to that officer.

Is that what you were taught by the Communist 30
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Earty of South Africa?---Tes,

Can you tell the Court whether Advocate Bob
Alexander Hepple attended any of these lectmmes which you were
taught by theCommunist Farty, where you were told not tc give
any information except for your name and address?—--I1 don't
know him. I have never seen him,

liow, having got an outline of your activities, let
us start from the time you became a member of the African
National Congress, when did you join the Aafrican National Con-
gress?—--1957. 10

AT THE TImeg where were you employed?=—-I1 was
working at a hospital by the hime of McCord, in the vicinity
of Turban.

And you became a member of the african National
Congress?m—-les,

Did you attend any meetings?=---Yes, QIWayE.

Whe addreszed those meetings?—--Chief Lutihuli,
ano:.gst others, and M.V. Yengwa, and Ltephen Dhlamini, and
many others,

And were the speakers addressed in any particu-20
lar way?---Yes, the volunteers of +the AN.C. had an agency uni-
form.

Did you pay subscriptions?---Yes.

Whzt was itP?=——-fntrance fees 3/- and then 1f—
per meonth.

Liow, Zruno, I want to skip the years 1957,

1958, and 1959, and come to the year 1960, and I won't
trouble you to tell the Court of your activitiess in thos e
other yeesrs. Can you tell the Court whether in 1960, any- 29

thing happened to the corganisation known as the African National



Congress?---Yes.

what haprensd?-——After the trouble at Shappville,
and Vereeniging, by the Lmergency Regailations the African lia-
tional Congress was banned,

Notwithstanding the banning order, did it cease or
continue to operate?---It countinuecd. I don't know about other
towns, but as far as our place - that is in Yurtan - it con-
tinved,my lord, but underground.

During that time did you zet to kanow anyone in
particular connected with the banned African National CongresslO

fes, stephen Uhlamini.

Will you tell his lordship who he was?—-=-ihen I
met him for the first time I did not koow what nis actual posi-
tion was, but when L came to know him 1 found out that he wa....
I came to know that he was the Chairman of this organisation in
Durban. 3Szctu - in Durban. And having seen him at meetisgs
of t.e Africen National Congress I also came to know that he
was the Secretary of the Uurbsn vranch of the African Rational
Congress, my lord.

Was he in charge of any other organisation?--- 20
The more we became friendly, and the more we knew each other
better, 1 found... I came to know that he was a member of the
Communist Party.

was he in charge of auwyy portion of itY——=—when
I knew him as a mmmber of the Communist Party I knew that he
was the person that ectablished a cell.

h c2ll of the communist Party?P---Yes,

I will ask you presently to describe to us the
uéll—syst&m, and how it operated, but for the sequence of the

story, now, I would like you to tell the Court that you became30
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very friendly with Stephen Dhalméini .,~--Yes.

Did you and Stephen discuss the banning of the
ANCo Tmm=Teg,

Did he provide you with any literature, Ppooks,
pamphlets?---fes, When we were talking to each other, con-
versing, he showed me a book, the name of it was "Eppsode",
and it was written by Harry Bloom.

Did you read it?---Yes.

Any other books?---He lent me another book, my
lord. The title of it was"The Last Front". 10

The Last Frontier?——-Yes, Frontier, I am not
certain now who the writer of that book was.

Did you read it7--=-Yes,.

Another book, or any other books?---"Black and
White in South Africa". Written by Lionel (?)

Any other books?=—2The Roots of Revolt in Africa".
Written by Jack wobbis,

Yes?=-=And others - of Communist literature.

And - I don't want you to decsribe the stories
of these books - but what it dealt with? What did it deal 2o
with generally?---The contents of all of them in general,
taken together, points to the black man in Africa, the struggle
under the oppression of the Europeans, the wealth of the
country being exploited by the whites, and the plans that the
Whites use to take possession of all this fantndzy.

Did he refer to the so-called hardships of the
Bantu people of this country?---Yes

Did you believe what irst I
doubted it, but as I went on and on I eventually believed it.

Were any of these books referred to at any of 30



the meetings of the African Naticnal Congress?---lp, nothing
was referred to at meetings out of tho:e books,

At any of the A..L.C. meetings, or the Communist
meetin.s, did they agree with. or contradict anything that you
read in those books?---Yes, very much so.

when did you become a member of S.4.C.T.U, - the
South African Congress of Trade Unicns?---1960,

Wwho recruited you?---Stephen Dhlamini.

And was S.a4.C0.7.U. ever referred to at any of the
meetings of the African dNational Congress®---Yes, it was al- 10
ways menticned at the meetings, that if you are a member of the
A.0.C. then you must be a member of 3.A.C.T.U, and if you are
a member of S.4.C.T.U. then you must be a member also of the
A.u.Ce , my lord.

Wwas there any reference to 5.A.C.T.U., at the
meetings of the Communist Farty?---Yes,

what was the reference?---At the Communist Party
the talk was that we must organise and get the people to join
S.4.,0,T.Us my lord.

Did you attend any classes of this Trade Union?20
-=-Ycg, always on Tuesdays, between six and seven p.m. I
attended those classes.

wheref——--At the offices of S.4.C.T.U. at
Lakani Chamvers, Durban,

Did anybody give any talks, or lectures?——-Ste- 29
phen Dhlanini.

And what was tne subject matter of hiz lectures?
—==The trend was more or less this - that it is not of much
use thst 2 person works with the aim or object of getting high

pay or doing outstanding work. That must not be his aim, 30
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What was....¥=-—-Interpreter: I am sorry, my lord.
I just want to sece whether t:& interpretation is correct, here.
I will ucse ancther word. We wer. told that it is not enocugh...
(I szid that thet must not be the cnly aim). It is not enough
to work with the object of getting high pay, or with the object
of doing good work, or deliver good, work, but that is not
encugh, The object must be to get so far as to do away with
the rulings or doctrines of capdtdlists.

what was the basic principles to be achieved?
-—=First of all the object was to have the power in the handsl0
of the workers, and the work.... &ni the wealth of thae country
also to cone into the hands of tze workers.

were there any references, at theze classes, to
the electoral laws of the Hepuplic? —---lio, it was just that
the Yovernment - the way the Government wa:s governing - that
should come to an end.

Anything about the votePe—=That each and every
single person should have the right to vote.

Irrespective of race, colour or creed?---As long
as he is a humzn being. 20

liow, were yocu given any specific instructions,
as to the nembership of S.a.C.0.U,?=--Yes, I was told that...
1 was told by becoming = member of S.4.C.T.U. it muat be all
the time tc get 211 to become members - all workesrs,

And did you yourself recruilt people te become
menbers?=—=Yez, I did.

And you cid in fact organise and recruit?---Yes,
And I worked it to such an extent that I persond ly formed a
unicn which was known as the dospital wWorkers Union,

And your position there was?===I was the 30
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Chairman of the kcCord iopital Branch. That was the hospital
where I was employed,

And thuat time Stephen Lhlamini, you told us,
was the Chairmen of G.4.C.T.0. itgelf?-—-That iz s0.

liow, you told us aboul these meetings being held
every luesday, between o and 7. was there any change?=--Yes,
that coutinued until sStephen picked out or took out those mem-
bers of his class that hud gained a certain amount of knowledge
and transferred them to othzr classes for further knowledge.

Higher Bducation?e--Higher gducation. 10

And when were those classes held?---Lhose classes
were held on Sundays, at the offices of the Trade Union,

And what wzs pronogated =t those Sunday classes?
———There we were taught what was called the barl Marx teachings.

Any other teachinsg?———aAnd lenin,

What I should have aBked you is this - were you
one of those selected for the high.r education at the higher
classes?——-1 was,

how, at this time did you beccme a member of the
Jouth African Communist Party? I am sorry - before you trans-
late thet = when did you beccme a member of the Communist 21
Yarty?-——after I had attended those classes for a while, my
lord, then otephen Dhlamini put me into the Communist Party.

I joined them,

Did you pay a subscription?---Yes, I paid mcney.

What was the subscription?---The subscription,
my lord, in thee Communist Party was pro rata to your earnings.
lMine, at that time, I felt in the divisicn of 2/- subscription.
Per month, my lord. Twe shillings, per month.

Now, the Communist Party of South Africa - was 30
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that an organisation permitted by the Government?---No, it was
not, my lord,

Had it also been banneed?---Yega.

Where did you attend your first meeting?---In
Willis Hpad, in a flat belonging to Mr. George Poonan,

A nd who was this George Peoonan?---He was an In-
dian, my lord. At first 1 did not know him,

Yeg?———When I had ccme to know him, my lord, then
I came to know that he was the leader of the cell of the Commu-
nist party where I was. That I was under him. 10

Who introduced you to him? --=Billy Nair.

Une of the co-conspiritors, named in the indict-
ment, my lord., Billy Nair. And who was Billy Nair9---He was
the Secretary for 3.A.C.T.U. in Durban,

Who else was present at this meeting? —--I was [4
there. Empntck Ndhlovu, Sdomon Mbanjwaz, Eric Mtshali, and
George, Now, who is thiz @urnick Ndholbu?---He was the
secretary of the Railways Workers Union. my lord, He was al-
so the Secretary of the Hesidents or Ewamashu, That organi-
sation was known as Resident Asscociation of Ewamashu, That 20
is the name of the phice.

And who was Solomon Mbanjwa?---Solomon Mbanjwa
was the Secretary of the workers at the Match Factory, known
ag the Match workers Union.

And Epic Mtshali?-- He was the Secretary of the 24
S +Ah.U.TuUs branch at Pinetown.

Can you tell me anything else about this Eric
Mtshali?---He is not in this country any more.

Where is he?=--He is in North Africa.

Do you know when he went there?-—-Yes, I know. 30
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When?=-=In 1961.

For what purpose did he go there?---No, I am sorry.
It was 1962,

For what purpose did he go?---He went there to
go and get military training. To go to he trained as a soldier,

For what purpose?——-He was sent there to be taught
and trained and then he would come back, and then he would, on
his return, he would then come and train the section of the
A.N.C, that would be the military section. 9

We will come back to that in greater detail later,
Remember, you spoke earlier about a cell - a Communist cell,--Yas,

Did peubelong to any such cell?=---0f the Commu-
nist Party, yes.

Any particular cdll?---0f the Communist.,

Who were all memoer of this cell?
BY THE COURT: He has given the members, Have you mentioned
all the members?
EXAMINATION BY MR, YUTAR (Continued): Now will you tell us =
who was the leader of this cell?=-<Georze Poonan.

Now, will you tell us how this cell operated - 20
openly or not?---No, it was underground.

How did it work? FRom whom did it get directions?
~==From the District Committee.

Of the?=-=0f the Communist Party.

Who comprised the Digtrict Committee of the
Communist Farty? =--I did not know any of them, my lord. The
regulations were such, my lord, that I wouldn't have been able
to know the members or the committee,

Of the District Committee?=—=0f the Committee, yes.

But you say the cell got its directions from the30
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District Committee?—--Yes, they came from the Uistrict Committee.

And do you know Trow whon the District Committee
i} turn got its directions?=—-From the Central Committee.

Now,who told you all thigP---UGeorge Foonan.

how I would like you to tell the Court whether you

can tell us anything about the daticnal Zxecutive of the Al-
rican hational Congressf——--Yes, & little, my lord.

what can you tell ua?=--I can say this, my lord.
At the time .hen there was & sort of a misunderztanding, &
gort of a trouble, between the sectlons - tne military sectionll
and the ordinary aA...C. mervers, at that time we sent one of
our members, asmely Curnick Ndhlovu,tc the Rand, tc tae saticnel
Committee, listional Bxecutive Vomuittes of the A.4.0. de
gent him there,

Yeg?—===Un his arrival beack he saic that he had
contacted and seed:Walter visulu Thag is the litile that I
know about it.

what was thi s trouble between the military
section and the...

M, Baf-alGk: I don't know how admissible this evidence iz 20

atout what this witness was told by sconesody else.

UA. YUTAR: Fy lord, I might just mention that Curnick Ndhlowvu

iz menticned in Annexure "A", page 10, as one of the persons
who aasisted as an agent orf the accused - an ageat of several
of the accused.

SXAWILATION BY DR. YUTAR (Contiiued): Right, what was

the trouble between the military organisation of this A.H.0.7
e—=that I know, my lord, is not what I heard perscnally, or
was told perscnally, but the general talk was that tie members

of the african National Congress - ordinary = the persons in 30
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the high position of the African lLatioaal Congress, did not
like this military branch, my lord.

What was the military oranch known 2% - do you.
know?-—-At that time they had n. particular name. They
were just known as the Sabotage.

I want to take your mind back to an occasion when
you were at the office of S.4.C.T.UW. - did anyuvody every make
a Report to you - did Billie Nair ever make a report to you?
—-——ies.

What did he tell you?---I1 don't xnow whether 10
that is the occasion to which you are referring,

Tes?=--He t0ld me that an Buropeanfjad arrived
there who had amee from the Rand. He said that that Buropean
had come there to establish & branch of the szboteurs, And
that branch would assist the aB.C. to carry out its aims

Aims of?-—-Anything = campaigns - anything that
the A.W.C. decidez to carry out.

Did you get to know who this white man wag?=--

I ngver saw him personally, but in our conversation...Curnick
says that he wag Bernsted - Rusty Bernsted or Bernstein, or 20
sonething, I never saw him persomesly.

And this new sabotage organisation - did it
vs.was it under the comrol of anybody?---The regionzl Comrand.

and the Hegional Command - where?---The Regional
Command of Uurban.

And from whom did the Regional Command re-
ceive its commands, or by whom was it controlledf?=—=That was
under the hational High Command.

Where?——-Un the Rand,

Now, when did this change-over take place from 30
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this policy of non-violence, to a policy ¢ viclences as di-
rected by this irf;i Saboteur Organisation, under fommand ol T
Regional Command?=---Billy told me tiat the National... that
nis Eyropean who came there came with jfie message that the
African National Congress had now decided to revert to vioclence.
COURT : When was that?-—-It was wowards the end of 1961.
ERAMINATION BY MR, YUTAR (Cohtdnued): In fact, Bruno, in view
of his lordship's question, could you tell his lordsiip whether
any date had been fixed for the commencement of this new policy
of violence?---1t wasn't said by that Burcpean that came 10
there first.... I will say that the first one did not say
the date, In fact, the first bBuropean who came did not men-
tion the date, but the Buropean who came afterwsrds said that
the date would be the 16th day of December, 1961.

liow the first Buropean you spoke about wao came
there was Rusty Bernsted or Bernstein?=---Yes,

The second Buropean?=--Uh, I know him well
that was Harold Strachan,

We will come to him in & moment. Did in fact
the Regional Command in Natal obey that instruction and start20
this campaign of violence on the 16th of December?=—-Yes,
We accepted that, although we didn't start it on that day.
We started it on the 15th.

The day veforei-—Yes.

liow, I want to ask you to tell his lordship who
were the members of this Regional Command?---~Eilly told me
that the Suropean told him that the names that had been given
him was'my name, Billy Nair,my lord.ceessss

As you indicate each one I would like you to in-

dicate what were thefr positions, and what were they lknown as,30
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Prunc. It was you, you say, and now, what was your positbn
on the Regional Command?---I wae assistant to the Tecnnicai
Officer, my lord.

Right!==-His name was BrianChaitow

You say he was the Technical Officer?---Yes.

What was his celling?---He ie = chemist,

Did he mention Billy Nair - dt#d you mention him?
Whet was his position?---He was the Deputy Captain.

And what were his functions?---He was assis-
tant to the Captain, And he was the personwho did the 10
correspondence to the National High Command.

Who was the Captain?-—Curnick Ndhlovu.

He was the Captain?--—-Yes.

Any other members?---BEric Mtshali,

Is that the gentleman that you referred to
earlier?~=-YTea,

And what was his positon there -~ what was he
known as?=---He was Sergeant.

Yes? And who else?---Ronny Ehutilﬁ?}

One of the co=conspirators, The spellidg is 2V
Kaerils, my lorde—-He was a lieutenant, my lord.

80 the Regional Command in Natal consisted of
thece six people, including yourself?-tk¥es. Chaitow was
not o member of the Regional Command,

He was not?---No, he was hot,

But he was a technical officeri---Yes.

And what did he have to do, as the technical
officer?-—-According to Strachan, my lord, who established this
it was arpanged that the technical officer could have a tech- 30

nical committee, apart. It would have one representative who
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souid represent iv at vie Heglonel Command,

And wno comprised this technical committee
Just Brddn Chaivow and myself, at that stage.

and you, {rom what you have told us already, were
ol the negicnal Commani?——--1 was,.

Kow, what were the functions of the Hegional
Command?~—-First of all its function was %o recruit soldiers
for that oranch - the Savotage Branch.

Tes?-—-1t wonuld be generally in charge, and it
nad %o lock after the interests of the Sabotuge section, and 10
80 Ofls

Recruit soldiers?——-and recruit coldéars,

And from whom would they recruit these sol-
diergf=—iot from the meetings itself, ™t frow the members
of S.4.C.T7.U. and from the african bhational Congress.

and whav were the functicae ol the Technical
LomritteeP-=-to make weapons, and tc be in churge of anything
that mad to ve manufactured. For ianstance, boots and sq oni
but that woulid have nad to come later.

Low, ¥ou told his lordship that this committeadn
was estavlished by idarold Strachan. nr yas if_ﬁﬁ& flegional
vommand ?—==lhe first Buropean, my Lerd.

and what did Strachan sayP--+He came and taudWff
us to manufacture weapons.

you speak of weapons what exactly

And when/doyou mean?---3omba, petrol bombs,
and other dry charges, Molotav codktall. Those are a few.

dow, how were wne membars of tais Regional
Command referred to? Were they referred to as 8illy Nair,
Curnick Ndlovu, Captain, or what?-—-dWe were instructed that

when we were together we had to protect each other, and had t030
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call eaclk other by his title. For instance, Curnick Ndhé&owi,
we had to address hir as Comrade Captain,.

And the lieutenant?=---Conra@é@ Lieutenant,

You had to preface it with "Comrade"?---Yes,

Whan did you firgt hear that somebody was coming
toteach you how to make weapons¥-=--I1 heard it from Billy Hair,
after he had told me about the Regional Command - the Establish-
ment of the Regicnal Command. He then said that there is a
Eurgpean who would come to teach us to make weapons,

Did the Regiocnal Command meet?---Ies. 10

When and wereT--- At an office at S.A.C.T.U. which
was enpty. It was unoccupied at the time.

wWwas that jyour first meeting?---Yes,

And did the persons who were members of the
comrittee attend that meeting?---Yes.

Wwag Billy Nair there too?=-<They were all there.

Was there any reference to discipline in that
meeting?---It was there inet we were told to respect people with
nigher ranks than we had. FPeople who were above us, and that
we had also to behave exemply to those in a rank lower than 20
ours, my lord. To tnose lower down in renk our behaviour
had tc be exemilary.

Hdow, then, with reference then to the A.L.C.
the - was there an, refereance to the tosition of the A .Li.C.
the Regional Command, an d what you have referred to earlier
as the military section?  Was there any relationshipf-—-They
explained to us that that militery sector was not separate, but
it was part and parcel of the Aus.E.and it was part and parce.
of the whole organisation, my lord.

The militarv men were part and parcel of the 30
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African Mational Congress, and the Regional Command?=--The
Regional Command was in Command of the military section.

And now, Bruno, will you tell his lordship
who were the members of the Regional Command of the military
section, who were membersa of the Communist Partyll=—-I would 5
say adl of us - Billy Nair, myself, Curnick Ndhlowvu, Eric
Ntshali. We belonged to the same cell of the Communist Party.

The two you have just mentioned, and yourself,
belonged to the same cell of the Communist Party?=---=Yes.

Now, there were two names that you left out - 10
That is RonnyKasrils, and Brian Chaitow. Now, tell his lord-
ship why you left those two out?-—-Even though I do not know
whether they were af®tually members of the Communist Party,
they were in agreement with everything.

Uf the Communist Party?---That is so. Of the
A..C., my lord.

And the Communist Party?---They were in agree-
ment with it all.

Now, will you tell his lordship why you say
that?=--Ronny EKasrils - we were in friendly conversation. He 20
lent me a book once...

Called?-—-Socialist Philosophy by Maurice Com-
forth.

And of the names you mentioned, who were the
Europeans?---Brain Chaitow.

Yes, that is the chemist?---Yes, and Renny.

Do you know RHonny Easrils very well?——-Yes, I
now him well since 1961, 28

Will you look at BExhibit "D" and see whether you

can find him there? (Witness looks at Exhibit before Court).
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Page 18, Exhibit "D".---Right,

Now, Brunec, I would like vou to tell his lordship
whether, at this meeting, you weres given any instructicas as to
the targets to be attacked by this ailitary wing? 0Of the
A.0.C., that is.,=---Yes,

whll you tell his lordship what were the in-
structions?=--we were told that the branch, or section, that
is the militar; section, must fight the Goverament. That is,
it must destroy government property.

what kind of Government property?---Any 10
property of the Yovernment.

ouch as - give some examplesf=--Llike this
court roon.

we are going to lead evidence about a court
later - we will come to that later. Anything else?——
Gover.ment offices, and all property belonging to the w“overn-
mert, my lord.

bnly the Yovernment?---and those who are 1h
agreement with the Government, like the Municipalitfies.

Any particilar municipality = any particular 20
branch of the municiglity?=-=The Bantu Administration secti n
of those municipalities, where passes are issued.

Kow, having got that instruBtion, did you
ever meet with a view of carrying cut fhose instructicns?--Yes.

At which place?---In Ridge Hoad, we gathered,

Hidge Hoad, Durban, I take it?---Yes,

At which place?=--In donnie's flat,.

And Honnie is the parson you knew as Honnie?
——Y1Es, 30

And you are referring to?--Yge he is lieutenant.
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familiar witn the rules of how they fight.

Tesg?=—-ftnd =«lso, the war that had taken place,
or was, at the time, taking place in Cuba. The way they were
fighting. To make oursclves fuwiliar with that, because this
war tnat we were going to wage would not end by just destroyiag
the ppeperty that belong to the Jovernment. That the Uiue
wouod come that we would have to go out to the open, to the woods.
and into the bushes, to fignt, guerilla warfare.

lgg?———ind then eveptually, it would culminste
into wholesale ware If we come *to know of places where the 10
Government storesaway arms and smmuniticn, we must watch out
for those places, and we must steal arms =nd ammunition there,

Unly arms and ammunitdon?---Dynamite also, and
also certain chemicals that he was going to show us witn which
you can make bombs, Where ever we could find anything of those,
we had to steal,

Right!===And he said then the time will come that
we will,...now tuat he is there the time has come and he was go-
ing to show us how to make these weapcns. aow to make these
weapons, because we had to start on the 1lotn. 20

Of fmmmlipoesbar, LI01. And that that was all
fixed vy thé Laticnal High Command,

That was all tixed by the Wational high Command,
where?=-=0Un thg Rand.

You know the exact place - you have told us?=--
Tes Lilieleaf,

Now, you have told ud Khat it had to start on
the 16th of December, 19617 ——=ies,

fhere - it had to st where?=---That was the
date it was going to sturt right throughout the whole of Sough 30

africa, my lord.
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was there any reference to any activity that
may or may hot have taken place in other big cities in oSphth
Africa, apart from Durban?---Yes, he said that there was Btme
thing that had already been tried out in Port slizabeth,

Only in Port &Llizabeth?--=-1 remember Port Eliza-
beth amongst others.

what had already been tried out in Port Eliza-
beth?——-He said that this bomb - which was known as the "dry
charge" - was experimented with or tried out, theke.

In Port Blizabeth?=--Yes, and alsp a petrol bomb,
That was tried out in Fort Elizabeth. 11

Was there any refeorenceg by Strachan, or any-
cne at that meeting, about security measures?---Yes, he said
we must be ver: careful not to fall into the hands of tne pollce,
He said that whenever we had any feeling or so that you Bre
under swspicion by any member of the police, you hacd to re-
port to the command immediately.

Did you know who the other memberss of the mili-
tary wing were? Or did any of the other memb#rs know who the
other members were?---=lio, it was maid that even ;gu had 20
reascnable suspicion that a particular person is a member you
must not in any way approach him or guestion him.

ot to make any enguiries,-—-Tes,

how, at that staze was this military wing known
by any nameT---lio,

Did this military wing acquire any special
name at any time thereafter? To your kioowledge?--It was, L
tnink, in 1962, that we noticed in the papers that this section
had been given & name,

What was the name?——-The Sunday TirmesS.ceeves.. 30
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Alright! Did you personally, or members, get
to know wnether this military wing had bten accorded any parti-
cular name? Apart from newspapers?-—-Yes, between July and
August, of 1962, helson handela came and he tobd us.

what did he tell youT=--ie said thhEk the name
of this orgahisation is now "Umkonto we Sizwe",

Did you recognise hlielson lMandela?---Yes.

who is he?-—-It is the onw sitting over there,
but he has gone down in his condition now, oir., He was in better
co dition there, 10

Did he change ipg facial feature,---He Luad no
beard then, my lord.

will you look at Bxhibit "D",---Yes.

What do you identify - which photof?---Uoth,

And what way is it different = in what way does
it differ?=--ide hasn't got the beard now that he nad then, and
he is smaller ncw. 4dis condition cecms to have gone down. GHe
was fatter.

We will come to that later - the meeting - at
its correct time. Now, having been told by <trachan what you 24
were to attacs, and how you were to attack, were you given any
lessons?—--Yes,

Who gave you the lessons?---3trachan.

A nd to whom did he give the lessons?-—-All
of us, my lord. But he laid stress that he was particularly
instructing t.ose of the Technical Committes,

low, you have mentioned two names  Brin dhaitnw,
we kncw, was the Captain¥=--Yes,

Did you have any experience in that dired¢biog?7-—-

I have personal knowledge of electrical work, my lord. 30
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Kow, again I leave you on your own to tell his
lordsinip what directions 3trachan gave to the members of the
Technical Committee, at that stage, yourselves - you and Brian
Chaitow?---He said, to enable us to prove that we deserve to
be picked ocut &8 these members of the Technical Committee, he
questioned me as %o my knowledge, and 1 told him that I knew
something about electricity. He then told me to prove myself,
and my knowledze. I had to construct something which is electri-
cal which can issue a spark that can issue the spark at a parti-
cular time, 10

What did he call that? =--a timing device,

And he put you to the tegtP=—=Yes,

fow did you come through that test?---Overnight
I thought about it, and I decided that I could make a thiag
like that if 1 were to use a battery, and with the batter and
with the use of an alarm clock with a spiral element in front,

I went +to Billy for funds. He gave me £2.0.0. I bought the
necessgary articles that I required, and...

Tell his lordsnip what you did and how it worked?
-—=-lhis devige had the fact of an alarm clock. You could 20
set it from anything from one minute to sixty minutes, but not
over that. It worked in this way, my lord. If you set an
alarm clock, for instance, for the alarm to go off at a parti-
cular time, at that time the adarm will go off, and when the
alarm handle at the back comes back, then it makes contact.

9o you get u spark at the appointed timeP——-
Then, as soon as the circuit is completed, then it will isgue
the spark.

And didyocu work that out overnight? ---I

thought it sut, my lord. 30



- 26 - B, MTOLO.

and did you build it up?---ies.

and whut did you do with it?=--At our second
meeting with fdarold otrachan I showed it te him,

ahen was that - how long after the first meet-
ing?-—-Ihe next day.

What was the view expressed when you produced
this contraption?---He said it wasn't good enough for the pur
pose that he wanted it to serve, beczuse if you have exploded
a tomb through the agency of this devi@e it would not déstroy
itwelf, so that the police would find it there when they came 1C

onto the scene, and also it was too expensive,

AT THIS STAGE The COURT ADJUURRG.

Ol RuSUMING AT 10 a.m. on WEDNESDAY. the 11th DEEEMBER? 1963,

BRUNO MTOULO (8till under oath):
EXAMI:ATION BY Di. YUTaR (Continued): #Bruno, we reached the
stace yesterday where you had done your homework, as asked for
by Harold Strachan, you prepared z coatraption, shown it to
hir the next day, =2nd he had said that it was no good, becauze
it was not self-destructive, and it cost too much.---les.

Well, we will commence from that point today. 20
Was Brian Chaitow given any homework to do?=-==Yes,

What homework had he been given?---He was shawn
and told to seled chemicals with which to manufacture bombs.

lo what?-—-fe must select certain chemicals with
which to manufacture bombs.

He was to select certain chemicals to which ..
with whichthe bombs were to be manufactured?---Yes,

Did he do s0? To your knowledgef=--Yes, I do 28

know, my lord. I do mmember that one of the chemicals used



- 27 = B. MTOLO.

was 2incC....no, citric acid.

You told his lordship yesterday that in fakbt
Strachan did instruct yuu in the manufacture of certain tjves
of bumbs?=-—--1es.

I am going to ask you to detail, in some measure,
not in very great detail, the instructions he gave you, becuuse
it is important in view of the acts of sabotage which the
state allege were committed afterwards., we will deal first
with one of the bombs you mentioned yesterday, and that was
petrol ocombs.---Les. 10

will you tell his lordship what the instructions
to you were?-—--Iou tuke an ordinary one gallon petrol tinm,
throw that half-way with petrol, and then you take a plastic
tube, one inch in diamtere and two inches long, and then you
close up the bottom openirg of it, and then you can close that
one end up with plastic - known as flexihand{?}, or cardboard.,
Then the lower end of that tube - that is the end of it which
is closed u. = about half an inch of that jyou must fill with
podd&asium of permanganate and aluminium powder, en egual parts,
to f£ill half an inch of the lower portion of that tube, 4nd20
Then, on tope of that, you put ...you spread inpowder form,
potassium of permanganate. Tou juat spread it over, the
powder, Thea you take tissue paper, the type of tissues
used by ladies as handkercaiefs, shall 1 say, tissue paper.

Icu cut a piece of out bhat and then you put that intc the

tube, so that it forms = cover. Just so that it forms a

little cover - of the materials that are already inside, my
lord., Then, conto that little covering you add se4?dand. That
gea sand acts as a timing device. If the sand, for instance,?29

is a half inch deep, it will take about 30 minutes... 12 or 13



- 28 = 8. MIOLO.

minutes to soak through that sand to contact the other stuff.
The timing that takes place - the pericd of time differs - as

a result of the type of saud The seasand at Lurban,for
instance, does not act i1 the same way as the sea sand of Port-
Elizabeth. The +timing differs.

what you now described to us - what part acts
as the detonator...

BY Tis CUURIz I don't think he has finished exgeining it to
us,=--Lthe rest of the space in the t@be is then filled up with
glycerine. 10
Banbilliallul B Y DR, YURAR (Continued):  Yes?--=That is then
the detonator of the petrol bomb, complete,

BY liws Clunl: Voes that mean that when the glycerine soaks
through the sand, and comes into contact with the dher material
it will start ourning, is that right?---#s soon as the Blycerine
coutacts the Potassium then that acts as an ignition to the
lower Dixture, and that causes an explosion.

Do you close up the top of the tube?=--Yes,

The top is closed up, and it must be tight,

I don't quite follow how you put this tgbe in- 20
side = iz it dropped into the petrol, or is it sUspended, oF
what?---The glycerine is nect put in immediate, my lord.  The
twbe is put into the tin, and then on top you put a atriyyg or
sometihing around it to hold it, so thet it doesn't fall into
the petrol altogether, It is suspended above the petrol, my
lord, +o0 do its work, my lord, you take it to the target,
then you put it down there, as arranged. Then you add the
glycerine,

You only add the gdyceriae then?---Yes. Then

you fill it up, @and then you pack it with sandbage, my lord. 30
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Then you clo.e the 1id so that it is tight, and then it is ready.

EXAMITATION BY ki, YUTAR (Continued): And then you run for your

life?=—=Then you run.

After you started this description, these exhi-
bits have come down - keep them in front of voug Before I
ghow you an example of a petroel obomb - did Mr, Strechan tell
you anything about thelevel of the sand - the seasand?---Yes.
That was later, but now, in connection with that, I forgot to
mention that Mr, Strachan said that the tube that is used - the
dastic tube, must be transparent, and that is how you will ge 10
able to judze whether your sand is altogether level on top,
by looking at it through this transparent tube, The height,
or should I say the depth of the sand in the tube, is your
timing device, for whatever period of time you want it for,

The purpose of having the sand altogether level on top is %o
avoid the glycerine flowing to one side. The top must be al-
sdately level, for the glycerine t¢ sask in consistently.

If this tube was not completely horizontal, or
level, what effect would that have when the glycerine was pomred
in%=—-The depth of the sand would be, for instance, half an 20
inch, HNew, if the sand is not sbsolutely level, the same depth
all arcound, then where it isn't the same depth - where the
depth is less, the glycerine will soak through quicker, and it
will upset your timing.

low, what you have told your lordship now, dié
you demonstrate it to a Commandant Spiller of the SBouth african
Lefence Forge?---Yes, a person whose name I did not know, who
came fromthe military...

Ard was there another gentlemen from the South

African Railways?P---Yes, From Uurban, my lord. 30
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Did you demonistrate the manufacture of une petrol
bomb as you had been taught by darold Straschan®---Yes.

Will you lock ot sxhibig "1", please., Jill you
identify that?-—-Ies.

at the moment, it would save time when we come
to the other samples, will you demofistrate to us as you go
along. Will you show his lordship where it is opened, Is
that the tube inside.
oY Tus QUURT: I do understand that = 1 doh'tthink I need any
GOTE y==-—A5 your lordsnip pleases, 10
BRANIGATIVN 8Y DR. TUTAR (Continued): Low, that is then
Exnhipit "1" - a sample of the petrol bombP=--=Chis particular
one that is belore me now, is another example. This was taught
toc me - the manufacture of it - by Jack Hodgson. That tine
over there is the one used when sirachan taught ne,

I am s¢ sorry, my lord.-—--This is the one,
Exhibit "1" was taught to you by Strachan?---Yes, this is the
ole now, my lord. (BExhibit shown to Court).

BY Tk CUURT: I see in this case your tube is fimed onto the
1id?-==1t just got stuck there automatically, because &t has 20
been there a long time, my lord. It was nct affixed,

It has been tied with string - coming down the
opening.---I will show your lordship how it works. Witness
demonstrates . This is where you put the string - around
this 1little top plece.

And you bring it out of the opening?=---l1t is
just right as it is now.

Ch, I see. Yes, I follow now, thankyou,
BAAMINATIUN BY DR. YUTAR (Continued): Now, what did Mr.

Jtrachan... did he make a sample, as he explained it to yaow? 5V
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-—=-lesy ne made one Lo show me.

Was it testedP——-Yes.

ihere?---Un a water tower.

Where?—--In Ridge Road, close to Ronnie's flat.

And was it placed there?-—--Yes.

aith the glycerine?---Yes, Strachan put thai in,

who all went?---1 was there. =Honnie, Lilly Hair,
Curnick Hdhlovu, Brian Chaitow and Eric litshali.

And having placed it in position, and poured in
the glycerine, what did you 21l do?---We got away and stodd 10
a distance away.

And what happened? ——-after avout 15 minutes it
exploded, my lord.

That is now the petrol. Yesterday alao vou
mentioned a Ury Charge Bomb---Yes.

will you tell his lordship what Harold oStrachdn
taught you about that?---Lhe Dry Charger is a mixture of Iron
Oxide and Aluminium powder. Ihe mixture there is one to flve
parts. Five parts of Oxide, to one part of aluminfup. The
tin is the same as this one. 20

As Bxhibit "1"? ---Yes. It need not necessdrily
be a metal tin, It could be a plastic container also, my Jord.
The detonator would 5till be the same as tiis. The difference
between this first one snd the dry charge is that the condaliner
can be virtually filled with petrol. It need not be nalf flull,
I am sorry — the mixture can be filled. The mixture - flat
is the mixture of the aluminiom poweder and the oxide - the
tube can be filled with that., The whole tin....

Can we put it this way, whereas in the patrdl

bomb you have the petrol, in this one you have a dry powder of30
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powder and oxide? Is that the positien?-—-Lhe detonztor is
gtill the same thougli.

Otherwise it works the same?---Yes,.

Alright! Low, we will go onto what you termed
yesterday the Molotov Cocktail,—--lhe liolotov Cocktail that
was shown to me by Strachsn - you take a bottel - an ordinary
bottel. You fill it with petrol. Lhen you take a piece of
cloth, and - it is in the form of string. TYou sink it into
the petrol, and tie it cnto the neck of the bottle,

BY THE CULRT: You then have a wick into the petrol - is thatlC
what you mean?---Yes, that is right.  Take this for example

as being the bottle (witness demonstrates), then you take the
rag and you put that into the petrol, so that it scaks; then
you take it out, and then you tie it arcund the neck of the
bottle. Then you cork the bottle, fhen when you cametdo
your target you get matches. You will ignite the soaked rag
arcund the bottle and then you throw it,.

And then yourrun?---Ies.

EXAMINATIUN BY DR, YUPAR (Continued):  4lright! lhen,

finally, you mentioned yesterday,detonators.---My lord, these 20
are the detonators.

Did you receive any lectures on that?---Yes.
1 was taught by Strachan - he was the only one,

low, where did these insTrucivavns, or lecturea,
take placeP=--In 4onnie's flat, On the third day we went to
EBrian Chaitow, ©Chaitow's flat. Then, when we had to go and
manufacture the real bombs, my lord, we made them at sric
Mtshali's place at Clairmont.

and what happened at sric Mtsnali's house in

Clairmont?---we went to his place, my lord, instead of at the30
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flat of 3rian, because he said...l will put it this way,'my
lord. when we were already there ne said that we couldn't do
the é?% charge here,oecauze it is too large to do it at
Brian's flat,.. the esxplosion,

And did you prenare them?---we prepared o:ae
there, and we exploded it,

A Dry charge?---Yes.

where did you explode it%-——de went into the
veld - where there was bush, and where there were no houses
nearby, my lord. 10

And with what affect?---1t exploded - there was
a great explosion, my lord.

After having tested that - with that result -
where did you go to?=--Then we went to kric's house.

You say "we" went - who iz "we"?---Myself, Billy
Nair, fonnie Kasril, Sriec Mitshali, and Harold <Strachan

And how did you go there?——-3y motor cep.

whoat was the colour of that carf——-a greenish
colour, my lord, a Morris,

And then what happened when you got to the 20
house?———tonnie then said instead of wasting more time they
reguired materials which would be required by the 16th - they
are all in supply - and at Clairmont they were in supply. The
materials that were required for the 16th were already in
supply. They were already there, so it was no use wasting any
more time.

who said that?---Honnie.

And what was done then?---Lhen we decided that
seeing that the muterial was all there, that was recuired, we

could start that same nig:%. 50



That was what nignt?-——It was near to the 15th
already. It was only a few days before,

And what did you prepare from the miterial?-—-
Then Ronnie took the car and whant to fetch the materials from
town. Then we built four - we manufactured four dry charge
bombs, my lord.

Did you decide on your targets thatnizht?---
Yes, we had already decided, and we knew exactly where to go.
We had alrsady done the apy work.

ho had done the spy work?---I went, and Billy,1l0
Thet is all, my lord.

Low we have got the four dry charge bombs. Will
you tell his lordship how meny targets were decided on, and
what they were?---we had decided that one bomb was going te
ce placed in the office of the Bantu Administr:tion.

nhereabouts?---In Durban,

where?---132 Ordinance(?) Acad.

was it Yovernment or Municipal offices?——-
Municipal, my lord,

Tou were going to place one bomb there. Yes,
secondly?-—-Ihe two next cnes were going to be placed in the
Bantu Comnissicner's office, in Stanger Street,

And the fourth and last one?---The fourth one
Wwags geing to be put in the offices of a plauce that was knpwn
as the ColouredAffaiita Uepartment,

whereabout is that?-—--llasonic Grove,

These three tzrgets you mentio..ed - were there
any moret———igo,

These three targets you mentioned - were they

in town? Is the area spemsely populated in those aresgPe—= 30
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The Bantu Administratiun offices of the Municipality - there
are no dwelling houses of Buropeans nearby,

aAny other buildings nearby?---There are many
other buildings. 'The Boy scout's Hall, for instance, is in
the wvieinity.

And the other two targets?---1lhe second place,
has also buildings around it - but they are not dwelling houses.
They are firms, except an notel, which is on the opposite side
of the street, my lord.

And thne Coloured Affairs DepartmentP=e==ILhe 10
same applies to that place, also buildings around, but now
dwelling houses,

Masonic Grove — do you Know it?——-Yes.

Lo vou kuow where the Magistrate's Court is%——-
Yes 4L do, my lord,

Iz that in the Hasonic Grove areat=---If you walk
from osmith Street, you walk in a lane (a small narrow street),
about as far as from here to that door there, andthen you
reach the office, my lord.

VUf, - what office?=--0f the Coloured aAffairs 20
Department, in Masonic Grove, my lord. Then from that point,
there will be another 50 or sixty paces to the Magistrate's
Court itself.

That is the building which houses the Magistrate's
Court on the Ground Floor, and the wupreme Uourt on the second
floor?=--Yesz, that is so.

Hext to that building, is there any hotel or
boarding houseP==<There is a cafe, my lord, nearby, bpt =a
little nearer to dmith Street,

Iz that cafe part of a big building?——-It is in30



a big vullcing. %he cafe is situated in a big building, my lord.
Befors we come to examine the results
Y Ide OOLRT: Just before you go any further, Lr. Yutar, are
these in the Annexure¥—--Yes, my lord, and I snall detail them
as I come to each one, I will give the numovers, wmy lord, in
Annexure "B",
You have come to three now, alreadyT---Yes, my
ilord, but he nusn't exploded them yet! There are a few
other arrangement s wiich toox place befor: I deme to that.
Jut 1 propose, EE come to each to indicate tie items in 10
annexure "Bv,
BAaMIuaTIUR BY Da. YUTAR (Continued):s  liow, who prepared the
detonatonsfor whese dry charges?=-—--Brian Chaitow and I.
aa3 there any ax;lanaticn given as to why he
saculd prepare then?-—-It was cvecause it was explained by
Harolé Jtrachan, that those chemicals that tiey uaed - if they
are Lot properly handled, thney Rose thelr #trengtin. That is
it it takes 2 long time, it loses its strength.
where were tne detonators to oe kept? ——-Iﬂ
my room, my lord. 20
why in your room¥—--Sgcause by that time I
was not well=kuown to the Special oranch,.
¥ the Police?===Yes, of the Police.
were you known at all to the police?--=Yes,
ihey knew... as far as 4 could think, a little. Very little,
but yet, = littie, ny lord.
Digd anybody share a room with youf—--No, I
stayed there alone.

Was there any reascn why these targzets had %o

be attacked on the night of the 16th of December?——-Ky lord, 30
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Hareold Strachan told us that that date had been selescted by
the Maticral High Command, That was the date amyd that it
would start - right thoumghout the country,

Did Barcld Strachan remain on with you in order ta
kelp vou explode these bombs¥=—-=llo, he didn't. He was in a
hurry to get away to Port Llizabeth,

And for what purpose was <Strachan ian a hurry to get
away to Port Slizabeth?=—-He was in a hurry to go and show
them there also how to dc ife - =

Ly show woo there?---The members of the sSabotage, 10

and did he leave®—-—is went by prsse, yes.

Wow, 4 24 going to ski; as aany details as 1 can,
axcept to sk did you bri.ug anyoue else into your little
commitiee¥=—==Yes, Sillie told us that there was a young Ln-
diman, my lord, who was at university , where he had studied
for a B.S5c,., degree. He was a chemist. He said "we had
better puthim on the Techrical Committee."

de had a knowledge of chemicalBs- did 3illy say
anything else abeut his Dackgrouwnd?---H & sayd, apart from
the fact that nhe had a knowledze of chemicals, he had 20
slso attended the larxist claasses,

And did you bring him into your sabotage group?--Ies.

Befcre you attacked these targets, did you make
any tes3ts? ===Un tne first dzy, when we were teaching the
youngsters, I was with drien Chaitow. e made two detonators
and we went to test them alorng the Joutih Coaszt, near Unmsgababa,

with whatresult?—--They went off correctly.

lowg did you prepare for the attack on the target?-Yes,

Where?---we then went to Srian's flat.

Yor which reason - for what purpose?——- We then went30



to muke the four detonators that were required for the four
targets.

Now I come, my lord, toc item number 1, in Annexure
"B" — that isthe Bantu Administration OUffice, Urdinance Road,
Durban, is that correct.=---Yes.

Did you i:spect that place again before you actually
attacked it? —--=-Yesz, Billy and I went.

whenf=--Before the 1l6th.

For what purposef---We went to inspect whether we
coula get inte the building teo place the bomb iiside the buildi0
ing before it exploded, and whether we could put it into the
office, my lord.

who went with you¥==-Billy Nair, and I,

now did you go there?-—-ligtor car.

Uy you know to whom the motorcar belonged?=—-It be-
longed to W.P. Naicker, an Indian. It wes aMorris car.

Did you inspect the place?-—-Yes, we parked the
car some distance away, before we came to the corner, We
then went there. we left the car some distancr away, and we
went there, with the idea that we would have to put up some 20
gtory to the police, so that we would ve allowed to get in.
The story was that we would tell the police that our car got
out of action anéd that we wanted to come into use the tele-

phone to get thecar attended to.

BY Ths COURT: It was just an excuse that you made up?P=—-=Yes,

BEAMIGATIUN BY MR. YUTaR (Continued): was that your excuse?

—-Yes, that is so,.
And did you in fact see a guard there?-—-Yes,
Will you tell his lordship whether the door was

open or closed?- -The person was standing at the main gate. 30



Did he remmin standing there, or did he patrolPe=-
He was standing there, and he was patrolling.

How, we come to the nisht of the attack - what night
was that?=—-—After we had manufactured the beombs, and after we
had inspected all the targets, then we decided thut we will
start on the 15th. That is, during the night of the 13th tA
the loth.

low, I will leave you on your own. By the way, did
you actually speak to the guard, anc ask to be allowed inside
the building?---Yes, 10

I veg your pardon?-—-When we came to the guard I
spoke to the guard.

what did you say to him?—--I1 said our car had bro-
ken down, and I said the driver here, indicating Billy, would
like to telephone, to & garage, and also to his firm to re-
port what had happened.

Were you allowed in%=---Yes, he said alright., He
produced tne keys, and he opened for us.

And you went in?=—-Yez. whilst B5illy was telephon-
ing I looked around. 20

Now we come to the night of tne 15th of Decemveyr,
and I want to leave you completely on your own., You must tell
his lordship in yo r own words how you set about firing the
targets.---It was arranged that on the 15th I should not go
away from my room. At avout half past five in the afternpbon
Ronnie came, my lord. He had a paper carrier bag. He then
entered my room, he came in, end from the paper carricr big
he ha® at that stase oa him he produced papers. It was hear
Christmas time, and it was the type of Chriatmas wrapping

paper that you use to wrap up presents. We then cleaned 30
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of
the bombs- 21l four of them - to remove any fingerprints/ours.

We took a cloth and soap and then cleaned the bombs. Then
Ronnie produced a composition of chemicals, generally known
as Cutex - used by ladies to put on their fingernails - and
we rubbed the whole of cur hands, inside, with that,

Not only the fingers, but also the palm?-—-The
whole of the hand,

For what purpose?---so that no fingerprints of ours
could be left on the pomb,

Who told you to do thatT=--all this we were told ¥y 10
Harold otrachan. He said if we had to gloves to put on he
gaid then we could do that - to aveid fingerprints being left .
behina, You can alsc use your socks, that you wear on your
feet, he said, my lord.

Alright, carry on!—-—-He opened the bag, produced fhis
Cutex. We applied the Uutex to our hands, and then, after the
boms were cleaned we affixed the detonators, and we closed
them, and then we wrapped them neatly in thosze Uhristmas
wrappings, so that they would look like Christmas parcels,
and then we waited for Lilly and the others to arrive. To- 20
wards nhalf past seven they =zrrived - 3illy, We then took the
boms to the car, got into the car, but this car was no more
the car that had been used before - that is K.P.'s car. It
was the dar that was driven by a Coloured person. Wi then
got into the car, and then the Ucloured drove it in the di-
rectiocn of the town. #hikst we were driving dilly said that
we would pick up this young Indian at the murket, on our way.
I just want to say now, inbetween, that at that stage we had
already decided who wes going to do each target. The Bantu

Administration Uffices were going to be done .... 30
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I don't think it is necessary to go into deteil

now., we Will come to that.---0Oh, we picked up this young In-

dian at tae market, my lord, and then we drove to thes Bantu

Agministraticn offices. HRonnie and I and tais young Indian got

out of tiue car there. The others drove off further,

And wnen the three of you got out of the car, d4id
you take anything with you?---we took our bomb, my lord, and
cur portion of the bottle of Blycerine,

And the others went on?---Ies.

With the three bombs?---Yes.

Right, carry on, please?---Hleverting back now, to
sometning I had left out - the previous day we had already
carted the necessary sand that was required, and had dumped
it near the offices, at a particular spot,

how much sand?---Four obags full - potato Lags.

Will you tell nis lordsihip how jyou proposed to use

taose four potato bagse?---That was to pack the bomb,

Yor what purpose?=--Those sandbags would serve as a

resistance - the resistence again will causm a stronger ex-
plosion, my lord.

Right, carry on! —--when we approached this gate,

through which we intended to go, we found a number of police=

men sitting around there. wWe noticed that it was ncg good.
Then we went arcund the bagk.

Yeg?——-There we found z door, my lord. It is a
wooden door, at the back, so we decided that we would use

that now - we would let the explosion take place against tha

GOOT . As a result of the explosion the fire would enter the

was
building, and the offices alcnzside, after the ﬂﬂﬁrfﬁmashed,

oy lne explosion, my lord, After we decided that,

10

20
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my lord, we wers sauntering srouwad, watching the clocE, because
the explosion had to be carried ocut at nine o'clock, right
throughout the whele countrr, Hine olclock wes the time., When
it was approcching niie o'eloek, my lord, we took the btomb, and
glaced it at the door. I packed the sandbag aszainst it, watched
agein, my lord; when I noticed that it was some minutes to nine
I put in the glycerine, and closed it. After I closed it each
of us wert in our own directicnsg

Where did you go?---I went to take a bus to Yyerport,
vhere I was living at the tiue, 10

and on the way did you hear anything?---As 1 was on
ny way to the bus, as 1 was about to pass the station, I heard
an explosion behind me,

In what directiondid it ccone Ifrom%?—--From the direction
of the Bantu administration officez, where ; hald come from.

Yow, Zruno, evidence will be placed before the
Court that the coffices of the Bantu admlinistration - that there
was sn explozion there on the night of the 1ot of December,
1951, at 9,15 p.m. There was a nlastic holder, with blue
grev noweder, found agrinst the Jdoor, packed against the door,20
——=Yeg, my lord,

How, whet is this biue grey powder?=--It is a miz-
ture cf iron oxide, and alimindum -owder,

Did you 1. fact use a plastic holderf---Yes, it is
those cans that are of claztic, and are sometimes used by
travellers to carry petrol with themn. Sxtra vetrel.

How, by the way, you spo ke about.....

Mit, BurRahcs: iy lord, thiz is not the first time that Dr.

Yutar has suyested things to this witness, and 1 have not

made any ccmnent thereon., 1 think he should tell first of 2l1l30
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tell everythi g - what sort of examinatioa is going to follow,
what sort of powder was found - he also tells him that & con-
tailner which was a phaakic cortaliner was found, and having told
him that he says "Did you use & plaftic container".

BY TEx CUUKT: I think you had better put it in ancother way.

EXamIBATIV. BY DR, YULAR (Continued): I dhall do soc, my

lerd. Kow, you spoke amocut the bags of sand. Un Whose in-
gtructions did you use those?-——otracnan.

Did the Sabotaze Scuad moet thzre&ﬁtar in order to
have a discussicn about the results of their exowrsion?=— 10
The next day, yes.

hera?=—1In Billy's flat.

who all met?=—-I1 was there. #nd Honnie and Billy.

AKD DID you report on the results of your effortas?
-==Actually it wasn't intended %o te a meeting, my lord. The
next worning, when I got out of ny room, I found scme sea-
sand outside my place, 1t was evidentdy spilt thers. That
worried me. 1 thougat "isow, what brought this seasand here?"
Because on that account I salled at =241ly's pluce, and be- 19
fore I eould ask billy zvout the sand, he asked me "why didn't
you put tie detonator in that cther bomb"?

ahich other bomb7---that was intended for the
Coloured Affairs.

Did the bomb wihlch had been placed outside the
doors of tue Cploured Affmirs vepartment o off or net?---He
said it didn't go off,

#hat about the third place? The third targetfe—
The others also did not go off as was planned, or intended,
violy mine was...

Yours was the only successful one7--<biine was the 30
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only successful one, yes. Frouw what I understood I gathered
from newspapers, my lord,

%o, we don't want to know what yru learnt froa
newspapers.,

AT THIs oTAGE Tndg OUURT sLJUURNG PO

15 RIGUT=S,

Qi RESUMING AT 11,30 a.m,
BRUNO MTCLO (still under oath):

shalklballve &Y DR, YUZAR (Continued):  Zruno, we canh move a

littie faster row = vou have Zescribed the first act in de- 10
tall, and I think now we can skip a lot of detail. ilow, youw
told his lordship, right at the very commencement of your
eviaence, that you also stole dynamite.---Tesz, That was Gﬁi
of cur duties, as told us Ly Harola Jdtrachan, He said we muet
lecok out for places where the vovernment nides its weapons

YegPe=-and also places where dynamite is storesawayy

YesT———and zlso places where we could procure the
necessary chemicals to meke oombs,

Anything else you had to do?  was this only the
Fovernment things you had to take?---lo, where we had to 20
gteal wes not necessari.y vYovernment places.

and having found such places, what were you to
do? =--We had to report such places to the Hegional Commapd o

Did you in faect do soP=-=Yesz, I reported tc the
Regional Commind what I saw,

Liéd you do that immsdiately that strachan told ydl
thatPe--Lihis happened guite a long time ago = it wzs about
April, 1960(%) 1962(%) wher I siole the dynamite,

Before we come to April, 1952, certain instructinn

took place, and I want to deal with that first., Lid Srian 30
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Chzitow remain op the Bxecutive Committeef——-iowards the end
of Jamumary, or the beginaing of Fezbruary, we heard the EBrian
Baid he was getting out of it.

W ho took his place?---The Regional Commznd then
t0ld me to take his placd,

Were you Low in charge of the dxecutive Committes?
~—Ten,

You also told his lordship yesterday that there was
zome trooble between the A.H.C. gffiecials in Durban, and the

Curnick hdhlovu
Military wing, =2=2 Tast you said thet fou wase sent to Jo- 10
hannesburg to meet the A.1.C. in Jokansesburg., —-Yes.

You told his lordship yesterday that Curnick came
back with @ report from ...bezring with him & report from
Walter Sisulu?-~-Yes.

Teow, will you tell his lordship what was the report
that Quenick FDhlovu brought back from Walter Sisulu?——-He
told 13 $hat he saw Walter sisulu. He to0léd me that he was
a manber of the dational Bxecutive Committee of the A.L.C.

He told us that Walter 9isulu had told him not to take much
notice of what the rpecple in high positions of the A.L.C. $0
are saying, in YJurban.

Was it tc be taken notice ocfP-—-we were told that
we should take instructions from the National High Yommand,
which is on the Reef. IHe also said $hut walter disulu said
that he, Ndhlovu, would act as & liason officer between the
hoi.Ce and  the Fational,.. the Regional Command.

Having disposed of those two matters, we come now
to the date you menticned, April, 1252, Dié you diescovar
any place where dynzmite wasn kept?  There seems to be some

digpute about what you saic - Cudnick Nikhlowu was to te the 30
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lizson officer Letween the A...C.and?---The Regicnal Command,

In Durban?---In Uurban.

Alright. Lkow, aApril, 1962, Did you discover any
phace where explosives were keptP=—-It was a vipinity that I
knew, my lord, It was well known %o me., As I was travelli:g
by bus in thut €¥iainity I noticed +two red boxes, which were
fencad in with wire fencing.

Where was that?---That was between Pinetown and
Mzriea Hill,

who did that place belong to?=—=I zm not zble to sayll
with any certainty who the owner of that place was,

ﬁndfziztkept tiere¥—--tWhen I noticed that I remem-
bered that otrachah had told methat where dynamite is there
ar: aeuall; tuo red boxes enclosed with wire fiamding. Then
to make sure I decided to get O8f the bus and make enguiries
fro: ﬁﬂﬂple who were wokkinz on the road thers,

And what did you determine? —--=1 just czsked cne
of the men there whaot is that.

A nd what dic you find outP===I then found out
thot that was the place where the dynamite was stores, 20

Did you make any revort about it?---I went on
Mondsy and reported at s meeting of the dagicnezl Command.

And because of that report, what was donef =—-
Ihey were not quite satisfied, and it was arran ed that Ronniw
should go with me to go and look =t the place.

and did the two of you go to the placef—--Yes,

will ycu tell his lordship what happened on the
occasicn of that inspection?-=--We bought scie foOQeesssess
and we declded to sit there, and pretend that we were just

travellers and have something to eat there. 50
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what happened then%?---We arrived at the spot, parked
thhe car, and sturted eating.

What happened?---In Short he was satisfied that it
Wwas Gynamitc, We noticed thot there was a door, or & gate, in
the fence, my lord, and that was locked, with a master lock,

YauPwm-=Ronnie then toock the nmumber of the lock,

And, 4id you make zny further report?-—--Yes, we
reported that to the meeting of the Regional Command.

And?---It waes then decided that donnie and I should
use our own discretion as to when and how we could go and zet 10
that dynamite. e had to go and zet hold of it.

And, did you in fact exercise your discretion?--=Yes.

Prepare yourselves in ony way%---Honnie says th&tl
ke will borrow a motor car frow a friend of his., He asked ne
how I theought tncece boxes could be opened - with what? I
said if we could get hold of « fairly big screwdriver and a
crowbar it could be dene. Then we decided on a day that was
a Friday, that we could go thare,

Whet wbout the lock on the gzte?---Ronnie said tha
ne would go to M.P. and get...M.P. Haicker, to get the 20
roney to buy the crow bar, and the screwdriver, and that he
had already got hold of a key.

What kind of keyP--=The key of a master lock that
nad a similar humber to that ons there,

Did you make this excursion to this place where the
dynamite wasTa—-I23,

Who all went?—--I went, Billy, Ronnie and Mannie
Isaacs drove the car,

Where did yocu park the car?——-Mannie Isaascs had no

gnowledge of what was going to be done, He only knew that30
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we were going to fetch some A.L.C, documents.

Yes?=——We stopped him at approximately 100 yards away
from this bom, end left him there. TIpen we went to this spot.
Ronnie then unlocked the gate, and as soon as the gate was
openad I went strajght to the smaller of the two boxes. I
put the crowbar into the door, and broke it, and it opened,
2il1ly and Honnia then took out the cardboard boxes that were
inside..

Containing?=—-a4t that stage I did not know what they
cohidned, Whilst they were taking these parcels out there, I 10
went tc the bigrer bex. Broke that open also. There we all
all assisted each other in taking out the cardboard boxes,
Irside the big cae we found that there were two fairly differ—
ent types of cardbesrd boxes - diastinet from one another., Joae
were fairly long, as I shew now (about 3 foot long), and three
feet by cne foot, the size of the cardboard boxes, znd the
others were short cardboard boxes,.

What 4id you do with these parcels?----We took
them out. we placsd them close to the road. w#when we were
satisfied that we had a bi_ enoursh load I went to ca 11 Billy.20
I mean Mgnnis - went to call Mannie, I called him and he
ca ne there, and we loaded these srticles in the boot of the
car, It was full - the boot. e placed the others on the
rezar seat of the car. There were still come more left on the
ground, =ni then Mernie comnlsined and szid that the load was
teo much, sc the balance that was left over we just threw
into cattle dip that was rnearby,

Brurno, &£ den't want you %o tell his lordship what
you read in the newspaperes - vwe will leave that part out -

but will you straizht awzy tell his lordship what you did withg0
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that load?---Un the way theres was discussion as to vwhere we
were goins to take these things, because Wwe were under the
impression that dynamite would b2 just a small little parcel.
We dian'+ expeft so much - such a large number of parcels.

dad you established then what these parcels cono
tained?---The long one® there was printed on the boxes, explosives.

And the small cnea?-—-Cordtex.

CoOord DT aldoks ?——-Yes,

You hed a discussion = don't tell me the details -
but just tell me what you finally decided to do with it?-—- 10
We tcok it to George lLigicker's heome.

And where did veu store it thersP=-=In the garage,

We den't want to know further what harprened that
night, You car cut ocut the details - I db hope it deoesn't
disturb vour train of thought. I want to take you to the
next day. Did y-u meke any rerort of what you had done the
day before?---Ys=, the next dzy, in the afterncon, I was still
at that time employed ut the heapital,

Yes?-—==In the afternoon I went to S.a.C.T.U.'s coffice.
when I saw Billy he told me that Honnie had gone to the 20
library to get scme books that deal with dynamite.

Did you communicate with anycne else?=--bDilly also
told me that he had written a letter to the Highn CUommand in
Johannesburg, that we had progered such, z2nd that they nad
to send somebody down to come and show us how these things
ara handled, my lord.

Anything elze?=--From the information obtained by
Ronnie in the book that as zot from the library, as a result
of what he learnt there, 2 fan was inctd led in the garage to

make air, LY,
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Cool air?——-ies.

For what purposef?—-—-From infnrmatian that was got
from this boolk, my lord.

And what happened as 2 result of comrmnication with
the Lational digh Yommand in Johannesiurg? ITou t0ld then
het you had obtained znd you asked them for instructions?
———Just a few days after thut P£illy told ge that we had a
neeting of theRegicnal Command,

D44 he *ell you?-—-Yesz, D5illy then reported that in
reply to the letter that he had written %o the High Command 10
that he received instructicns frem the High Command that sce-
body of the Tecnnical Qommittes should be seat to the High
Comnand +to receive training with regard to the regueest.

Receive training where?——-In Jchannesburg., I aom
nsing the word Johannesburg — actually it means the whole Reef.

Training in what?---Ic be taught how dynamite is
handled and how it is used. And so on.

And on whom d4id thst duty devolve? Lo Zo %o
Jsohannesourg to receive this training?-—-It fell on me, be-
cause I was then in charge of the Techﬂigal Committee, 20

Did you gof=-=yeos, 1 weﬂt.d

where had you to report, Bruno?——-At that time it
wag arranged that there was going 1o be a meeting of S.4.C.T.U,
we. @ Hationsl Yonference, of S.4.C.T.U. in Johannesburg.

And what arrancements were made?---Becausze I was
golcg to be one of the delesgates of that conference, it was
thendecided that I weuld go to that conference.

What further arrancements were made?--——ipd fhe person
who will be sent by the High Command will take me there,

at the conference. 30
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The person from the High “ommand will meet you at
the conference, and take you from there?=—-Yes,

Did you attend that coenference?=--Yes,

Where?---In the Trade Hall,

Johannesourg?---Yes.

And were you in fact approached by a man from the
High Command?---lo, nobody arrived.

What did you do?-—-kfter two days, when the con-
ference ended, I returned to Durban with the otier delegates.

Why didn't you go to the High Command direct?---I 10
did not kno the High Cormand at that time., There was nobo-
dy of the High Command that I could get into touch with,

Didn't any of the members of the lechniecal
Committee, or the Regicnal Command, inow of the address of
the High Command? I don't mean a postal address - I mean
the actual address? ---I cannot say whether Billy the situa-
tion of the premises, my lord, but he did know tiie address,
because he did correspond with them.

How, you told yis lordship, after waiting two days
at the confirence of 5.4.C.T.U. you returned?---1 went back 20
to Durban, my lord.

And you reported?---The same day I arrived there I
went straight to pilly and I told him.

Did Billy meke any report to you = ﬁilly Hair?—--—
Billy then told me that there was a mistuke. Whilst I was a-
way to dhhannesburg, to the conference, a person came down
to Durban to come and teac.i me.

Who was that personB---I did not know his name, but
I found out afterwards that it wds Jack Hdadgson.

50, having been told that a mistalke had been made, 30
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and that a person had come from Johkhmesburg %o teach you,
what was then decided?--—-Then £illy =aid I had tec cetch the
fast mail next morning... not that morni.z, thzt evening, at
six o'clock, and he would be there - the next morning at
nine o'clock = in Jehannssburg,

And were you given anythingPe--Lilly zave me a letter.

Addressed toT=-==311ly then wrote... handed me a
letter which was addressed to Jack Hdégson., That letter was
in an envelope. It was put iato another anvelops - a bigger
envelope — which was addressed to Leon Levy, and I wss ine- 10
gtructed to hand it to Leon Levy.

dhn was Leon Levy%?---He wos the President General
of S5.4.C.T.U,

Incidentally, without gseoing inte deotails, the money
for your trainfade, andé sussletence, where did you gzet it
from?-—f.P. laickgr gave it me. He was at thet time our
Treasurer.

Few, as M.F. Eajecker iz rnot names as a co-conspiras
tor = on whoge instructicne did yeu get the money from him?
-==Billy said that he had slready spdken to Haicker, and 1 20
mwaet just go and fetch the money. .

Ard d4id you arrive in Jeohannesburg the next morn-
ing?=—=Yes, my lord.

Did you deliver the letter t¢ Leon Levy?——Yes,

Again I 1%ave you on your own to tell his lordship
what happened fron that moment? —--wWhen I handed him the
letter he took out the leatter which was addrssesed to him. Hp
read it, and he said "O.K., it ie alright, just sit down".

Hs peiatsd out an office £ me, and 2aid that I could go and

8it down there. . After & while, and towaris threa o'clock in 30
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the afterncon Marks Shope arrived, He was the Secretary of
3.A.C.T.U., He then told me tu come along with him. Hs was
taking me to the Buropesns that I had to go and see, We
walked along FPresident Street until we arrived at a place
where there was the office of Hew Age.

What i= the wew AgeT---It was our paper - the A.U.,C,
paper, my lord. And?-—-iphen we entered the paasage he poiated
out a Burovean to me who was on the steps, He sald that that
is the person who wants %o see me. Then I went up the steps.
He then greeted me and asked me who I was, and I told him, 10
and he told me who he was.

Who was he?=--Hg said he was Jack Hodgdon, my lord,

Were any arrangemcnts made between fﬁgg Jack Hodgson?
~--~He said, eeeing it was late now, I must go back to Marks
shope, he pave me a pound for food, and he told me to tell
Marks Shope that he must bring me back there the next morning
at 8 o'clock,

Did he de s0%?——-Tes, I wzs back there,

Accempanied by Jack Hodgson?-——Yes, dack Hodgson
tock me in the motorcar, 20

Where to?---Io his flat.

hpain I leave you - tell his lordship whathappened
after that?=--When we arrived st his flat. He asked me whether
I had ever opened those cardboard boxes 4o see the conters.

I said no. Then he said "U.K." Then he gave me a pamphlet
that dealt with dynamite, and he gave me a paper and a pencil.
he told me that he was going away somewhere for auvout two
hours, and that in the meantime I had to study that pamphlet.
I had to study it and if there was something that I did not

understand I had to make a note of that. Then he went away. 30
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I read the pampblet, vhen I read it that there was this dis-
tinction between dynamite and relignite, and cordtex,and
fuses, but what I coudd net understand was how they were
conrecied, my lord, The difference Between cordtex and
zafeyy fuse. And slso, I could not understand the differcence
clearly between dynamite and gelignite.

Didyou put your preblems to Mr. HodgsonP=——when he
arrived he came ané I tolé him. He explained to me that there
was & difference between dynamite and gelignite,

now, tell us what happened then?-—-He said that 10
dynamite was T¥ inches long, s8 far as I recolledt. Die
diemeter is sucut an iachl That is the thickness of it.
Gelignite, as far as I can recollect, is four and & half inches
lorz,, and the cordtex is to be used when you are making
different charges of dynamite. The cordtex is used to ccnnect
the dynanite charges tu each other so that they will all
eXplode simu’ taneously.

Tour Jordship will recall that I drew special
attrnticn to this when I read out gxyivit R ~ the handwriting
of Gpldreich, Alright.---Yez he taught ke about that, 20
He szzid that dynanite could be put intc ordinary paraffin
tinga...

In the light of further evicence I am going to
read it is rather laportant that you give us his exact in-
structiong.———I1 think - he said that you could put it inte
theze four gsllon tins — they ordinarily contain paraffin -
those four gallon tins - and then bury them.. First of all
you have to seal the tins on top so that water cannot enter

to the tins. Then you could... I don't know if it is the

correct word if I use the word "bury" - to bury them and they 30
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mast be stored undergrougd, and there must be a layer of at
leas six incnes of earth of ground, over them, Over the top.
That serves the purpose of avoiding heat - if a fire goes
over it, and so on, to avoid the material becoming heated.

Alright, that is all I wanted as far as that is
concerned, low, did he tell you anything else? Or did he
ghow you anything?——-He showed me a pype of a2 hand grencde, ...

Before we come to that! Did he sunow you anything in
writing?=--hell, in regard to the teaching that hs gave me in
regard to the handling of dynamite, my lord, hlA made nctes on 10
a piece of paper, and many other things that he taught me there
he made notes on this piece of paper, and gave me the paper.

we will take up those notes, presently. Were you
given any other messuge? Or did he show you anything?---He
showed me a book that dealt with guekdila sarfare, written
by Chegeubara.

Did you Lnow whno Yhegeubara was?--—-He was the par-
scn who was one of those who helped Castro in his fight
against Batista. He drew a 3ketc?. my lord, of a pylon of
electricity. He ma e a drawingfz pylong,that carrics elec- 20
tric wire. de then explained to me how 1 could make up a
cherge that would break down thatpylon. He also showed me
what to do if we wanted to break up a brédge - a métal bridge,
my lord,cr steel, is the correct word. And also the ways
of setting the time.

Yes¥===That is if you doa't want to use the safety
fuse., When you want a longer pericd,

when he drew this pylon - connecting electric wires,
did he explain with what the several charges were th be connec-

ted?=—-that is where he explained to me the workings of the 30
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cordtex. He said to me "When you want to cut a pylon, for
instance, then you put several charges of dynzmite around it,
connect those charges with the cordtex, so that an explosion
will take place simultaneously, of all the charges,"

Now, without going into detail did he instruct you
as to how you were to arrange your safety fuse, g5 a timing
device?=--He explained to me that if safety fuse was used,
the timing depended cn the length of fuse that you cut.

Alright, we will leave it at that. Now, you then
told his lordship this morning that sxhibit "1" was shown to 10
you by Harold Strachan?---Yes.

And that, axhibit "2", was shown to you by Jack
Hodgeson?=—-Yes,

At least you have now prepared them according to
the instructions of thece two men? I am now putting it in.

I want to refer %o Exhibit "2" - the one as shown to you by
npdgson, Very br.efly, what is the differ:cnce between the
twoP==-Lhe difference in the chemicals?

Please?-~-Ihe contents of the chemicals are differ-
ent, my lord. 20

| What chemicale are now usedT=-= In this one equal
parts are used of potassium permaganate, potassium of chidride,
flowers of sulphur. If you haven't got flowers of sulphur,
you can use icing sugar. Tou aix those three - they are then
1it by sulphuric acid. The sulphuric acid is added to it by
way of a little instrument - and eye dropper - out of az cap-
sule, TIpu put it in the capsule, and then by way of pressure
¥you drop it.

This capsule - what is it made of%P===I am not sure

of what material it is made, but it appeured to be some plas- 30
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tic material.

At what stage is the sulphuric acid added Wy this
eye dropper, to the sclution?---when you are at the target,
and when you want the explosion to take place,

And how deoes it work?-—-When you open the 1lid of
The capsule, then you take the eye dropper, and you such a
little bht &f the acid up in the eye dropper. How you have
your bottle with your sulphuric acid, and you have your cap-
sule, MNow you dip ,our eye droprer inte the sulphuric acide
and you suck it up, and then you drop it intoc t he capsule, 10

Yeg¥===Tou must be carefulf:gt have some of the
sulphuric acid coming onto the outside of the capsule. You
must drop it very carefully intc the capsule., After you
have done that you close up the capsule., L&Lxhibit 22",

B Tuk CUURT: Is there a capsule in there?---The mixture that

I mentioned just now...

Iou had better put a capsule in to complete your
wxhibit! how, the capsule, I take it, has got notiing in
it?=—<I%t has nothing in it,

how you drop the sulvhuric acid into the capsule? 20
—=lhat is so,.

Ihat is also a detonator, not soP=--Yes, that &z so.

What do you use for the substance of your bombT———
My lord, you can use either the petrol bomb, idea, or the
dry charge.

LEANINATIUN BY . YULTaRk (Continued): 1f I may say so,wikh

respect, your lordship has a distinct advantage over me!

Y Tos CUURT: 1 have studied the sub ject for years!

ERANINATION BY Dr. YUTAR (Continued): Now, Bruno, we need

not ge any further. The timing, of course, depended solely 30
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upon the length of the sa®tyfuse¥-——Ho, there is no fuse you
see, here, and thal is where you use the capsule,

Yes, that is right - I am sorry,.
BY Tho CULRT: That is the detonator there!
EXarINATLUN 5Y Dn. YUTAR (Continued): what 1 meant to say
was, if you wanted longer time, what would you do thenP=-——
You would use a larger capsule,

SY Toi COuRT: Have you any idea how long these capsules

toke before...?=-=<ie were taught that Sulphuric Acid does not
destroy = 1 am using the word destrcy for want of a better 10
woré - destroy this in less than 2vu minutes.

20 minutes?——-Yes, but there is also a slight
effect caused by weather conditiens.

ElalilaTIoh BY DH. YULAR (Continued): Without going into

detail were you given any instructions as teo how to prepare
the ignition of a safety fuse?---Tes, I was taught how to
use 1t, my lord.
nse

Apnd any instructions as to how to/electrical deto-
natorsft---1les.

Very briefly, how is that done?=—-Igu just 20
change the ordinary detonator to an electrical one,

now?-—=ipu take a torc globe, you break it, and
in that little torch globe, after the glass is broken, you
get an element that, when it is coanected to a battery, it
burns = it sparks.
BY Tow COLRT: It sparks, or occasions a circuit?=--That is
80, yes, my lord. Then you take two ordinary bell wires,
my lord, This little globe, my lora, it just cannot enter,....
it can, my lord. 1t can be put into the mouth of the deto-

nator. If it cuan go in there..... 30
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I don't think all this is really important. Come
+0 the detonstor.,=---Yes, you solder them on there, you sea.

EXaiIhaTION BY DR, YUTAR (Continued): liow, Mglotov Codktails.

Were you given any instructions there? were you tcld any

more than Mr, ostrachan told youl=--Kodgson explained to me
the meking of another type of holotov Vocktail, my lord,

which you don't light with & mateh} you thoow it, and as

you throw it it lights itself,

For that purpose, what do you use?---A bottle of
petrol, and then you take tuis same mixture of the detonabor 10
here., Youtke a small bottls, and thesn put that in the small
bottle, and ancther small bottle you put sulphuric acid in,
and then you attach these two small bottles to the bottle
with the petrol witan elastoplast. shen you then throw tais
Molotov Cocktail - when the bottle breaxs, these small
bottlas will also break. The subhuric acid will then
iganite the petrol — then it lights the pelroli

liow, do you know what a pipe bomb is?-——-Yes,

Who taught you zbout a pipe bomb?=-yJack dédgson
now to make o pipe ummb, 20

Jo you recognise this?---Yes.

What is this?=---That is a pipe bomb.

That will ve Eshibit "3", Low, will you please
tell us how this works — and how it is prepared?---I1t works
on the same principle as tals detonator. The capsule is
put in in this way - the game way, my lord — the only differ-
ance is that this iz a steel pipe, and you close it up oy
screwing the plug in,

BY THE CCURT: Uges it also work with suphuric acid?=--les.

AIAT TN p (Continued): Is that the ore that 30
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you prepared by way of demonstration to Commandant Spiller?—-Yes,
SY Thi COURT: Ie that only & detonatorfe—-Yes, the mixture that
deck hodgson told me about, my lord, is used in this case,
xhibit "2",

ho, but I mean, is that only the detonator, in there,
or is that the explosive as well?=-=This is the bomb itself
that explodes. It is not connected to...

What is tne explosive in there?---That is the mix-
ture of the potassium of permanganate, potassium of chloride,
flowers of sulphur, or icing sugar. D

I don't quite follow. As far as L understand the
other two detonators which youw hase described - they simply
burn, It either sets the p.trol Adight, or it sets whatever
yeu have alight.-—-Yez, the difference is that in this case
it is itself the bomb that expleodea.

Secause it is packed inside?-—-Yes,

BXabINATIUL 3Y DR, YUTAR (Continued): 4nd how do you use

it now —when it is prepared?—=--then you are ready, at the
target, you sut in the sulphuric acid, in the capsule, and
then yYou close it up, and then jyou put it down at your target.30
and il explodes, as soon as the add has burnt through
the capsule?- -Yes, Then it explodes.
o much then for the pipe bomb. Liow, do you see
this thing here - Lxhibit "4V, What do you call this?-—
That is a hand grenade.
will you tell us, for the purpose of the record,
how that is made and used? First of all, who instructed you
in the prepuration of this hand grenade?-—=Jack Hodgson.
And what did he teach you?---Equal parts potassium

of permanganate and aliminiom powder. That is fitted into 30
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You can wascrew it. There is no mixture in there
nowP=—=Yea, it has nothirg inside.

Yoo czn pub it into this one = and that is now

Tmen o

Briiibit "4", ——=Tt is 1Zi:led up to the neclk of 1%,
pure layer of potassium of permangunate is put  on Top. That

iz in powdsr forum. Tron I hove =n article here which is

termed the plunger, Ir, this front here ycu put thz glycerine,
Tae plunger itself which is iz the form of = pipe, is then
liftsd, pashed wup, and held, we I wma holding it now, siightly 10
at a slant, so that the plunger will rest sgalnst one side

of the opening. “Then you pour yo.r glycerine in,

BY Thb CULAT: 4pd as you push the plunger down the glycerine

goes onto the potassium of permangenate?—--when you push...
after you have puursd the glycerine in, then you pull the
rlunger down, and then i% closes the ftop. It has a valve -

and than it cloaes it. Then you zerew in the ton porticn
which reduces, my lord, ani then you screw the plunger portion.
The oaly thing which is missing here is this - there should be
5 1ittle holder here, wiere you publ ia a Little pisce of 20
wire, to prevent it fros dropphgy down. 4 opike, Then,

Whea you sare abeout to threw i1t, you hit this plunger. when
wou ars abvoat to tarow 1t vou sull outl thaet 1ittle spikes, ay
lord. Then you Mit the nlucger down into the bottom portion.
ilen the glycerine will come onto the potassium of permanganate.
How longy will  that tuke? From the time that you it  the
vlunger down?-—-I%t is said that it takes about three ssconds.
Lhen you throw it.

haliTuaTIUh BY MR, YUZait (Continued): Just to round off,

how long did you remain here in Johannesburg to receive in- 30
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gtructions from Jack Hdogeod?---One full day, and one full
night, I stayed.

And where did you sleep that night?==-I szlept in
the room of Jack Hodgeon's son. In the room,

And the next morning - by the wvay - did you meet
the son, because I don't know whether he has got 2 son or
not%=--No, I did not see the son.

Alright - and the next morning? ---His wife then
took me to the station in the motorcar.

And you left for?—--Then I went and booked my seat 10
for the afterncon train to Durban.

What about these notes that Hodgson had given you?
-—I1 took them uith mef—--

Yes?——-Arter I made a complete study of them in
Durban, and I knew all about it, I burnt them.

And this Guerilla Warfare by Chequebara - did you
have any bopies with you theres?-—-lic, they weres sent after-
wards, my lord.

Did you in fact receive them?-—-Yes,

And what did you do with them?~--The membera of 20
the Regional Command read through them first, then they were
sent out to the different groups.

How maay copies were ther: altogsthe$?---Five,

You arrived beck in Durban the next morning. Did you
report on your visit to and training by Jack Hodgson?-—-=Yaea,.

Did you pass on the knowledge you had gained to
anybody elogef-=-Tas,

Did you make any use of the rotes that Hodgson had
given youT=--No, it was not necessary, because I could do it
without referring to the notes. 30

Uid you act on what Hodgson had told you how to store
dynamite?--—-Yes, we did it that way, as he said,

Where did you get the tins?-——DBstween Ronnie and
Billy - they bought the tins. FParaffin tins.

I THE CO JOU
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BERURBSUMING AT 2 P.M,
BRUNO MTOLO, still under ogth
EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Bruno we reached the stage where, when you left

Durban for Johannesburg, you left these cartons containing
exploaives and in the garage of Waida, On your re-
turn return from Johannesburg you told His Lordship thaf
tina were boyght in which to store the dynamite?---Yes;

Mow were the zartons in fact, removed from the ga-
rags7=--=1589, 10

And where were they stored?-— Somewhere hidden in
a shell cross in a bush, and other was hidden away at the
Bluff on the beach.

And how mahy tins did you use altogether?=—=I
couldn't say how mahy, because some of themwere taken by
Joe Modisa to Johannesburg.

Yes, well we'll come to Joe Modiea presently.,---=-350
I don't know how many tins were there,

You don't know how many tins, and were the explo-
sives placed in tins and sealed as you had been taught?--- 20
Yea, when Billy and I came there they werc already put away,
When we arrived hack they wers already closad up and sealed.
We then took =zome and put them on the ground.

Cn the ground, and then you mentioned the two
placea - Shell Cross and the Bluff?---Yes,

Are those the only two places?=--If I remember
correctly, I'm net certain about this, but I think some éf
them remained in the garage, and they were taken by George
Naida.

Allright. Iow you were still working at the 30
McCord HospitalT?===Yes,

Did any of the gentleman you have named already

vieit you there?——-About that time yes, Honnie came there,
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For what purpose?=--~He came there and told me about
a letter that had arrived from the National High Command,

And what was this letter from the National High
Command ?---<He told me that a letter from the National High
Command had arrived in which it was stated that eight people
had to come who had to be sent to other countriea, outside
this country to be trained in Military Training,

To undergo military training?=---Yea,

Just before we come to that, were there any more
tests carried out with the explosives that had been taken,l0
or stolen rather, and stored at the Shall Croms and the
Bluff?=-=Yes, that is true.

Who tested it, and for what purpose?===Ronnie and
I made tests,

For what purpose?===I did those tests gust to make
sure that that which Jack Hodgson had taught me is correct,

And with what result? Bid he teach you correctly
or incorrectly?=-=lo, I was not satisfied, I found that it
wae not good.

Not good, What did you do about it?---I told 20
Billy then., I Yreported to him that the test was not satis-
factory, that I made,

What did you say, Yes?-—-I told him that I thought
that the trouble was with the detonator., I told him that I
thought tHEat it was because the detonalor was open on both
sides, and the one I waes taught to do, was the one that
wae closed on the one =side,

And what did he undertake to do when you told him
that?---Then he said he would write a letter again to the
Hational High Command, 30

Allright, now can you say whether any reply had

been received from the National High Command, and if so, to
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WHAT EFFECT?===After a while Billy told me that there was
a reply from the [ational High Command, but not by letter,
It was personal. A person came down.

Who was that person?=--Joe Liodisa.

Do you know his full name? ©hly by name of
Joe lodise,

Allright, now I want you to tell His Ha@rdship,
pee this Joe lodise he is mentioned as a co-conspirator,
what he said to you and where?---Billy told me that he had
already arranged a place where we would meet because Joe 10
wanted to meet and see the whole Regional Command, Then we
had the meeting, Then we met at the flat of M.D, Naidoo,
in Vietoria Walk, I was there,

BY THE COURT: Were all the members of the Regional Command

there?=--Yea, all of them.

EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

And this man from Johannesburg?---Yes,

Now you cen tell His Lordship what took place at
that meeting?---He then told us that that which we took to
be detonators were not in fact, detonators. They were re=20
lays,

What do you mean by that?=-=A relay is when you heve
different charges, they are connected with corex, if they
are to explode at once, but if you went them td explode
certain charges in succession, then theycartex is cut and
then the relay explodes the charges one after another,

Relgg fuses?---They are fuses,

Relay fuses, llow what else happened at this mee¥ing
meeting?---He then told us that he had brought with him
twenty detonators, and he said that we must give them dyna-30
mite in exchange,

In exchange, This man brought detonators, and
he wanted in return dynamite, Anything else?=---He also



bily

Lfﬂf B. MTOLO.

told us that he had been instructed by the High Command to
come and receive all complainte that we might have, and
that he also had to report to High Command on our work,

Before we come to your complaints to the High
Command, did the High Command have any complaints against
the Regional Command%¥---Ilo,

Were they satisfied with the work you had done P=--
If there were any coumplaints, they were not mentioned, He
just thanked us for what we had done,

Thanked you for what you had done, Anybody speaklO
about reports, weekly, bye-weekly or monthly?---Yeas, that
was the duty of the person who was in charge of ...who
was doing the correspondence for the High Command, He had
to submit monthly reports,

T0?---To the National High Command,

Setting out?---All which we had already done, The
part of our recruiting about places where explosions were
made and such.,

Now was any check kept on the work done by the
legional Command in Durban?---Yes, there was & regular a0
visits from people from the High Command who came to check,
Up.

Regular visits, Now was there any comment about
the tempo of the work, performed by the Rlegional High
Command in Durban?---Yes, in regard to recrultment, that
1t should be speeded up and also places where explosions
hat to be done, should be speeded up,

Who said that the recruitment and acts of explosion
should be speeded up?-—-All those who used to come there
used to mention that, 30

Now did you accept the invitation of Joe Modise

and tell him of your complainta or the compddins of the
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Regional Committee?---Yes, we told him about our complaints,

They were, mainly and shortly?=-——Transport, and
employment of a person who was to do permanent work, full-
time work,

Full=tims work? Any question of fundg?===Yes,

They wanted them to send money regularly every month,

And you conveyed those complaints to Joe Modise
for {transmission to the Nitinnnl High Command?=---Yes,

Allright, now you told us about recruitment,
what waa the request conveyeakeby the National High Command 10
to the Regional Command¥f=--They said we must send eight
persons,

Yes?—-~I18 that & full anawer to your queation,

Yes, eizht persons, How did you have to zelect
them?=--~They had to be people to be sducated to about
Junior Certificate to Matric.

Tesa?===And ages between 16 years and 30 years,

aAnd they had to be sent where?-—-To countries
outeide of the Republie,

For what purpose?=-~To be trained,,.to received 20
military training,

Only military training?---Specifically to receivd
military training and ways of committing sabotage.

Anything elae¥=--Guerilla warfai..

Speaking of guerilla warfare, I promised to show
you a book, (Book handed to witness), Do you recognise
this book?===This particular one is not the one that I
aaw,

I am going to tell His Lordship that that was found
in the studio of Goldreich, but is it the same book or a 30
different book?=-=That author and everything else is the

aame,



Yea, I don't say that's the tmdailosd bookT===Yes,
everything else is the same.

BY DR, YUTAR TO COURT: My Lord the evidence will be that

this wae found at Jivonia in the study of Goldreich, and
if your Lordship pleases, we would like to call that
EXHIBIT R,6. (Handed in),

EXANMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Were in fact eight wmen sclected?=--Yws,

In view of that particulars supplied, can you re=-
call any of the names of the recruits?---Rommie came to 10
visit me in my room and he told me that he Ronnie, and
Mtsjali of the degional Command said that,..at a meeting
where I was not present,

They were named to you?=-~They were elected,

Now who are théy? Its Eric Mtsjali?-—Yes,

That's lio. 33 on page 11 of Annexure A, Yeg7=—
And Ronnie Kasrils,

Kasrile, was he also there?--<He was elected,
but he didn't go, but at that time he was elected,

Right, he didn't go. Can you give the names of 20
thoese who were in fact, elected nnd went?---Eric Mtsjali
went,

Yes?=—~Cyril Thlamini,

Cyril Thlamini, that's no. 6 on page 11 of
Annexure A, Yes?=—=Matthews NgecObo,

Yes, well that's on page 12, No. 43. On Annexure
A, Yes?==<Then there was another one whose real name I
don't know, We called him Pangaman,

Pangaman, well then he'll fall under, the others
are unknown to the Frosecutor., Right?===Then there was 30
Bengo.

That's no, 3 on Page 10 of Annexure A, YegP=——
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Yes, and then there was Johnny Makateni,

No.17, Page 11 of Annexure A, Can you recall any
more, otherwise we'll pass on?---We didn't find the other
two, Only six went,

BY THE CCQURT: He only named five?=-~That's Bhenago, Thlamini,

Makateni, Mtasjali lNgcobo, and then there is the Pangaman,
That makes six if the Pangaman is included, If
you can't remember its quite in order?——-No, only six went.
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):
Now in view of the request made by the National 10

High Command to obtain recruits for training overaeas,
was this the first lot7-=-Yes,

Did the Regional Command in Natsls take any further
steps in that direction in regard to the future?--—-We were
told to be ready,

Allright, and for that purpose did you do any
spade work or recruiting work?---Yes,

What did you do?==-—=We recruited men and as long as=
they were not required by the High Command, we put them
in the groups of the Umkonto Weziawe, 20

Righ%¥, now how many group,.,?=-=That wae the sabo-
tage,

And how many such groups ware therefe—=I cannot
remember now how many, but if I name the Places I could
perhaps....

You name the places and I'1l ma¥k them off, I
don't want now the full name of each group, it will be
sufficient for my purpose if you give me the group and the
person in charge of the group. That's all I Want P=——

Cato Manor was & gZroup. 30

Cato Manor, The person in charge?--=-That was
under charge of David Ndawonde,
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Ndawonde, Right, secondly?=—=Durban Central,
Person in charge?---I was,
RightP=—=Clairwood,
The person in charge?---Billy Nair,
Pight?=~=Kwamashu,
Person in charge?~--Jwmnick Ndhlovu,
YesP===(lairmont Township.
Person in charge?=---Frix Mtmjali,
Yes?--=Dalton Road Location,
FPerson in charge?-—-=Johannes FPhungula, 10
Yes?---Hammerdale, Solomon Mbanjwa, Inthink that's
all,
Allright, I won't trouble you more. Now did any
of the membera of the Regional Command go to Johannesburg,
roundYabout this time?

BY THE COURT: What time was that now?==<0h, did I not

gtate the period, I'm sorry My Lord,
Its going on and on and on, and I don't know
whether we are still in 1662, or whether we are in 1963 %-—
T thought I had, 20

EXAMINATION BY DR, YUTAR &GCNTINUED):

When wes the first group sent?——-Round May/June

1562,

May/june 1962, When did these groups form? These
seven groups you sent?---Early in 1962, that is after we
had attacked the first on the 16th of December, that was
gome time after that,

Some time after that. You had mentioned Ronnie
Kaesrils, didn't you. Did he ever leave Durban?---Yes, he
went away from Durban, saying that he wae going to Johan- 30
nesburg to go and prepare for his departure to this foreipg

country
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ind what happened?---He said, that when he was in

Johannasburg somecne, I presume someone of the National

High Command, told him that ehe couldn't go there, be-

caume thome States where he wanted to go did not want any

white men or indians,

He mentioned Afrdemn States?-—<African States, yes.

African States did not want any white men or
indiens, they only wanted,,.?=—=Africans only,

Africans oy, and when he brought that report
back, was there any change in the other gquelificationa? 10
Educational or aims?=--Nothing was changed as far as
educational qualifications were concerned, not at that
time?

Was it changed at any othear timeY=—=After some
time, yes,

Well, let's just round it off here, When was it
changed P===I1t waa when Nelason Mandels vigited uva, He said
that it had better be from Standard six,

Yes, and age qualifications?=--llo, that was still
from sixteen, 20

And you gave us the date of his visit yesterday,
didn't you?=-=Yes,

Namely?=——Between July and August,

Now you remember that you had complained to Joe
Modise about the lack of funds?=-<Yes,

Was that complaint attended to and remediedf===
Yes,

And in what way was it remedied?=e-After he had
left, we got information through Billy Nair that we would
be given £55-C<0 per month, 30

By whon?===I%t would come from the High Command, |

The High Command, and 4id that £55«0-0 per month
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come from the High Command?=---Yes,

By cheque?--=~I cannot say. At first our Treasurer
was M.P., Naicker, and I don't know in what form the money
arrived,

But when it was handed to yow, how did you receive
it7===I did not receive any.

BY THE COURT: He haen't said thet he recelved any?=--0Oh,

EXANINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Well, who received the £55=0=0 per month?=—-=M,F.
Naicker, 10

And then what happened to the money?---When we
required any funds for a particular purpose, we would ask
Curnick Ndhlovu, and then he would go and fetch the money
from Naicker,

I see, and did you ever get any of that money
for any particular purpose?=--I'm sorry I just left out
gomething the witness said., Curnick Ndhlovu who was the
Captain.

Who was the captain., Did you ever ask for any
money for any purposef—--Yes, when I came to Johannesburg, 20
and it was given to me,

Given to you. For what purpose?=-~-That was for
trainfare,

BY THE COURT: Hodgson, was that the time?--=Yes, that is ﬂu1}

EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

But I am talking now when you were in Durban, did
you get any money there, or ask for any money for any
purpose ?=-~Yes, whenever we wanted to buy material, we
requisitioned for money.

And what material did you require?--=For meking 30
bos for instance,

You required materials and you got the money for
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whenever you regquired from Curnick?---Yes,

Now you alsc teold His Lordahip that you were asked
by Joe Modise of the National High Command to step up
ectivitien?—--Yes,

Did you do anthing in that direction, with the
composition of the Technical Committee, was there any
change in the composition of the Technical Committee?——=—
Yea, a8 a reasult of that the Regional Command decided that
the Technical Committee should be enlarged and not to
consist of myself only. 10

And who joined you then on the Technical Com=-
mittee?--==in Indian who I knew Babenia,

Yes, who else?==aflichael Masuku,

Anﬂ?—-ﬂﬂafzeu Naicker,

Coetzee lalcker?---Yes, Coetzee Naicker,

Now of these four membera, who sat on the Regional
Command ?===I was,

Now that's regard the composition, Now what
about the meetings of the Technical Committee? How often
did you meet?=——After these people were recruited, we had 20
decided to meet onfe per week,

For what purpose?=--To discuss our work in the
Technical Committee.

Yesa?-—And to teach the other members of the
Technical Committee that which I had already learnt.

Right, did you do s07=--I d4id yes, not to everyone
of them,

And those that you taught what did they do with
the knowledge they gained?=—-TFabenia proceeded to teach
others again, 30

I see. Now you spoke just now about clemmcals,

about subsistences that you wanted for preparation of ex-
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plosives ?=—Yen,
From whom, in fact, did you obtain these articles,
that you neded?—=Erian Chaitwe.
That's the Chemiat you have referred tof——-=Yas,
And what d4id he supply you withf==-Potassium
of Chloride,
Right?===Two boxes of capsules.
Yea?===Scissors,
Yes?=-=Sulphuric Acid,

BY THE COURT:Potassium Permengenste?-—-Yes, and flowers of 10

salts, Pox of tissue papers,
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

We have spoken about other materials this morning -
Glycerine, did you receive that at all?--=Yes, that wasn't
necessarily obtained from him, we obtained it from other
chemists,

From other chemists, Did you in fact do so?=-—--Yes.

Allright. Now how many people or groups did you
train, because we lmow they were groupas now. Now how many
groups did you trainf---As far as the groups are concerned,

I teught Sergeants who were in charge of the groups, 20

Numely?=== I wouldn't perhaps be able to place them
in the proper groups,

Fight, juot the names?---David Ndawonde,

Yea,

BY THE COURT: You have already mentioned them,
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Are these the leaders of the groups Y=--Yea, that
is so,

And what methods did you teach them?=-aThe Atzraghan
method or the Hodgson method?===I taught them the Hodgson iai
way, because I considered the Strachan way dangerous,

Dangerous, all right. We don't want to go into the
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details now. Now you have already referred to the meeting
of Mandela, We've only just spoken about it, but I would
like you te tell the Court under what cirdumstances and
where exactly you met Nelson Mandela, I definitely know
somewhere about?---He arrived in about July or August 1962,

Yes?==~1 don't knew how and where he arrived but
the whole Regional Command were taken by Billy Nair by
motorcar, We went to the Reservoir Hills at a place
that was cccupied by Indians,

Yeg?===Whan we arrived at a certain place they 10
stopped the motorcar and indicated a house to us where we
had to go in., We went in the house, sat in the sitting
room, an Indian woman came, evidently the ewner of the
house, came in and greeted ua,

Yeg?=--Billy spoke to her in Indian language, and
then I saw the woman enter another room, after she came
out again, Nelson Mendela came out.

To where the membera of the Regienal Command
were?---Yeas, into the sitting room where we were,

Hafl you ment Nelson Mandela before thisP=—=Yea, I 20
saw him before that at Maritzburg at all-in People's
Conference at Maritzburg.

A1l African People's Conference?e—=All African
FPeople's conference,

at Pietermaritzburg?=--Yesa,

What year?=--In 1961,

Allright, rnow we've come now to an important stage
in you evidence, and here I want to leave you entirely
alene, and I want you to tell His Lordship the complete
and full details of what Nelsen Mandela said to you and 30
your fellow members of the Hegional Command, and take your

time?-——When Nelson Mandela came up to us he greeted us,
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He then asked us whether we were all members of the Regional
Command, We said yes., He said he was very glad to see
the members of the Hegional Command, He said he was also
glad to aee the members of the Regional Command were all
young men, not old men, He said before we speak about
any complaints, he just wanted to tell ws that he was in
outside countries, and he said that whilst he waes in other
countriea, he had met leaders of the other States,,,African
States, and he said that they all expressed the sympa-
thetic feelings towarde the people here in South Afriea, 10
and also that they were in agreement with what he have
decided to do ir regard to the batfle against the Govern—
ment of South Africa., He said he was asked questions in
other countries as= to what the reason was that we had de-
cided to fight against the Government, He to0ld us also
that he had been in Algeria, and that he had there met
the Prime Minister, Ahmed Benbella, who wae the Prime Min-
ister, He also said that this Prime Minister had taken
him and introduced him to the person in charge of the Al-
gerian Army, Nelson Mandela then told us that he met that20
person, He realised that here is now a person who was
@& person who he realised was exceptionally sympathetic
towards us, as far as our political ends are concerned,
(This is really beutifully said in the Zulu language, but
very difficult to interpret absolutely correctly in
ancther language, It is idometic language), I am trying
t0 say how it was expressed how the Commender felt towards

us, Eric Mtsjali also umentioned it,

Eric Mtsjali?--=NMandela also mentioned Eric
Htsjali, Why I am bringing Eric Mtsjali in now, is to 30
explain the feeling expressed by this Commander, Eric

Mtsjali was cne of the group which we sent up firstl %o
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Nealon Mendela then told us that he had met him...that he
had come across him at Dar-es-Salaam,

BY THE COURT: Eric Mtajali?=-—=Yes, he had come across

Eric Mtajali at Dar-ea-Salaam,
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

Eric Mtajali, aoc lendela said, was left destitute there,
He had no food and no place to sleep, he was just thrown
away there, The reason was, on his arrival there in thosg
African States, he let out the fact that he was a Commu-
nist, 10
He divulged the fact that he was a communistf==-
Yes, that is correct. Nelson Mendela then told us that
that was & very dangerous thing to do, He said that these
LErican Stats=s were prepared to easist us but they den't
want to hear anything about Communists. Therefore, when
we send our gsroups up there to be trained, they must be
wamped that they must not divulge anything as to their ten-
dencies as towards Communism or that they are Communistsl
Now I am turning again to the Commander of Algeria, Mandela
then told us that this Commander that he had met in Algeria20
there he found that he, this Commander, was in agreement
with Communism, He then told us that this Commesnder had
taken to a Military Camp which was approximately on the
border of Algeria and Tunisia, if I remember correctly.
It was at the time when the Algeriane were fighting the
French, and that Military Camp that he took him to was
where Algerians were trained in Guerilla warfare, and he
said that he was promised by that Commander that they
would asaist ue in whatever way they possibly can. They
could for irstance, glve us that camp = a training camp 30
end assist withk the weapona that they had used whilst they
were fighting the French, and he t0ld us that he had there
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seen mseen heavy guns in the form of cannons, called "Ba-
zookas" or something, and that the Algerians were pre-
pared to have 300 sent there to them., He also spoke
about Ethioga. There he met ruler Heilie Selassi(?).

He expressed his admiration of the groups who had been
there for training.

Who expressed his appreciation?---Heilie Selasei,
and that he had been promised there that theywould not only
be prepared to train our people there, but they would also
assist by providing the funds to tranapnrtfgigﬁ Francis= 10
town, In regard to this point about Communiem, he also
mentioned that he was in Egypt. He said that he was not
received in & very warm way there, The reception was not
very warm there, on account of our paper the "New Age", He
said that it waes because whenever in Egypt, there was any-
thing that waa done against Communism, this paper "New
Age" would criticise them, but he said that he had informed
the people concerned in Egypt that he would contact the
mper and he would mention to the Editors of the paper not
to do that type of thing., Many other things he told us in20
regard to his visits. Cash that was given to him, donations
for our struggle here in this country. Apart from the cash
they had given him, they had promised that they would
donate 1% of their National budget towards assistance to-
wards us,

Who would do that?---Some of the African Statks,

As far as I can remember I think Uganda, I am not sure,

He told us that money that he had collected so far, and

that he had brought was £30,000-0-0 in cash, and then he
spoke to us about our work as far as sabotage is concerned, 30
He said that actually amounted already to a military strug-
gle, All that we had 4o know is that 1t will not end with
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19
sabotage only. After that we will go into a guerilla
warfare, He said that as he was speaxking tnere were al-
ready other people going round the country and spotting
places where,,.bushy country and so on, where guerilles
warfare could be.,..where we could form our baseas for the
guerilla warfare, He also said we were reguired to know that
it was not going to end with guerilla werfare only. He
said we are regquired to know that whilst we are doing that,
we'll be recrulting soldiers, and that we would continue
and enlarge this wing of ours, the military wing, by intrﬂiﬂ
ducing it to the people, He told us also not to only read
literature which is in regard to the struggle in Cuba and
in China and in Vietnam, what we are reguived-to do &8 to
learn our real history of South Africa., We must particu=
larly study our own history, because we must show the
people that this 1s not the present struggle only, the
struggle has not just started now, it is & struggle that
has been coming on since dates we can mention, for instance
times of Dingean, times of Tshaka, an so on, Study our
own history. 5o we must realise that this struggle of ours20
of today is still connected to the struggle of years gone by.
He then said that this section ef ours is now known by
the name of Umkonto Weziaswe, He said also it must be
mown of the particular struggles of the people in the
rural areas, [e said it because it would be more difficult
to tell them what you tell the urban people, for instance
that the struggles they have with pass laws and working
conditions and 8o on, Its not so easy to do that with

the ruml person,

BY THE COURT: Before you go further - can you tell me this 30

Unkonto Weziswe, is that a Zulu word?---It is Zulu language.
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):
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Fellowing on what His Lerdship said, would you give
the meqning of it?=--In English it would be The Spear of
the Natien, He then told us that in the rural areas we
have got to put the people up to fight with the authori-
ties, the Bantul Authorities and better schemes and all that,
The people in the rural areas they must particularly fight
with these Bantu autherities and betterment schemes and all

that sort of organisations.
When you speak of the Bantu Authorities and Better-

ment schemes, do you mean the Bantu people or do you mean 10
the officials connected with those organisationaf?---For
instance we know that the Government has instituted the
Bantustans with Bantu authorities, and that the people in
the rural areas must be in disagreement with that,

BY THE COURT: They must be told not to obey?=—~Yes,
EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

The idea was to get them to be against these laws and those
autherities, and show them how ,..what disadvantage it is to
them, so that when the time comes, that we have to fight,

80 that we can say to them "now there you are, you =mee this 20
would be to your advantage too", and that we must alse re-
cruit amongst them that could commit eabotage, I would say
that is about what I remember,

Brune now I have been concentrating on whet you have
said, I just want to check with you that we have covered
everything. (If you Lordship will just bear with me). When
he spoke about his meeting with Heilie Selassis the
Emperer of Ethiopia, did he make any reference to any con-
ference?---Yes, he said that there was & conference which
he attended, He liandela, 30

Conference of who and where?—-It was at Addis

Abbaba. The name is &n abbreviation of something, but I
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den't know what the real name would be,

We'll put in a book with that name, and was there
any reference to how freedom for the African people in
South Africa was to be obtained?=--Yes, Mandela teld us
he said that the African States in collective manner, dis-
cussed thias, and decided that the only way to get our free-
dom was to fight, and that in the other African States that
he vieited, he also said that that was the only way to
get freedom was to fight.

You also told His Lordehip that Heilie Selassi, 10
enperor of Ethiopia, was very impressed with trainess from
South Africa, Did he mention how many trainess there were
or had been in sSthiopia?=--Twenty, |

And did he indicate what sort of training they had
received?=~-They received military training there, In
Ethiopia there was a s=pecial course that lasted three months,
but I remember Mandela saying that certain trainess origi-
nating from Ghana but coming from England, were also joined
with our people and they were trained together,

20
BY THE COURT: The othera whe came from England?=—=0riginally

from Ghana but they came from England te Ethiepia.
EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Now let met just clear that up = people came origi-
nally from Ghana to England and then to Ethiopiaf===Yes,
they are Ghananians,

They are?---Ghansanians, They went to England and
from England they came to Ethiopia for training, Mandels
said that they had already completed two years in England,

Yes?=--And when they were put together with our
people, eur people had not even been two months, but with 30
knowledge and intelligence, these from our country were

better than those f:pm Ghana, That was the reason why Heilie
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Selassi, liked our people better.

No you also told His Lordship that Mandela quoting
the example of Eric Mtsjali warned against the danger of
trainess openly confessing their communistic views?-—=Yes,

Did Mandels give any reason why that should not be
done in future?---Because he said that these African States
were prepared to help us, but they were not prepared to
help communists,

Right, Now he spoke about the cold reception he
got in EgyptP=—=Yes, 10

When he patched up the difficulty, did he indicate
whether Egyp had made any promises or given any undertaking?
-—Yes,

What?=--They said that they would help in any sort
of manner that we required them to help.

Was any specific manner indicated?=-=liot certain
now whether they gave cash money, but I know that he said
that after this little difficulty was out of the way, they
were prepared to assist,

They were prepared to assist, Iow You made refer-20
ence to Mandela having met the Commander of Algeria's
Armed ForcesT---Yes,

Did you ever see a pheto of that Commander?--- He
showed it te us, yea, I don't remember correctly now, but
I think it was in one of the newspapers, either "New
Age" or "Spark"..,.I think it was the "New Age",

Whe showed you this photo?---Mandela,

Allright, Now you also said.....Now trainess you
have so far dealt with were Bantu trainkes P—e—Yeas,

Was it to be confined in future only to Africans? 30
——=lo,

Will you tell his Lordship verbally what was inten-
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ded to de?---No, people of other celeurs like white and
indian and se on could be sent to Cuba to go and train
there,

Would be sent to Cuba to be trained there, in
what?--=Military training, guerilla wikfare,

Now you also said that Mandeal said that he had
collected and brought back with him &an smount of HRG60,000
in cash?ee=g£30,000=0=0 (R60,000=-00).

You spkk® mbout the 1% of the National...?=—=Yes,
the smount was £30,000-00 or in other worda R60,000.00, 10

Waa there any undertaking given with regard to
future payments?=—=Yes, he said some of the African States.
promised that they would contribute 1% of their budget
every year,

Every year., Now was there any reference to any con-
tinental country?=-—-Yes, he said about the training parti-
cularly those who had their matriec.

Yea?=—=That they could be sent to East Germany.

For what purpose?---To go and study, get trained
in military engineering and radio communications and so on,20

Allright., You alse told us Bruno that Mandela
said your takk will not be confined to sabotage, it was te
g0 over to and extend to guerilla warfare?---Yes,

With regard to that, did he make any suggestions
rertaining to the Technical Committee of which you were
the charman?---Tes, he said that everything in regard...
where chemicals were required, in the guerilla warfare,
that would all be in the hands of the Technical Cemmittee,
That is materiale required to make weapons, and so o¢n,

If its chemheals then is to be in the hands of the Tech- 30
nical Committes,

Now the Technical Commitee at that stage consisted
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of? I den't want the names I just wanted the number?——-
We were then four,

Was it bo remain at four?=-=-No, it would have ex-
panded guickly.

Had you expanded gquickly?---Yes, a8 the work comes
along and as the groups increase, the Committee will ex-
pand.

The Committee will expand, Now at this meeting,
did Mandela make any enquiries as to what had so far been
done in Natal?=-=Yes, after he had completed giving his 10
report, then he requested us to tell him from our side,..
report,

You don't have to go into detasils, but on what
topicsY===What is causing the difficulty, and what we have
done already,

In what field?--=Mainly in regard to the forming eof
the groups and how many companies we have already,

Any reference to the acta of sabotage you had se
far committed?=-==Yes, and we told him,

What did you tell him? What did he want to kﬂﬂW?EE-
He wanted to know how far we had gone with the sabotage
work and what is it that may be holding us up,

And when he enguired that, did you explain to him
what in fact, waa holding you up?=--=Yes, we teld him that
mainly what'e holding us up is that we did not receive
regularly the £55=-0-0 a month that was promised te us,

That was one of the reasons, and there was also a sus-
picion, that the man M.P., who wae the treasurer, that he
was net very trustworthy.

Did Mendela make any suggestion how to overcome 30
that diffifulty?---He said in regard to that, we had te

give him our private address, That is the private address
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of the Regional Commend,

Give it to whom?=~-To him Mandela,

Did you have to give it to him there and then?—--
Yes, I think Billy gave it to him there and then, Yes he
did, I remember he had & notebook. He made a note of it,

And finally was there any reference to the Natio-
nal High Command?~--Yes Mandeld said that all these com-
plaints that he took from ue, he was going to hand them
over to the National High Command, and his report there
too, he came there on the authority of the High Command, 10
BY THE CCURT: Before we go any further, wiild he explain

what his own position was in the organisation?=-—=No, I
couldn't really say what his position was. He did not
tell us,
EXAMINATION EY DR, YUTAR (CONTINUED):

Now just to get the date, tell His Lordship now,

and I juet want to fix the date - the Police will glve
evidence to His Lordehip that Mandels disguised as a
chauffeur to Cecil George Williems, waes arrested at Howick
on the 5th of August 1962. I want you to fix that date 20
in your mind? On the 5th of August 1962, I want to deal
with an advent immediately before and after, In relation
to that date, when did thia report from Mandels take

place ==

EY MR, BERRANGE: My Lord that is the sort that T had ob=-
jected to earlier on,

BY THE COURT: Did you hear about Mandela's arrest ?=—=0nly

a few days after he left us we heard that he was arrested,
BY DR. YUTAR TO COURT: My Lord, I purpose did not lead

that, because in fairmeas, he got that information from 30
& newspaper report, and that is why I put it this WRY P————
I think that is a matter of public imowledge,
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BY THE COURT TO WINNESSY? You say the meeting was within

two days of the arrest?=--Yes, just a few days afterwards,

EXAMINATION BY DR. YURAR (CONTINUED):

Now in relation to that, how soon or how long
thereafter did the Regional Command meetf=-=(nly a few
days, It might have been two or three days after that
date,

Did you receive a report from anybody?=--4 report
by somebody whe wae not on the Regional Command.

Well I don't know, was there any further request 10
addressed to the Aegional Command?=--I can't remember,

Tell me how many groups of recruits did Natal pro-
vide for training overseas?=--After Mandela was arrested
at the meetimg which was held Billy reported that he had
received a message that some more people were required to
be sent out,

Any numbers specified?---Another eight,

And was the request complied with?=--Yes,

And can you recall the names of those - the names
you can recall?=--—One was my brother, Gerard Mtole - my '20
brother,

He is one of these?=—-Yes,

He doesn't appear here does he? Who elsef===
James Mvemve,

Yes?=-=And Sepho - I don't remember his surname.

Remember any other names?---I don't remember the
others,

Allright, and in relation to the mem4§st of Mandela
how soon or leng thereafter were they sent up, Were they
sent direetly overseas or do they first go to Johanneabrug?30
What is the procedure?---Mandela had not yet been convidted

when they were sent, Curnick Ndhlovu accompanied them te
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Jehanne sburg,

Te Jehanneaburg, Now do you know when Mandela's
trial teok place?=—=I don't remember the month,

You don't remember the month, Did the Regional
Command meet during the course of his trial?---Yes, the
Regional Command was sitting as usual, but there waas pro-
bably a special sitting, but there was & special meeting.
After we had received the information that judgement was
given but not yet sentenced,

Will you in detail and capefully what the Hegionalld
Command decided to de?P--=According to the paper he was con-
victed, but he was not yet sentenced, He was going to be
sentenced on that coming Priday according to the paper,
We then decided to show the Government that we were pro-
testing against this finding, we decided to commit further
sabotage acts, and he was sentenced on the Friday, and on
Sunday night following that, we committed scts of sabotage,

Yes?--=That is just the Sunday after that Fridayp,

You were going to commit further acts of sabotage
by way of? 20
BY THE COURT: Protest to show their dissatisfaction,
EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED):

And hade you decided what acts of sabotage you
were going to commit, and what targets?=--Yes, we agreed,
we decided to use petrol bombs,

Yes?~~-lany places that I can remember, were them
attacked, during that night,

During that night, What were the targeta?=--The

Office of the Special Branch in Durban, The Office of
Sergeant at

the Coloured/Masonic Grove add the Municipal Offices at 30
Kwamashu. A petrol bomb was put inside & train that was

going ofl the North Coast Route,
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Allright, we are going to detail all thoze?——-
Hammersdale pignal wires,

Signal wires, and who was a party te this decisioen?
—==1t% was the deciszion of the Regional Command,

And did you make preparations for this onalaught?=—

Yes,

Where were these preparations made?=--In Babenia's
house,

Babenias' house, and who selected the targets?=--
Nganie(?), 10

And who provided the materials?=—=The tins were
purchased by Ronnie, I asked Curnick Ndhlevu to go and
get me 10/= from the treasurer. I bought a bicycle tube,

I weuld like you just to explain very briefly to
His Lordship, why you bought that bicycle tube?---Because
I wanted to use Jack Hodgson's method,

For what purpese?=--To make detonators for the
petrol bomb,

Yes, and after it was prepared, where were they
kept?=-=In Babenias room, 20

In Babenia's room. INow you have already told us
that Mandela was sentenced on a Friday and you decided to,
wait until when?=--The Sunday immﬁdiﬁtaly follewing that
Friday. '

Why did you wait those few days?ee—= Because we
knew that the Police then kmew that there was a sabotage
division or branch and that seeing Mandela was sentenced
on the Friday something might happen, Therefore the Peolics
would be on their guard through the night., That's why
we decided to de it on the Sunday, 300
BY DR. YUTAR f0 COURT: My Lord I now propose to deal with

& series of twenty-three acts of sabotage, but its been g
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BRERESUMING CN TH th DECEMBER

BRUNG  MTOLG, still under o=th:

EXAMIMATION BY DR, Y

UTAR (COMTINUYED) :
Bruno, we I2aCche als fyesterday =fterncon

whers you indiceted to his lordship that the Regional Command

of Natal had now decided, a5 2 result of the verdict in the
yandela case, Lo commence & new onslaught of sabotage by
way of retalistion OF revenge.-=="TES.

tow here too 1 am going ta lemve you on your
own, and Twuld like you to tell his lordship in youxr Wi 10
words bow you carried out that decision, and as you dazal
with sach sct of sabotage I will refer, my lord, tuo AMNoXUCLS
ugn, ——-ie decided not to <tart on the Friday, that is the
dzy that he was cpntenced, becasae the palice would be on
the alert, S0 WE zgreed that we would start on Suncay night.
and that all the places that weRE goingtto be attacked,
it would =gain be done at a specific time, that is at ¥
otelock in the evening.

Yes7---hnd we decided O use petrol bombs,
except st one place, & place Hammersdale, where @t was
decided to cut the signal wire. And then we 2L
decided about the trsins on the HNorth Coast line, Brian
-nd his group.. oh not B-ian, Ebrahim, and He group, would
do that job.

BY THE COURT:

what would they do7---They had to put = petrol

homb on the train, my lord.

MR. YUTAR: My lord, w are here now referring to itgh 15

in Anne#ure "B7. Ji1l you please carly on?
WITNESS hlso the office of the Coloured Affairs Department

wae to be attacked. 3311y and 1 had 1o do that job. E1¥
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OR, YUTAR: Brumo I think we can save time, Irstead of te=ll-
ing us what you had decided to de, would you rather go on

L
and tell his lordship what in fact you did do, in terms of

your decision. Now you started with the one, and that is

the cutting of the electricity..the sigrnal wire,

BY THE CCURT: What item is that?--0R, YUTAR: That is itégn T4,

WITHESS: solomonland his group did that, my lord.

EXAMINATION BY DR. YUTAR (CONTINUED):

Solomon and his group did that, the cutting of

the signal wire - where?---At Hammersdale,

dhereabouts is that?---It ic a reilway station
between 'Waritzburg and Jurkan,

Right, carry on.----Billy and I went to the
office of the Coloursd Affzirs Department, with = petral
bomb there. The other was the office of the security
Staff. fonriie Kastril went thers,

You have dealt with the Coloured Affeirs
Department - that we have not listed, wéll you sll his-
lordship whther your attempt the & was sueccessful or nat?
===de plantad the bomb but nefer went back to see and I
don't know what happeped.

We have dealt now with the,,

BY THE CCURT: You have not given me the numbersz, Mr, Yutar,

DRL.YUTAR: My lord, that one is not listed,
Well the next cne is the office of the Securitv
Staff - did anything happen there?---1 learnt that from

newspapers, that that was successful,

EXASINATION BY DR. YUTAR (COMTINUED) :
Did anybody report to you on thst ocrasionZeo-
Yes, Ronnie reporteds

BY THE COURT: what did Ronnie report?--He said that he put a

1C

20

30
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bomb in the building thre.
He did not know whether it went off cr notj=-He
did rnot know, my lord,

EXAHINATICH BY DR, YUTAR (CONTINUED) :

And that is at the office of the Sccurity Police?
--=Yes, in Lurban,

Do you know the address?--=io I smrot suse of
the eddress,

Right, that is 79, Yzo7 Haove we finished with
the North Cosst train? 1C

BY THE COLRT: Yes, you have told sbout the cutiirg of the

signel wires, Uid anybudy report on thot?e--Yez Sdomon
Hoanjwa did that with his group. He repoxted thot he had
done it,
Ui, YUTAR: What did he reportf=--ill ihe lesdess af the
groups were under the charge of Zonnie. They 211 reforted
to him,

vere you presentf---ito, he then brings zll those
reparts to the Hegional Commanao
EY THE COURT: Well in any case, what was Ghe reperd in 20
Tegard to the signal wires?--Thal it wasz successful,
EXAMINATIGN BY DR, YUT

Successfully cut - right, Mow the North Coast

]
i

and Ebrahim?---That was also successful my lord,

wWhat happoned therefeecp bomb wes PLrt, a petrol
bomb, in the train.

That is jtem 76,--It was just reported as
successful, 1 don't know w#at happen d.
BY THE COURT: what eise was dornef

Di, YUTAS: You have mentioned four glraady ~=~I think there 30

were give - I can't just remember the fifth one M we
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The four you have mentioned are the signal wires
at Hmamersdals, T4, the Lecurity iolice building in Durban,
that is 75, the Rsilwey cerriasge, that is V6, and then you
mentioned the Colecured Affeir s Department building - a bomb
wes plaeed there, but you don't know what lheppened - ihat has
not been listed, and neww there is just one more, Do you
know any particular toenship--=-Yes the Bantu Administration
Lfficez st Kwa Mashu.

tem 77 my lord.=-=<Curnick Ndhlovu and Justice
Mpaes did that, 1d
And what happened?

oY THE COURT: Nid you and your committee zupply all these

wdwinie

Ll

tc them?=--I..yes, I and my committee, my lord,
. YUTAS: Alright. Now these five attackes were all
the same night; on the Sunday night?==Yes my lord.

fnd where did you go from theref---Inwent to
my Tracm,

At this stage I would like to akk you this:
what was the procedure adopted if the technical committee
tor the Neglonel Command wanted to deal with any pambicular 20
person who stood in the way of your czuse?+4~-de wer e told,
for instancz, with ths committing of cabotsge wewust be
careiul,
g¥ THE COURT: You were told thet, but 1 would like you to

expdain to me & bit more than that. Surely, if you cut

i
(&

igrel wires, can't you anticipate that there wmight be a very
ced troinaccidert, and people might be killed? --Yes, it was
said, we wers told that, but when you sre then in the act of

dodng & thing like that, then it is not like sumebody standing
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there and talking and telling you not to do it.

You did not mind?--It is this, I would like to
put it this way: you are told when you commit sabotage to
try and n&t tske the life of a person, but then, when you
are doing it, when you are actually committing thsz act, it
is very difficult to avoid it, to do the sabotage, and avoid

TR g,

taking & life or injuring perscns.  INTERPRETEFR : When vour

lordship put this guestion, the witness was busy giving
the balance of his reply to the guestion,

Nh. YUTAR:: Y2s, but just to round off his lordship's 10

question, we will illusikate what you have said now when
we come to deal with the attack on the Natzller - do you know
about that7--Yes.
And in fasct, was anybody injured there?---Yes,
That is just by wey of illustration,

BY THE COURT: Let him continue - he was saying that they

wers told ndt to injure anyone,---The anwwer to the next
portion of the question as to what was to be dons when a
person wasstanding in their way; the witness was halfway
with the answer of that - he can just begin again. 20
Yes?--we were told, my lord, to be careful that
people did not lose their lives, but if we found that there
was somezbody whe was hindering us, or standing in obr
way, when we were carrying out our duties,or if he was in the
way of tha workings of the A.I,C,, people say for instance
like pimps and stooges, whenever we cone across weh an
instance, we must report that to the High Command, if we
ferl that that person should be killed, should be dore away
with, then we must report it to tha High Commaznd,
You should report to the High Command?---Yes, and 30

we must give the reason why we want him done away with,
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EXAGMINATICK BY DR. YUTAR (CLNTINUED) »

Ang then you would await the reply, and act
thereon?===Yes.

And when you mentioned just nuw stooges, stooges
of who or whetY---Governmz=nt stcoges,
BY THE COURT: ‘hat do you mean by stcogos¥---A spy, but in
this cease a Govermment spy, a spy of your enemy.

EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINED) :

Bruno, in parenthssis, do you know a place
called the Gibbe Electric’---I do. 10
Whe t is it7--=It is & place thst dedk in hard-
ware and electrical apparatus.
dhere is it situated?=---In Gale Street, Durban.
0id you or your cdleagues make any purchases
from thet shop? _~That is whem we cought wr tools with
which we manufa:tu:wi&d the bombs, ane materizl tc manu-
facture bombs.
Wow you will remember you teold his loxrdship
yesterday that you had committed ctheft ef explosives7---
Yes. 20
Up tp this stages hal you vused dynemite, that
is up to that Sunday nighti---Ye had not yet used dynamite
up to this stage my lord.
Hed you come to any decision?---After thot we
decided that we would now start using dynamite,
Anc what target did yuu have in nind7--=We
thought of a target in New Germany, and one at Clairwood.
At New Germany a power pylen, that was the line that supplied
electricity toc the North Coast.

What wes the zctual target? 3C

BY THE COURT: He said the power pylon.
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The next thing wss a2t Clasirwood - what was that?
-==At 2 spout noar the Goodmore Quarrics there was an alec-
tric standard, my lorc, cerrying electric wires, and a
thiri place was nzsar Yazniz.

What was the Ztem there¥Y---Also an electric
standard, alec & pylon.

Alzo on the reilway linzT--F is ndt connected
to reilways, my lerd, It isrear the ralway line but it has
nothing tec do with the railways,

Ch Clectric Lupply Commismion?---Yes, 10

EXAMINATIGN BY DR, YUTAR (CGNTINUED)P

My lord, these thres are items B9, 90 and 91,
Kow will you briefly tell hies lordchip whst preparations
you made for the attack, with dynamite, on these threa pylons?
-==Bacaurs dynsmite was dengercus, my lord, wz decided that
the lzuders or members of ths Regional Eﬂmmitfge, they wuld
be in charge of that,
Hight, tell c¢f your preparstions.---Then we
decided upen 2 certain dite on which date I would have gone
to teach them in 2 garage at Geerge Meicker's plece. UOn 20l
that date Billy and Aonnie and I went 4o that garage belonging
to George, There ] demontrasted to them haw the dynamitc charges
ars built up. I drew & sketch indicating for instance how
the charges are made to destroy s pylon, and where the
che rge should hit the pylen. I showe that on a sketch.
After that then we decided vpon 2 certasin date, upon which
date we would go and take the mcoess=ary maasurements.i_
Heasurements of what?---Cf the leg, putft;at way ,
of the pylon.

The Sssz of the pylon=-==Yas, 30

Incidently without going into details, whose



Ee/6

67

methoo did you use? ---Jack Hodgsons.

And Arthur Goldrekh spoke zbout a substance
called corttex -~ did thiz figure st all here?---Yes,

Now you can detail what mcasuremants you took,
===After I hed sxplsined the workinrcs, and draw a plan for
them, then it was decided tht they would tzke with them the
sergeants ef the dif Yerent grouvps, beesuse thare were
EE;EIEJ groups, Lach person would hae taken three group
sergeents with him, I tock Jerry kKumolo and £blen Duma
and Iplowmon Mbanjwe, We then wont 2ne tock the measure- 30
ments of esr oylon at Mew Cermany. And after that, af-
ter we came back, on an appointed day, ws 211 met in
Lecrge's gorage.

BY THE CCUAT: That is cnly tho three of you? ---Un the

day that we met there to now finalise what we were gdng to
do, I wa= thore,,..
How many were there, you nesd not detasil it,---
We were then five, there were two extra, Geozgs MNaicker and
Solomon Mbanjws were present there,
EXAMIMATION BY DR, YUTAR (COMTINUED): 20
HightY===Nonnic ard 1 than went to Shell Cross (7)
whure we dug up one tin contairing dynamite. ‘e brought it
to the Garage. Eech one then took 2 quantity of dynamite
that WEEIHECEEEEIF for his pylon, It was necessary to
plant four sticks of dynmamite for szch leg of the pylon.
Rannie than took me and my group and rut us off nocar the
spot in MNew Germay whers we had to go to. vhen we errived
at Mew Germany we found that Gerzy Kumslo was not there, only
Jumg w=s thors, At half -pest seven in the atternoon I
started to attach the charges to the pylon leg. 3L

Item S0 «ny lord., what is New GBermany?
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--MNew Germany is the name of a small little town not far from

Pinatown,.

Yes, at half past seven?=<I started tying up
mine.
BY THE COURE I take it you were all using dynamite with
safety fuses and a detenator? ---Yes my lord. The tina
for the timing I had already made.

Yhat tins?---The tins ought to be here my lord.

Oh you still had the other type of detonator,
~-=-=Yes another device that would give us more time, that 10
would ignite the safety fuse,

Look at this7?--Yes this type of tin,

That will be Exhibit No, S. What did you put
in there?---The same mixture that 1 hae mettioned, the
potassium permangon=te and potassium chloride and sulphuiic
acid.

So you really had two detonators?--That is so,.

I follow.
DR, YUTAR: Right? =-=It kept me busy doing that until it
was nearly after nine in the evening. Then we had set every- 20
thing ready, and then we left the pylon,

You set it goingT--=Yes,

And how did you use the cordtex?
BY THE COURT: He has already explained that.
DR, YUTAR: As your lordship pleasez,and then? ---Then we
left, and then on the wasy we decided to burn the gloves +hat
we had used,
BY THE COURT: Why did you use gloves?---Ve did not want to
leave fingerprints.
DR, YUTAR: On whose irs tructions did you use goves7---That 30

was right through, from Harold Strachan and from Jack Hodgson,
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The instructions were to use ghwes.

And the gbves that you used on this occasion,
who bought them?---Ronnie bought the gloves.

We are going to hand some of those gloves in
later that were found in Johannesburg. You burnt yours, you
say7--Yes we burnt ours,

what kind of gloves were they?---They were a
type of rubber glove used by doctors, UOurs were red in
colour, And others were yellow,

Now just carry on from there.---Whilst Solomon. 10
was burning the gloves, my lord, Ablon Duma ran away.

Then Solomon and I went to the bus rank at Claremont town-
ship, my lord. Whilst we were waiting for the bus, we

saw & flash light and then an explosion. A considerable
Eﬁplnsiun. We took the bus and went to town. Solomon

went and slept at my place in Chesterville, We got up at
half-past four the next morming, took the bus and went to
town, Trawvelling in the bus we noticed the headlines of

the newspaper mentioning blasts during the night where

pylons were concerned, We then got off the bus, bought a 20
newspaper,

well I thinkw won't rely on the newspapers -
let me put it to you this way: did you at any stage there-
after survey the results of your handiwork the previous
night?---Yes. We went back at the same time, took a bus
and went., We stood a distance and saw the pylon lying down,

And had you received any reports about the pylon
at Sarnia, jtem B37 and the pylon at Mount Clair, Ltem 917
===Yes I received =z report,

“hen?--At the meeting of the Regional Command., 30

To what effect?---That they were zll successful,
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BY THE CCURT: .bc did you say were the two in charge of the
others, HRonnie and who else?---Billy and Kasril at different
places.

Have vou zny idea ol the date that this hap-
pned?=--It is long ago, my lord, but if I think back 1 y*ulﬂ
say approximately between Cctober and November, of 19FR.

EXAMINATIGN BY DR, YUTAR (COMTINUED):

Mow gwas any form of record made of the result
of the atteck on thess three pylens,?--< Un the day after
this had happoed my lord, Billy told me that Naicker re- 10
quested that 1 should go toe those places, I, who had the
knowlsdge of photographic work, had to go to those places
and tekes pictures which could be placed in New Age, of the
dectroyed cbjects.

And did you in fact take those photoes?--Mo
I refused.

Did anyone else do it7=-Yes Ebrahim went. I
gave him Rl for transport. But written records, as you
acked, were mt kept.

That was & permanent record you see = I donlt 20
want to lead you, that is why I called it a permanent re-
cord., Fhotos were tuken of these destroyed pylonz, and
were they in fact publixhed in New Age7?-=Yus

And you saw themi--Yes,

And did.thc Regiodal Command meet after the des-
truction ofthese pylons to discuss the mesultv?---Yes my lord.

how to keep to the order, before we come to
the other acts of sabotage - can you tell us anything about
the houses of the members of the Advésory Doerd at Kwa
laehu? —-==Yes, ac

What ecan you tell his lordship ebout thatf?--
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Curnick who was at the time secretary of the Hesidento
Associztiorn of Rwi Mashu, mz=de o report. He said that
the membere of thze fdvisory Joord of the Hunicipality were
worzving nim. He seid that they were working hanc in hand
with the Cozporation, my lord, <o prevent the residents

assuciation Tron serxyiao oo thzir work,

very widefeedid the Szgicnel Commend tznko any decisicn on

thismatter, on the repori mage by Curnick? --=-The Heogional

Cocomand thzo dzcidad that 1 shouwlid bueild thr=ze pipe bombs.ll
Farzzr what pulpseeic—--{t wes decided that those

nize bowmbas will be placec in the nouses of those members

27 whe Avwviscry Doard, but in sucn a manner thet It will

4

cause destruction, but vot injuzy to the persons themselves

o put the wino up them, tu frigaien them,

ow oo you knuw wieiner in fact these pine

b were Used on the aouvuses of cne wmewbas of the Ad-

g
{1

visory LowmmiticeT===Yas.

f.ow another subjeetr that 7its in at this stage.

"tr

You zamember that y

(n
=

U nis lordship yesterdsy that 20
you hac complainad to Nelscon Mendela, accused MNo. 1, abcout
thz finamce cifficuities, ard that &53 per month was not

Leino raowmitize regelarldly oy the otionzl) High Cammand 7--

dow was thet pesiticn elterced, werse the diffi-
cul®tios remizdied?==ie2s 1% was changed.

dars you geiting yvour L97 nowi---Yas,

LOW you Lhave mentioned already, we @mn centinuc
with the aces oV sszbotage, yuu have menticnad throe pylons
that wores damaged.—--—-="825, 30

e tnere any moref-—-Yeoes snother one was done
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by me and 5Solomor Mbanjwa ofterwards.

“e are coming now to item 104 my lord, <«-- At
Cliffdale.

Here too his lcrdship ssked you, can you give
us some idea of the dales, the time?--=7 zar't plece the
date there, but it was shortly efter the first pylonc,

wiil you tell his lordship what happenad thera?
BY THE CLURT: ieed we have all the dutails? Uas it the
Eame woy 85 the othersf===I1 was done the zame way. At
this point T would like to say something in rayard to what 10
your lordship yourself said in regard to ths safety of
lives,

Yesy---t was faindiny, therefore the powder
could not be used, e hac to light the fuse with a match,
The fuse was 8 inches long and the linz wes carrying 33
thousand volts and I had hardly welked away 50 yards whan
the explosion touk placc. There I neexly lost my life,
DA, YUTAR: CCONTINUED)

Ang folomon Meanjws? ---There were some slespers
uscd on the railway line, thay were stacked up, andl told 20
him to get on top of them,

Mow did you sabatage of pylons stop with that one?
--=o, after that again onz st Hammeredals,

Well, I want tc get the courrect srdor - was that
the very next one, or were therc cthers?---They weze close
toc each other - there waz another one =t MUmlazi,

That iz the one [ want, it 120, Deteil the
place please?--It is dosn to a bridge, a road bridgo.

Yes, what did you Jdo there, without going into
details - just give ve n brief summery?---1 precared the 30

charges for that, but I did not go and blow it up myself,
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Lho went?===Kfisten Moonsamy and his group.

They came fromf---That was the Clairwoodgroup.

Aind with what result?---lie got & report that it
was successful.

Mow we can go on to this resilway pylon near
Hanmersdale that you spoke about, that is item 123, What
can you tell us there?---1 prepared the charges for that,

but Seolomen ibaniwa and his group did it.

dynemite ageint=--Yos,

The same as before?=--That was a railway =lec- 1L
tric standard, my lord.

And with what result?=-Yes, it worked.

To introduce a little variation, do you know
a man called A.5. Kajez?--1 do my lord. He has an cffice
in Alice S5treet, in Durban.

That is item 122. Who is this Kafee and what
was his standing in the eyes of the Regional Command T=--
He is an Indian businessman in Durban,. Billy reported
that he was not onlysa businessman, but he was one of those
who supported the Gavarnmont. 20
BY THE COURT:

S0 what did you decide to do to himT-==We de-
cided to destroy hizc office in Alice Street,
NH. YUTAR (&eess-examination continued)

And to whom did that task fall?---Ebrahim and
his group, with dynamite.

And was that in fact done?---Yes,

With what result?---Destroyed the placd.

Mow we carry on. Were those the only targets
attacked, the house of Kajec and pylons, or did you intro- 30

duce my variationsf--- Yes we changed it tov pipe bombs again.
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But I mean ez far az= targets were concerend?
did you conly confinn wourszslvss Lo pylons and the house of
hajee? ---Na other pleeas, liks Post [ffices..

Th

i

t is the cne I want item 133 my lord. Now
whet Post Office?——-=The liain Fost OFffice in Durban.

And what wasz dore there- again, do you know
wien this was cone?---If I romember correctly, it was wry
close toChristmas.

Mow you can tell us what was donef---A pips
bumb ways put inte the mail box, 1C

OY THE CCURT: ho byT---That was put in by Ronnie Kasril,

Jite YUTAR = (Examination coniinu=d)

Ang with what result?--It worked.

wWhat oviher targeis? —=-The cffice o0f...

We will ceme te that, 1 don't want to lead
you but I want to get this in erder, Do you know where
the Csplanade is7--1 do my lord.

To you know where Albert Fark isT--Yes I do.

Huve you ever visited those placesT-=-1 have
not visited those nlaces, buet ywe did couse an explesion 20
there?

ltem 134, Now will you tell his lordship when
this wes in relation to the attack on the Fost Yffice7—e-
nll wbout the zame time, shortly one after the other,

Y THE Court: Whare was thic?7--It was close to Albert Park,

IT is close to a railway line which is all along the Ex-
plonade and torminates at the Durban Honbgbour

e

Jfie YUTAR: And what exactly was your target therzf=---There

erz electric cables wmy lecrd which work the signals, and there

g pipe bomb had to be tizd on to the electric cable itself, 3w
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Jno did that?=-—tbrahim and his group.

Dio he report backi-=-Yes,

And with what result?---He said the pipe bomb
did not do its work efficiently my lord,

That was item 134, HNOW e »
oY THE COURT: That was not successful?---Not successful,
Dii, YUTAR: Was thal the only railway cable or line that was
attacked?---Except the one at Kwa Mashu,

I am not dealing with those that have been
done, but those still to be done. Alright. Do you know 10
the South Coasti---Karridene,

Yes, item 135, Yes, Karridene - what placd
in particular?---It is on the South Coast.

Yes?=~It is a small township my lord.

Yes, what was the target there?--- Ronnie
hit the railway line itself there. Ablon Duma was with him,

aith what?--dith dynamite.

“Where was this section of railway line?---1I%t
is in the vicinity of Karridene, it is the South Cosst
railway line, I don't know the exact spot. 20

And do you know more or less when that was
done?--~1 think that was after Christmas.

4ith what result?---The railway line, the rail
itself was damaged, butthe goods train, Ronnie said, that
is what he reported, which he wanted to de-rail, jumped
that part before it was damaged. 50 the derailment was
unsuccesstul,
BY THE COURT: What do you mean, the train passed before the
explosion?--=Just a few seconds after the train passed the

explosion teck plam, 30

EXAMNATION BY DR, YUTAR (CONTINUBD):
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And agein referring to his lordship's guestion
earlier, we have not quite reachzsd the sctage of automation
yoet, I take it there was & drier to this train, ard a
guard?---Yes,

what would have happenesd to them7?7--They could
have got injured.

Now at ..was there =nv change at this stage
to the composition of the Regional Lommandd---We reveived
a repocrt in regard to Solomon FMbojnjwa who was at that time
one of the sergeants in the group, that he got promotion 10
in the AM.C. He was now in charge of the ad _hoc commitiew.
That comnittee was sppervising all the other comdittesss
all the oiher committess were umbr the supervision of the
ad hoc committee,

By the coyrt; That is in Natal only?---

Up to trat time had you been the Head Committee
or was the sypervising committcs always senior to you?

I am speaking now cf the A.M.C. end not of the Umkonto
We Sizwe,

Oh I =see you got your instructions direct 20
from H=adquarters.,---Ye received our instructions from the
righ Command.

And this supervising committee lad nothing to
de with you?=-Yes that was the AJN,C.

dhat happened to Seclomon?---50 at that time
Mbanjwa was still a sergeant in the graps, and at the
game time he was on the Committee of this A.N,C, organisaticon.
DR, YUTAR : And into this pieture where did the Unkomteso
v'e Sizwe fit in?--Well it was seid as I mentioned before that
the Umkorto Ve Sizwe was looked upon as a divisien of the 30

A.liaCs and a wing of the A.N.C. Because we who were nombeew
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wir THE AsiigCa

fow to take the sequence in order of time,
you starked to mocnticn ea:lfli?‘ue Bats Show Company (thot
im dtem Lif), Yas,

whexe was this Bete Shoe Companyf =-=On the
corner of Gray and rine Streests,

And what can you tell us sbout the Batr Shoe
Company¥--~at thut vima the wcrkers of the Bata Shoe Com-
pany wera on strike,

Youlem=The Company did not want to meet the ic
tdemends of the workess,

G0%=== Then wa decided to give tham s fright
by puttirg & pipe bomb into thuir offices, thare at the
corner of Gray =nd Pine Stroets.

kho secided thy tP===The Segionel Command,

fnd who was deputed to do thet work¥e-=flonnie
hRasril,

citk what reeultT===]%t wom successful,

fid he report back accor dingly?—==Yes.

AT THIG STAGRE THE CCURT AZJOURME FOR THE TEA 20
IHTERVAL) .
LY RESUMING AT 11,30 sen.
BEUEMD BTLLG, o5 1) undor Tomuwer onthi:
EEE,HIE&TTET‘. E"I" pR ., YLTAR [ENTRY) -

Lrune, we hovo Just Findshad *he Tats Shoe

Compiry whare yau deeidod to give theom 2 foighi, I want to
ge anic the next Conpany. Yoo Beve ro for o told ue of sttocks
on telephore wires, and pylene shbove ground - did you ever
go below groundi---Yee, aleng the 3Bzuth coaos<,
ghom 138 Ty ierd,--If wor ihe nainkell of the 30

telephone eables,
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Main or manhale?===Manwhole of the telcphone
cafifes.

Wherz T==14% yas somewhexrz on the South Mmet.

t'he gave tha instrzuctiorh--The Regionel Command.

And vhat was donafe=-=Dynamitz was used.

wWhen was this mors or less?7---Early in 19€3

L

cen remanber, I am not very sure.

was hers & reporti beckPe--Yan,

Was it suceczsziulf---Yas,

Mow at abouvt thie time, warly 1962, were wou 10
still employed by the Helord Hoopitel?=-=No T was not in
their imploy 8t that =tege.

And you did mt stay here any longer?--I was not
staying there sny longearx.

fow did the hegironal Command come to any fur-
ther dodsion, f===It was drcided that the Chicf at the
McCord Hzapital, t&=t iz the ghisf of the bantu people,
the induna, thet he wes to be Trightened because he was
in disagreement with the derkers Uniom of the Hospital,

Ttem X147 - will you tell his lordship what 2u
was done and when if you can remembsr 7-~-He was frightened
with a pipe bonmb.

BY THE COLRT: Yho did thetY=--Joseph Mdoli,

Was that successfull=--Yes.

what hepnenad?-=1 2o not know of my perscnal
knowledge., From tha newspaporsS.eass

But didn't you cet a report back?--Yes = zeport
was made, The report was that thr exnedition was successful.
EXAAMINATION B DR, YUTAR (CNTDY:

You sav a pipe bowmb - whe made it7--T meds it, 30

Whe handed it to Josaph?---1. 2id.
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GE/2C
Anc whers was it placed, scoording to the re-

latien windew, the glass poriion

porit Dack?=-Ii = ventd
above the door.
CF whatf===0f the indunalz room.

find wheee was nis rcomi---In ihe compound,
low round abtout that time, had the Regional

Command come tc eny other decisicns, or tdem any

other sctipnf---At the came time when it was decided to

|-
c

do this at thz Induna's place it was also decioed fo co

scmzthing at ths offices of the MNationelist Party,

Ltem 14S.
The newspaper affice? I think you mentioned

DY THZ CGLOT:

A newepapel.—--=lnc "Nagollezi"
PiNUED l :

I think we batter

r ik .
1'% WLOE

before

EXAMIRATICINRY SR, VUTAR {CLID
Sruno.,

cffices

Jhat was the origimzi decicion tzken - to ao the
1'ataller? or the offices of the Nationelist Farty?
the hationalist Farty.

cf thz
——=iie deeizion was the offica of
hat was attocked?==Tha Mhiatallex®
2C

=l with the mport back, we

=1
[ e

wps attnoked.

Just now, whon we
Wre how was the attack to be

wath thne switchover.

will dasl

madef==with dvrnamita,
7 I did,

——— L

vWho prermared the charge
And whno woe cdeputeo to carry ihis outfe-—Justiieso

Nis Jroup.

fipansno and
tnd when was thic to be done?--The same night

the vicCord Hospdal on the induna.

B the one at ¥
vow the next norning, spert from what you read
in the rewspoporo, cid you racelive oy reports¥--- Yes,

nonpnie reported.
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What were the terms of his report?---He seid
that Justice Mpansa had =zaid when he arrived at the office
of the Nationalist Paxty he found that thers were people
inside. He then decided to go to the "Watallex?!,

Anc what wee the result of that onslaught 7=
It worked my lorc.

Yeos we will lead evidence on how well it
worked | Mow do you kiow @ place called Abweca?---1 do,

Where is that?---It is an the North Cocast,

We ars coming te item 150 my brd. what can 10
you tell us zbout <his place===It was decided that =
telephone pole should b= cut off there.

Whe decided¥---The regional command,

and who was deputed to do itT---Justice Mpansa
and Riot Mhkwanazi,

End was there & report back?--Yes,

By whom?===Ronnie.

To what =ftect?---The peole was destmyad, cut
cff.

Jo youu know anything about Beerhalls - did 20
you ever wvisit them for a dirk or anythingf---lho.

Any othe persons? --At the time when the women
sgitated that the mer should bgycott the beerhalls, it was
then decided that these womanfolk should be assistec by the
men in the form of using come pipe bomim

Wwe come now to atem 154, When was this more
or less?---Detween March and Apedl my lord.

BY THE COURT: Ddd you manufacture them - now many pipe bombs?
i

w2 Baburis prepsred those bombs my lord,

How many?---Three, 30
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EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONTINUED) :

Yes?--1It was then decided that they should be
put into three different beerhalls, the cnes at Victoris
Street, Prince Alfred street and another one in Bell Street
at FPoint.

Yes?---The only successful one was the one at
Paint, in Bell Street.

Now Bruno before I come to the next act of
sabotage, I want to deal with something else., You remember
you told his lordship yesterday about twc requests that 10
had come from the National High Command for two groups
of recruits?--=Yes,

And you named as many as you could?--Yes.

Wwas there any further request from the National
High Command?=--Yes, At more or less the same time,
round about February of this year, 1863,

Yes7--We were requested to send another group.,

Requested by who?---The High Command.

Yes? For the same purpose?---Yes,

And did you.did the Fegioral Cmmmand accede 20
to that request?=-=Yes.

And can you %®ll us how many were sent on this
cccasion?--Although I cannot say how many there were, I do
remember some of them whom I recruited myself,

And they are?---Samuel FhlaNdhlangisa.,

Anyone else?--And then another one we called
Badman. His surname was Masuku,

Yes? can you recall snyene else?---And another
one with the family name of Ngema., I remember now his first
reme is Roy, 3(

(That is Mo, 40 my lord, pagell Annexures "A"),
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—~——Uthers were recruited by Solly,

And did this group in fact go of f7--=Yes they
went but we heard afterwards that some of them were arrested
at Beit Bridge.

From whom did you hesr that? -—-First in the
NEWwspapers,

Leave the newspapers out - just the other re-
nortg¥---Afterwaerds somebody arrived in Lurban who was
sent there by the High Command.

They made a report?---He made a report. 10

To the effect? Do you know who it was¥---He
called himself George.

And the report was to the efTect?--He just
came there io check up, like others who had come there
before for the purpcse and to take ztock of the work we
had done, and then he reported to us zbout that,

That theye..

MR, BERAANGE: M lodrd I don't want to make z point of

this, but unless it can be estsblished that this man George,
whoevor he may be, is part of this conspiracy, obviously 20
any repcrt that he made could not ke admissible. This
witness has not Wentified this person =t all.

THE COUET: He says he reported to them from the High Command.
(DISCUSSION BETWEEM MR, BERRANGE AND THE COURT - THE COURT
INFORMS MR, BESRRAMZE THAT TF IT TRANSPIREE THAT IT TS NOT
RELEZVANT , HE CAiw DISKEGARD IT,)

EXAMINATICN RBY 0K

YLUTAR UNTIN

Now do you know, the only woman we have mentioned
among our 'agents and servants of the accused' Thereas
Shezi?==1 know her. 30

what can you 1]l us about her? ==5he was the
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leader of the group at Clairmont.
gY TH GT: The A.N.C. group?---The Sabotage group.

EXAMINATICK BY DR i -

Can you tell us of anything she had done? Ipropose, my
lord, %o deal now with item 175+- The Regional Command
decided that office#s af the Bantu Administration din
“inetown should be blown up and she was deputised to do
that job.

The Bantu Administration Offices in [Pine
Street Durbani---Finetown. 10

Gh I beg your pardon, In fact, what was done?
~=ie then received a report that it was the Bantu Adminis-
tration Offices in Cato Street thet was blown yp.

That is the Banty Affairs Commissioner's
Office in Cato Street?---Yes.
BY TH URT: By Theresa?--Yes, s he and her group my lord.
DR, YUTAR: wha prepared the bomb ther e?-~1 did.

And who handed it to whom7-~1 gave it to
Roennie my lord,

And when was this more or less?---In 1963, 20
Early in 189€3,

fnd who reported back7=-<Ronnie.

With what result?===That it wess csuccessful.

Now can you recall any further attack?--0On the
Morth Coazst my lord,.

Yes7--4 goods train.

Yo T===It was decided to hit a goods train with
a Molotov Locktail,

I want to keep to the correct sequence, my lord,
Just before that one, do you krnow a place..dd you know 30

Victoria Street, Durban?---Yes.
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What can you tell us about that 7  ‘dhet is
Victoria Street, Durban? Yheres iz it?=-=It stcrts from the

bus ronk 2t Emont Aead (7) it posses tHhe Beer hall,

PY _THE CCOURT: wes thare any irterference with the railway
lins in DPutbas?

Lhe YUTAR: 178 my lord.—-=Yes, the roilway lins thrt was

under e bridee near Berea Statien,
flow was it hit7?--vit dynamite.

Yith what result?==1 w2z not present when the
cecision wes made. but I was pressnt when the report was Al
made that it was successful,

neport by whetfe-<fonnie, Ebrzhim dis that job .
oW we come te this goods train, Hare I would
Sike you to take your time. It dis jtom 101, Hovs you

mdassd tha incident in your mindfe--Yes,

[ B

Al?ight - 1.-.-':".‘5 tﬂﬁk tl_.-L" E:isi]:-:__?mll_a_Tl'!l:. ragimh
zl Comimend.

963,

tes

ihen, more or leseT---farly in

Ars wiet was the decisicrPem=Clephen litgeli's

iy
H
[
i
i’

Lockteils?--Yerse HMolotov Cocktoils.

heret==0in the forth Coonst,

fnd was thot cerried outPe<-Yaz,

was there a reoport backT==Yosm,

fho reported bask?e-—Ronnmic,

shat dic Ronnis soy?-=- He rceporied that the
intertion was that the group should hE & goods tr=in, but
instead they made 2 nisteke end hit a pessenger train,

vith what result?---iAs suon as S5teven had no=

ticed, su he said, thot it was a passenger train, he crdered 3

them to stop thnrowing the bombs elready. A fow had been

ware ordered to hit = goocds traia with Molotov Tails, 2t

mn

La
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thrown already.

With what result with recard toc those Molotov
Ffacktails that had slready been thrown?--1 asked Stewven
personslly, my lord, and ne told me personallv - he said
with ths first one the train was already burning.

Now Hrunoc, =t this time do you know whether
or not the pelicz were looking for you, and did you take
any steps with regerd to his?---Yes I will say since
April of this yeer I was already in a way dodging. As
a result of having found out that ! was being trailed, 10
B wzs theh... that does nut mean that I knew that the
police were after me, my lorg but I knew that on account
of what we had donsz, thet I would have tocodge and hide
for the polico.

Did you at any stage leave Durban? ---Yes.
After I received information from Billy that somebody is
required in Johannesburg, 1 left. I was in Jhannesburg.

Billy teld you that somebody is required in
Joharnesburg - by whom?-<The National High Command.

For what purpocsei=---To come and receive
specikd)l training.

And who wae selected for special rreining®—-
I was selected.

And did you come to Johannesburg?---Yes.

1 came the week before the 12th Apral,

Tell his lordship how you fix the 12th April?
-=Beczuses ! know that after I had attsnded to what I was
required oy the High Command, I had to attend a meeting
ef Szctu ard that was on the 12th April,

And when you came did you trawvel by train%-- 3U

Yes I went up by train.
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And under what name did you traelP=-- T.Zulu.
And whe did you go te orn arrivel in Johannes-
burg?---The arrangement through Billy wes that the person
who would coume ad meet me would meet me at 5 o'clock at
Janesnnesburg Stztion,
Weece you met?=-=-iic, nobody mei me,
where dig you go¥? --~1 thon thought dHat
_the person whom 1 should contact was Joe Fudd
And did yeu? == went to Szoiuls office,
i sew Lean Levy,
We can curtail this, and through him did you

meke contact with Jes ilodise?==Nkp

g

o
.

thy noti? Lhere wes Joe hodiso?--ihen we
were lecking Tor him in the iecation, we ¥ounc that he had
2150 gone into hiding.

w5 any zliternative suggestiion mude To you
iT you could not find liodise, who elsz you should seefee-
Levy s.when we arrived at Joe Mooise's house, I waz accom—

-

paniec by Levy filoro,

Yo -=He then zked me, Levy, whother 1 par-
ticularly wantod to ces Jre.

1 think I cun cut cut & Tew details here.
Evantually who did you stablieh contact wiih? -Mlangeni,

Would you be eble to identify Hianceni agein
if you saw himT--=Yosm,

do oyou caee him heraP?--=Yes, he is tihe lzst one

over Thora,

e is no, 11U, How do you kpow what his full
name wWasie==He wes going under the name of Percu.

TSy we nave ot come documnts wifh the

rame Cercy cn it, =nd did he have any nickneme?--<Yes, after

10

cic not contzct Joe Modise,

20
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I had been in the locaticn I heard from the gang that he
was also emlled Robert,

v'hen you speask of the gang, who do you mean?
~==The people that I met that krew him,

Hobert or Robot7=-. Fobot.

Do wou know why ha was callsd fobotd—--1 asknd
Levy my lord why ha wns called Robet, He said that he was
called that name bucausr whowever he was sent to, he never
turned off, even if it was difficnlt,

Lhe tevar the ceonsaznuencesf=-~-"hatever the
ctnditions,

BY THE COURT: He had 2 reputeotion for cbeying instrurmtions?

-==ily impression thot I 7et from Leowvy wes, my lord, that he
wies & persor that, if he was given irstruwctions, to go and

de 2 thing, even if there were difficulties he would cgo

through end cerry it out - he was a ge-gettcon,

Mg you at ony stage, to round of ¥ this 20

subject of Robot FMlengeni, at any stsge see him weoaring any
badge¥=--ATter I hed completed what I hed come thers for,
training, he came to Durbcn. Ye came there to meet the
Aegionzl Command. Un the lapel of his jacket he was wearing
& bedge which hesd thz sign of a hammer and sickle.

“het deoes that represent?--It was irm the form
of 2 pin, It is the erblem aof the flag of ithe Sovier Union.

Did ke econtinue to wear that in Durben 7===MNo.
Billy wapped him to t3kz= & off,

And did haTl-=-Yes,

How, havirng got a little history sheout him,
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will you tell his lordship what occurred when you met him
in Johannesburg - where did you meet him exactly?=---At his
home,

Now tell his lordship what he looks like,
what he appeared?---l/han we met we had not known each other
before, my lord, He seemed nervous.

Yﬂan;There wee atthe time a reason for him
to feel nervous, and then I realised that thet is the person
that I should talk to.

And what is the reascn for his feeling ner- 10
vous? === At that time a number of pecple wre arrested who
had gone for training. Some of them were arrested at BHeit
Bridge, and anybody who knew that he, epersonally, was con=
nected with that, had reaszon to be nervous.

Did he ask you what your business was?7--Yes.

And what did you tell him7?=--=1 alsoc did not
intend to lay myself open to him too socon,  Then he said
to me 'If you den'™ let me know straight out wbat you are,
and what you went, I will suspect you as a pimp.!

Mow is there any other translation for pimp 20
Mr. Interpretexr?
BY THE CCURT: HYe explained before that it is used to mean
'Governmnt spy's It is not the correct mesning of the word,
or course, D3, YUTAR: I see - thankyou my lozd,
INTERPRETER: The word 'pimp' my lord is usually used for an
informer.
EXAHMINATICN BY DR, YUTAR (CONTIMNUED) :

So whenhe said that, what did you tell him?7

-=-1 then told him what my name was and 1 told him if he had
any doubts about it, he could refer tc Jack Hodgson. 30

And where was Jack Hodgson at the time7---
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He was under house arrest.

In Johannesburg?---Yes.

And havinc said, that, did that make any im-
pressionf---Levy at the same time then told him 'Look here, I
know this man, He is an organiser of Sactu,’

fnd then did you tell him your business---Yes
then 1 decided thzt | better be open with him.

And what did you tell him?---I told him that
we had received a message from [urban that the High Command
required » person tc come uvp here and receive special training, 10

fight = noew will you tell his lordship what
bBBppened between you and Mlangeni as regards the instructims
received,~---He then told Levy to take me to his, Levy's house,
tc go and stay them

7es? -==Then the nextday, during the day ,
he arrived there with somcbody else,

who did?---Mlangeni came there with another
person, I came %o know that peeeon afterwards as Mthembu,

Did you know his first name?--=I heard his
first nama much letsr my lord, 20

I want it for the nurpose of record?--Abel,

Than, when Mlangeni arried with Abel Mthembu,
what was said by whom to whom?-~~llangeni said to Mthembu,

'Here is this man., You cam question him.' HMthembu then ques-
tioned me, I told him who I was and that I came from the
Regional Command in Durban. He asked me what I was doing on
the Regional Command. I told him that I was in charge of the
techniczl committee. Then the two o them spoke to each other,
and then Mithembu said that he was satisfied that I was not a
SPYe 30

Then did he give you any instructions? --The
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same after Mlangeni came to Levy's plsce and gave Levy 10/-
with instructicns to buy me food with it,
nnd where were you to woit7---At Levy! Siloro's
home.,
Ancd wiy had you to waitT---Mlengeni told me
just to relax ard wait, I was not the only one who was going
to receive the speciazl iraining. There were = rumbem 6f them
and 1 just must weit znd bide my time,
Did h2 say where the others who werec waiting
for special trainming had come from7-<He said thay came from 10
different parts, Uther places were further than Durban was.
But other places in this courtry7--Yes,
Un to the l2th April when you had toc attend
this confaence ot Sactu, had you then been takan yet to the
hzadyggrters of the Nniicnal High Command?---MNo my lord not yet.
Did wou sttend this conference of Saztu on the
12th Aprilf---Yes.,
And when did it come to an end?==%Wpll, #omnil
it nended.
fnd then =fter the end of the cenferzice, did 20
anybody come teo get youT---Yes, |
Jho¥==Mlzngeni, in the morning,
Ard whers did ke take you to7?---He iook me to
s building in OUrlando.
This building will figures a bt in this case, and
I would like you to gie his lordship a short description of it,
Do you know the name of the building?---Although I ¢id not
know it at that time, I came to know it afterwards,
“hat was it7---5,K, Building.,
Just give uz & very brief description of it. kb

-=It iz a double steorcy, white painted,.
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Oz you xnow who stayed there?---1 never saw
the person myself, 2ut I was zhown hisz photo.

Are thers ary other double storey buildings in
Crlandof=--T am unebis e soy whother there is or is not any
pther ore.

I will got scms photes perhape, end we will
show it Toc you temarrow, row logd did you stay hearef---
Ja you mean in thet bullding?

ar

(2o g=w=i i pot stay long. vYhern we arrivad

ther=z ne took ma toc trne ton floor of the building and told 1C
me tu woit thora. e wenl away. YWhen he cene beck he ceme

o ah i

back witih snuther parsor . There were then twe.

dna conz Dack¥=-=flangeni - hz broveht anotlhe
parson with hdm,

s yeu =now whe ths other person—---Mlangani
namecd him, it was a Sothc nane.
Bo yiu krow the nane of the ownae of the
buildirg?---Ths nersen whe wse hrought there oy Mlangeni
told me that the bullaing's cwner wes o doctor,.nat o qualificd
docter, a hercollist., Tt Zops rot mean theat he was 2 gualified 20
dector - & herballicd Is =lae just referred to ac 'nyanga',
in the Zulu language,

And wet there any reference io this herballies

being theref=-~ilc wiid thrt it wes usaful to have =ueh a por-

son whoe handled medicdine, because we coule mww 2lzo, in the way
itgy Ut opux chtrricols amongst his medicine, He said
that th2 Specizl Branch had on en occasion clrepcdy raided thot
plece sut they could rot disearr the chemicals bucause thay
could not distinguisk them awnngct the mecicires there,

J24 yoy mrtually sen the ploce whee  theso 3u

chemicals and horbs ware kept7=--Yes, fne took mo downstairs snd
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showed me.

what did you see?--Bottles around the walls
on shelves.

Now thiz person who came with Mlangeni, do you
think you will be able to identify him7===Yes,

#o@id yeou look around and tell his lordship
whether you s= him7?--The secend person sitting alongside
lilangeni, (Accused No, 9 pointed out).

Up to that stage, Brunc, had you ever used a
zuncstance commonly known as black powder7---=No, 10
When did you hear about it for the first time?
~=1 heard it for the first time from the person who came
there with Mlengeni.
That is7--The fperson slongside Mlangeni now.
Accused no, 9, fo you know his name, or
would I be leadipg you if I say his name is Elias Motsoaledi,
B THE CCURT: You had better refer to him as accused No., 9,
#het dia he tell you sbout bddck powder?---He guesticned me
c¢bout the petrol bombs and those things my lord. I told him
that I had learnt all about that, and also about dynamite, 2F
Then at the end he asked me whether I had learnt anything
about black powder, and I snid ro, Then he said he wou ld
teach me about that.

DRy YUTAR: And did he procesd te teach you?---Yes,

wWhat did he teach you? <-=He started off by
giving me notes on paper aboui ihe mixture.

What are the notes?--He said black powder
consists of saltpetre, charcoil and flowers of salt,

And what did you have to do with that mixture?
By the way, without going into detail, did he give you the a0

quantities?-~~Yes. He gave the proportions.
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And what did you have to do with the mixture?
~-=He told me thet we would go to the house ard then he would
show me how it was cooked, cause it has got to be cooked.

- fnd did he in fact do so7===Yes,

And? Tell us7?---Then he measurcd it with a
tablespoon my  lord, He said saltpetre was measured in the
gquantity of T+ levelled tablespoonsfulj charcoal 4% heaped
tablespoonsfuly and flowers of sulphur l% tablaspoonsful.

What did you do with this mixturec?--Than you
put water in & pot, it could be a guarter of & cup of water, 1
not much, Then you put the8 saltpetre in thre end put it on
the stove and stir it until the seltpetre 5 melted, but you
must use a wooden spoon tﬁ stir it; not a2 metal one. Af=
ter it has melted then you add the charcoal and the sudphur,
Keep on stirring it until it becomes a porpddge =nd contipue
until it forms crumbs, lke puto perridge, and then sventuwlly
it will become a powder, and then it would be complete. He
said that you must be careful that sparks coming from the
fire perhaps where wu are operating does not come into the
not. 20

Because otherwise?--It could explode.

And did he tell you for what pumpose this
black powder could be usad?=--He said it could be uscd ex-~
tensively as a substitute for dynamite, He could be used
for mines and it could be sused for safety fuse and it could
be used for hand grenades and you could mend broken safsty
fuses with it.

And did he tell you what was necessary to cause
it to explode? —-Just & spark.

And did he tell you what target was best 30

attacked with this sort of mixture?---It can be used for
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practically everything that is required to explodes, like
mines and hand grenades = anything that has to explak.

Did he explain to you any other preparastion
that could be used?---Yes, thermite.

Now what did he tell you about thermite?---
He said a mixture of aluminium powder ancd irocn oxige - Tnat
could be used for cutting steel. You could use it in the
case of pylons and bridges, instead cf dynamite you could
use that.

and did you make a note of all these things? 10
-=1 did yes.

How long did you stay on in Johannsburg?=--
That same afternoon Mlangeni gave me 5 to return home with
the next day. They said that they did not know of this
knowledge that I already possessed and all that they feund
tha I still required to know was this esbout the Hack powoer,

Addd were you instructed to make any use
thereof on your return?--Yes they s aid that was really the
thing that was required, and that we must build with that

Up to that stage had you yet bean taken to 20
the National High Command Headquarters7---MNo,.

Not yet - well we will have to wait & little
longer! Then did you go back to Ourban?--Yes we went back
to Durban.

And now it is important to know who met you
on arrival at Durbamn ard how?---Hilly,

And did you report back to the Regional High
Command 7---Yes,

Was it at a meeting of the Regional Command?---
It was at a meeting at the Regional Command. 30

I would like you to tell his lordship vwere



meetings of the Regional Command were now held.--When I
arrived back I found that there was a moter wehicle, a 'van',
Although I was not told where it came from at the time, I
asked Billy.

Yes?==He said 'This is thea transport that we
have been trying for all the time.'

Provided by?=-High Command.

And give us the name of tha 'wan!?7-—-= No I
cannot say what the rame was.

Would you be able to identify it7--Yes, I will 10
recognise it if I see= it.

Well will you look at Exhibit B, Photo 32,

Is it 327---This looks like a private car,

Well turn the page then.---It locks liks this
one,_34.
BY THE COURT: You did nt take note of the number I don't
suppose?--lo my lord,

EXAMINATION BY DR, YUTAR (COMTIMUED)
WITNESS : Inside the bekk portion is built up with

masonite,--Yese 20
You did not take note of the numbers - and the

registration letters?--=lo,

BY THE COURT: Is it a home-made building up er is it built

like that? --I cannot say whether it was originzlly built that

way or whether it was built in afterwards, What I in fatt

noticed, why I noticed the masdoite, is becaus= the corners

were beginning to come off, That & what made me notice it.

EXAMINATION Bf DR, YUTAP_ (CONTINUED) :

Now whers were your maetings now held?---In

the van, Ju

Where was the wvan kept?---It stayed at George
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Waickarts place,

And when you had your meeting, was it always
at the same place? ---No, in the van, at different places.
And at these meetings , did you report back on
your visit to Johanneshurg?=--Yes,
What you had learnt?--Yes.
And what was now required of vou and your
colleagues fe~Yes,
Nid you experimsnt with what vou hadbeen
taught in Johannesburg?-=--Yes with the black powder, I made an
experimmbt with it. 10
I don't want details but just tell us of your
first teet - with what did you test it7---I prepared it
sccording to the instrutions [ received my lord. After having
it prepared, I poured out & line of it, a string of it, on
the ground, and then set it alight to see what the result was,
And what was the result?---The whole line burnt.
And did you make any other tests, a variation
thereof?---The rest of the powder that was over I put in a
bottle, and I ®sted it with the sulphuric acid method. 20
Yes?=-1 wanted toc satisfy myself whether a
spark would ignite it. It worked.
Where did you do this?---A place known as
Bank Road.
And with what result?--I%t worked.
Can wu give the Court someidez of how it worked?
How long did it take, by the way,to set it off?---1 timed it
with a capsule and therefore I would say it took 20 minutes.
What did you put in this bottle - I don't know
if you gave the details. 30

BY THE COURT: Sulphuric acid would not set off the powder
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you would have to put in permanganate or potassium chlorate
wouldn't you?=-1 said the method my lord.

You would have te put a bit of potasszium
chlorate or permangernate with it?--Yes

To create the spark?--Yes,

DR, YUTAR (CONTINUED):

Andg tha bt‘t".‘lﬂ, [nl

-l

d yvou put a lid on it%-=Yes.
Did you sdd the rulphuric acid the same way
as you have described here?--Az I heve described yes,
And hew leng did it take to go off?=== Say 1
20 minutes.
And with what effect?--- A very great explosion
How did it compars with what you had been
using up til now? -==This was stronger as the other bombs.
BY THE CCURT: Than the cther bombs, but not stronger than
dymemite, I teke it7-=I can sev my lord that I was doubtful
as to whelher it won ze =ipong a5 dyvnamite, because I then
made anquiries - I said "How much of this would you have to
take to agquul one stick of dnemite7®but nobody could tell myg.
DR, YUTAR: You havz told us of twe tests - the powder on the 2(
flgor and the powder in the bottle, Was there any other test?
34Yes then 1 did the the=rmite.
How did you do that?=--1 did the thermite with
the knowledge that it would not result..it did not give the
result as I was told, because I had already known about that

through Jack Hodgson,

EY THE CUURT: Well thermite can't work sideways -it can only

work downwards.---Yss they called it thermite, it is a mixture
Gf iron oxides.x
Yes I know - I say it can't work sideways. 3t

-=-1 would not sven go so far as to say I have that knowledge.
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NATION BY DR, YUT NTINUED) =

Do you know what a tea strainer is7--Yes,

Did you ever make use of that?--Yes I used it
when I worked with this thermite.

And with what result? How did you use it, and
with what resultsT===I mixed it, put it ir a brown paper and
“hen 1 took this tee strainer and I worked it right into the
powdar and then I put potassium permanganate on top of it,
Ard then I poured some glycerine in, andl jumped away and
stood =ome distance away, but oven thern ! knew it was not
going to do what thev said it would do, my lord, because I
had knowledge of it. It just =sizzlied.

And row to round this off, when you came back
and had your meeting, #id you again ccme out in the open,

r were you still in hiding? —== | wac hiding e8ll the time,
AT THIS STAGE THE COURT ADJOURRS

UNTIL iG a.m. on the 13%h
DECEMBER, 1963.
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Ol RESUMING AT 10 a,m, O& FRIDAY, the 13th LuCEMSsR, 1963,

BRUNO MTOLO (still under ocath):

EaaMThATION 8Y DH. YUTAR (Continued):  druno, yesterday
midday, when we adjourned, we reached the stage where you had
returned from Johannesourg, now for the third time, still with-
out seeing the Wational oigh Vommand? At their head quarters?
——-Yes, that is so.

And on your return, you teld his lordsnip, you went into
hiding againf=--Yes.

And we know, from waat vou told us yesterday, that 10
that was April, 1963.,---les,.

Low, will you tell w4 Irom that point, today? The
Sabotaze Greups that exizted in Natal, did they undergo any
change?=--Yes, one was brought into the Hegicnal Command.

YegT=——bolomon Mbanjwa. That was when he was in
charge of the Ad doc Committee.

Did the numoers of these various groups remain the
same, and did the members of these wvarious groups remain con—
stant?---No, it was changed. Alsc my lechnical Committee was
changed., 20

Very briefly, what was the nature of the change?

Very briefly?-——Coetzie baicker came intc the Technical
Committee, and Ebrahim and weeva = all three Indians.

Now, just pause a moment. I would like you to tell
hig lordship who Seeva ia?——-Ha-was a student at the Universi-
ty of the Indians, in Durban.

what Department?---He was stwdying Science.

And what happened to him%P---He was... it was suzgested
by Bbrahim that he should be brought in because he was also

attending Marxist classes,
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Did you speak %o Seeve?---Yes it wae srrangzed that
I should come in on the cuiet and see him at the 5.4.C.T.0.
office, my lord.

Did yol & soP-—=Yes,

And what was the purpose of your speaking to him?
-—=~1 wanted to 70 anéd find out whether he had any kndwledge
of chemicals.

And did you question himPe--Yesz,

What particular chemicals - without mentioning them?
Chemicals used for what?=-—Chemicals with which you make 10
black powdex.

Froa the reply he gave you did you or did you not
accept him as a member of the lechnical Committee?—-—-Yes,

These Marxist meetings - how often were they held,
and where?---In the cell where I was - I wouldn't know aocout
the others - the classes were once a week, and cell meetings
once a week.

shere?=—-The places always changed.

Do you know about tie Natdl Indian Congress?—-Yes.

Where are thedk® offices?=--The Lecano Chambers, 20

Were any meetings held there?---Yes, a cell meeting
was neld there, my lord.

And Stephen Lhbmini - did he attend any meetings?
Stephen Mtahali(?)?---Yes &t the cell meeting.

Alnd StepeR Dhlamini?---Yes, he wus in charge of
the cell.

I just want to as: you one point - and then there
will be further evidence znd documents placed before the

Vourt later - were any documents ever read at these meetings?

——=Uirectives, my lord, 30
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Directives from whom?---From the DUistrict Committee
of the Communist Party.

Now, upon your return from Johannesburg, did you re-
ceive any further calls frowm Johannesburg?---Yas,

awho made the call to you?---1 was informed by
Billy, at a meeting of the legicnel Command. that someone
wes required by the High Command.

For what purpose?-—I1 did not iuow at the time.

He tcld me tuat he could not go, and Ronnie could not £o, and 9
Curnick could not go, because they were vanned, so 1 had to Z0.

Tuose peorle could not go, becuuse they were banned,
and it fell upon you to gof——Yes.

Before you left... when was this, uy the wayP-—-—

It was ian May that we received the message,

May, 1lY9c3f——Yes,

Now, uvefore you left was any meeting held, and any
instruction given to you to convey to the Eigh Command?---Yes,
after I agreed to go, my lord, I was given certain instructions.

whers was this particular meeting held at waich you
received this instruction?=--In this van which I have already 20
menticned, my lord.

That was the Taunus van - a picture of which was
shown to you yesterday?-—-Ycs,

Can you recall the instructions you were given?

I had a diary in which I made the notes. I will not ve af\E
to remember everything now, from memory.

When did you meke those notes?---when the Regional
Command was giving me those instmetions, I made & note of it.

Is this the diary? Hands diary to witness).---Yes.

That will be exhibit "Q". my lord. DNow, you are 30



entitled to refress your memory from those notes, and I'would

ike you te do so., axhibit "Q" - will you just detail thne

instructicns von were ziven by the Hegional Command to convey
to the hational nign Vommand isn Johunnesourg? Have you got
it there?——-les.

Alright, let us deal with each of those in twrn. Wwhat
ig the firot?-—--Uecurity)

What wers the instructi.ns reserding that? —-—-at thet
etage, my lord, tnure were certuin prcups oubtside the country
who hed peen there Tor trasining, that bad been arrested, 10

Yes5P=——ne wanted to find out what steps the Hdigh
Command are taking to prevent the people being arrssted in trat
way, oy lord,

Were you concerned about the men Ifrom your area
and those %hat you had recrulted¥-——Yes, my lord, wnd the
reason why I had to go in hiding was on account of that., Be-
cause those people vere arrested.

and you wunted te know what steps, in regard to
security, were being taken?—-=You, my lord,

Right, secondly? —=-The other matter was the £55. 20
that should have ovzen sent montily, which we did not receive
regulariy.

Right, I thin we need not enlarge upon that.,
Thirdly?=—=The cther matter woz an amount of £87,0.0. whicn we
owed Ronnie that had to be paid by the High Command,

For whet purpose was that agount of £82,0.0.
owing? Uwlpz to RoaniePe--That meney was money that was used
to my for motvorcars walch were ired from garages which we
used to go around and 33y avound, my lord. ie used tiose

motor cars for that, wy lord, Ror instance, the one that 30
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vwe hired whe:. we went out tc new Germany, for example.

Fourtihlyf=-—=ihe other matter was in connection
with Bernle Jesgai from Cape Town, who wanted to sce the He-
gional Uommund.

barnie Degal.=--=We were worried, becauce we
knew that he was under house arrest, in Cape Town.

Yea?———And we did not know how it came abmut
that he should be in Durban - as to who had sent him, and so on.

When Barnie Desai cams to Durban, what did he
want?——=ile said he wanted to see the Regional Copmand, He 10
wanted tu contact tne Regional vVommand,

LDid you introduce him to the members of the
Regional Conmand?=-—--tp, we oniy sent Billy to talk to hinm

whnat did you want to esk the kational High
Command aocut thatf---we wantea to know ho sent bBgrnie Desal
to Durban, and whether we should see him,

when you say "we" you meun?P---The Hegional
Command, my lord.

and is there any other topic there? =l
als made a nove of those wno had, at that tims, oveen 20
arrested, my lord.

Anything else?=---A180 in regard to a mescage
that was raceived in Durban in regard to eight pecple who were
reguired L0 be sent avway. We wanted the High Command to
guprly the funds - the money - for them toc be sent off.,

Anything eise?---Also in regard to three
Suropeans that came from overseas - two Frenchmen and cne
Fortuguese,

Hzd you met these two Frenchmen and one Pore

tuguese belfuvre?——-bio, they contacked Honnie, my lord. 30
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and wiet did gpouw vent te zsk the digh Command

about these menPe-—Lheae pecule wented to ccome inte contact
vith the menmbers of Unkonto We Sizwe, and we wanted to make
sure from the bationzl cigh Vommand whether we siould speak
to thsm.
BY Dps JUURD: W hether yeu could trust them?=--You, my lord.
maaliiallul BY DR. 1UTaid (Continued): Whut arreagements did
vou meke to lsave?-—-=I srranged to be wet on the 3Uth at
Jerniston, my lord.

{6 be met at Feruiston on the 3U0th of?=-0f May. 10

With whom did you make that arrangewent?=-—-1 told
Billy to write to tham and tell them tout I will be there on
tne I0%k of Hay.

And who was to meet yvou there?-—-The uign Command
was required to send somebody to meet me at Thne suation.

Did you make tiis arrangement with =411y Eair¥-fes.

How, when you and Billy hair were making these
arrangemenis did he have anytning in his hands?---1 went with
nim to his fiaty

YTea?=—=There ae toog£ out doupments, wy lord. 20
A boclk., I saw him then look in the book, and write on a pad.
He would read from the book, and thenmske noftes,.

That is terribly important, and I want to hear
that word for word.-—-Then reading frow the book (incidentally
the word he uses can be used for count, and read), and this
is count. Ha counted certain words, and then made notes,

What notes did he makef==_n= wrote down numbers,

Yez? Tell us - tell us in absolutely iull de-
tail, pleaze.-=-lhen he would turn the oapes, ny lord, and

then count again, end put down the nusbers, make a comma, 20
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then csontinue with that.

Wnatl did he de with the writingfe—-liz was noting
it on the writing oad.

wWhat did he do wiith %he puge of the writing pad?
——-ig Tolded 1t and-ut it dn a0 envelopa,

Aihat ¢id ne do with the envabopef=——-ils said it
was 8 message that he wos sending to the dich Cormand, It
Was 1in cne,

de was sending a2 message o the digh Command
in codef=---fes, that iz so. 10

with whom was he sending toe wmessageP——-te zaid
he was zeing to post 1t.

waz this the first time you had seein this take
vlace?——=Yea, it was © e Iirst time that I cew it, my lord, but
I knew before that thet mnescages from ue were sent in code,

ToP=m—=lo the Uigh Command,

liow} this beok to which he ralerred, pazed, and
cotnted cefiore he wrote, can you recenier itY---Yes, that is
what e did.

Lo you know lhe osme of tuel LookP——=ko, oy 20
loré, because ne had it cpen just as L heve this notebook
open now, my lerd, but sfter . haud Deen arrested, and when
certain books were shcwn me, there wos one that 1 identified
as sicilar by its size.

airignt, we wor't worry about that. wsow, I am
going to put before von & document which The police will say
wee found ir room rasbar (1) 2t divenia. That is the thatched
root =—=Yes?

Thet is what %re nolice will tell his lordship.

A1l I wert wou to de is to tell hiz lovdshnip.. to loec at it 30
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All I want you to do is to look at it. Just show this to
the witness as wel., please. Kow,Bruno..ss.ss

MR. BERRANGE: I wonder whether the State could assist us in

this matter? There are four Younsel appearing in this
matter, and attorneys, and we are given roneod documents,
and it i3 tremendously difficult for us. I was wondering,

my lord, if we couldn't each be furnished with a copy. I

an referring not only tc this Bxhibit, but also Exhibits "R,
293,84, agd 5"7
DR, YUTAR: &y lord, with regard to Exhibite"1,2,%.4,and 5" -10

I am glad my learned friend has mentioned that. I have been
asked, my lord, by the Armpy Authoritiez, in the interests of
the security of the otate, not to make too many of those
copies too freely availaovle, Th2y are very distressed about
these documents being found not only with the Defence (be-
cause they are entitled o it), but certain people who pro-
fess to be "Observers" froam oversesas, my lord, watching how
the trial is being corducted, have hLeen seen in possession

of these documents, and they zre veryperturbed about it, from
the point of view of security and the safety of the State. 20
I can tell my learned friedd, that as far ac those documents
are concerned, I will certainly not make any glore available.
Ag far ns these areconcerned, [ will gladly make as many
agailable as I possivly caa.

MR, BERAANGE: I have never heard of anything like this,

my lord. If one copy is made availavle, and the insinuwation
iz that these copjes might fall into unauthorised hands, it

is perfectly apparent to anybody that out of the one copy more
copies could be made for that particular purpose. I under-

gtand, my lord, that & nuuber of these cooies were made ad 30
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vaileble to the Press, 1 den't know how accurate that state-
ment is, but if that be o, it seems to me thet this is being
done purely for the vurpose of hampering the Defence. If we
hed st any stage been informed or Dr. Yutar had taken us

into hie confidecsce, and egald to us that we were not show
these t¢ any perscne, we would naturally have done =0, but
for this coaplaint and comment to be made now, my lerd, I feel
ie completely unjustified,

[HE Cuuals iir, derrange, there is no obligation on the State

to furnish you with more than one copy of & document; you 10
¥ill have tc rely ou the good offices of the State to give
yoy more copies, if you require more,

SAANTNATION BY Lil, YULaR (Continued): Erune, I am not

sugresting, understand me, thal this iz the actual docuvuent
that you saw Cilly Lezir write, but I want you to look at it
and tell his lordship whether there is any similarity to
what you saw. =-=Yas, it is similar, except what I saw was
hapdwritten, snd tvhis is typed. Otherwise it is similar,

llow, my lord,... are these nunbers written or
typed, the way they are there? ---liumbers, ccuma, fullstop, 20
and 80 on.

Alright, That is Exfjibi¥ "R7". And, did you
+e+ how were you goigg te Joamnnesburgi---1 was going to
travel on the fest mail, vhat leaves Durban at o p.m. and
arrives iz Johannesourg at 9 a.m,. the next day.

Under whet name?---1, dulu,

Kow, just before you left Lurban for Johannes-
turg, did anybody come o see you?===In the form of a visi-
tor, of what did you mean?’

Frior for your departure for Hivoniz were there 30
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any people who came to see you?=—-I don't knowwhether that is
what you are referring to, but just prior to my leaving for
Rivonia, Mlangeni, and Brisn ...
That is exactly what I am referring tol! YesTa—
And Brian Sonana,
how., klangeni, wie is heT---llumber 10 Accused,
Will vou tell hig lerdsiip whut he, and Brian
Sonans came to see you avout?
BY Tido COURT: Is Mlangeni niucber 10 accused?-~-DR. YUTAR:
That is so, my lord, Mlangeni is number 10, 10
And Sonana?—-- Brian Senana is net one of the
accused, my lord.
THis wITHESS: They came to see the Hegional Commard, my lord.

BXAMINATICH BY DR, YUTAR (Continued): For what purpose?o=—-I

didﬂ't know, and the way I saw it I was not supposed to know.
The fact that he sow me was bacause 1 was the only person that
ne knew, of theResiona? Ueonm:and.

Op whose %“ehnlf 4id he come?=--He said he was sent
by the High Command.

I will leeve you to yourself, and you must 20
now tell his lordship whet -zppeaed,---He said that he was
sent by the High Command 4o come and meet the Regional
Command., I understood from him, my lord, that Chief Sabata
was to come and visit the Regionel Commond.

Chief Sebate wa- 10 come from where?=—-From the

Transkei.

Just carry on please!-—-uard the purpose cof
Mlangeni's visit there was to take aim from there to Johannes-
burg, my lord.-—-The regional Command was supposed to make all

the arrangements from that point, 30
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They werc to take Chief Jebatu from where to where?
-—-He was to be saken from Vurban tuv Johmnnesburg,

Tc see whoT——-I Gon't know who he had to go and
see in Johanaesburg.

Wac any meetlng arrenged in Durbanf---Yes, in
Malvern, in Ceorge Hsoicler's garage, o meeiing was held,

kho was there?-=—-Ilhe Regional Command was there
in full force, anc Mlangeni.

Ryzht) Anybody speak? —--After Miusgemi had ex- 9
plained his purpose to the Regional Qommand in regarl to Jebata,
he then asked us wnether there were any other requests that
we nud to the Eigh Vommand., we teld ol what our compImimts
wers, and our requasts with regari to money. I zelieve, at
that time, when Mlangenl came them, we nad ncit yet receivad
tniz wmessage to come o Kivonia.  Secause thece instructions
that 1 have wmentionsd now, torough gy notevook, refreshing
my memory through ay note-book, were then given te him there.

aiven to Mlangeni?—-Iles, & the mecting.

Dic Mlangeni mention anything else?  Anything 29
else?  Any reference tolape lown, Bast Loudon, Port Elizmabeth,
Bla&mfantein?&--%f was just aiter people were arreusted on
charges of explosives, ian Ugpe Lgwn, Dynamite., We then also
diceusced detonators with nia.

Yes, that is what I want tc know = tell us
about thezoz detonators?-—-He sald that they had one thousand
detonators in Port alizabeth. de sald that arrangements
could he made with them to swan dvnamite for detonators. with
ther, my lord.

Was that agreed t07=—=-=Yes., An understanding

wag resched, but no... it was not specified when and how and 30
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80 on, but generally it was agreed upon.

Any other topics touched upon? Which dealt
with the d etonators?---It was = long meeting, my lord,

Do you know the word "Mansi"?---Yes, my lord.

Does that bring back sonsthingfe.-Yes,

I don't want to lead you - now tell his
lordship?=--He also told us that the High Command reguired
eight persons who had to be sent for training, and it was
arranged thet they were to arrive at Germiston on a fixed date
and that at Germiston they would be met by a person. #hen 10
they leave Yurban they have to carry an umbrella with them.

Yes7=—-0Op their arriwval at Germiston their
leader would open and close that umbrella, Then the percon
who would be there to meet them would then come up to the
rerson opening and closing the umbrella and then just say
he word "Mansi". Then the other would also reply "Mansi,
Ihen they would know - he would know that this is the group.

Fow, in Eaﬂt' did you arrange for this -
this fourth group - tuf‘?:ll{jm Durban to Johannesburg?-—--That
group was arranged and sent away. 20

Can you recall who they were?-—-The leader
was Joseph Nduld,

Your lordship will find that in Annexure "A",
page 11, number 37, YesgP---Justice Mpansa.

Humber 27, Yes?=—=Curtis Mzimels,

Number 35, my lord.---Victor Mkize,

Number 24, mylord. Yes?---Bernard' likosi's
son, my lord. His son, my lord.

Who was the leader of this group? Was the

leader of the group equipped in any way?=---Yes, my lord. 30
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with?-——An umorella.

liow, having got that in its place, we can now
get on to the train - at Yurban or Pietermaritzburg?---I boarded
the train at 'Maritzburg. I went by taxi from Durban to Pieter-
maritzburg.

Who provided you with the necessary finance?=--
George Naicker, Ablon Dums was sent to ldcker, my lord. He
went and did tne ook leave for me, and everything.

@ ith what amount were you furnished?=---It
Vas altogether R20.00, 10

Then you boarded a train at Pietermaritzburg.
Were you given any instructions whom you were to meet, or whom
yo. were to contact?--=1 said to Billy, when he was doing this
message. 1 saild "Un several occasions I have beern ®nt to
Johannesburg, and I was supposed to be met by somebody, and 1
have never been met by anyboiy".

307=---And then I have trouble, and I have to
xpose myself to pecple that I shouldn't expose myself to.

Yes?---5illy said, in case I was not met as
arranged, at Germiston, I mu-t take & Frain to Jchannesturg, 20
and go to His Majesty's Puilding, and there I must enquire
for Advocate Joe Slovo,

Had yeou met this gentleman beforeP———ig, 1
had just heard about him.

We won't bother about details of the train
journey. The train just brought you to Jopannesburg?e--ies.

A nd where did you go toP=--lhen I arrived at
Mis Majesty's Building, my lord, I dié not find such a nane.

OUn what - where did you look?=--Upn a board

that was there, my lord, 20
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Waug aid you do?==-1 then made enquirgés from
a buropean g£irl that was dressed in a white uniform,

vow don't vell us what she said to you, but as
& result of what she tcld you, where did you go?o__T went to
Innes Whambers, which is opposite the supreme Court,

and wiaat did you do there¥=—-1 locked on the
board, [ saw the nume of Jdoe sSlovo,

and what did you do?=—=I got inte the 1ift,
went up, and come to the receppbancifice. I made enguiries
from a suropean lady that I saw there. Jhe phoned. after + 10
sne put ithe telephone down she directed me to where I would
find the office, my lord.

Did you go there?——-Yes.

And wiom did you meet?-—--1 then saw Jee SGlove

sad you ever met him before?——-io,

Had he ever ast you before, as far as you
knewfe—-is had never seen me before.

Vid you iniroduce yourselffe--Yes,

Would you be eole to identify him again¥-—
Yes, my lord, 20

will you look at bEhibit "D" and let us make
quite sure that we are talking about the same gentleman.
(handed to witaess). ———Lhe witne s is peinting to Page 30,

Now 1 would like you to tell his lerdship
exactly what you saia to this man,---first of all B8illy told
me that when I meet Jee wlovo I muut not be fitghtened, I
cen expose mysell altogether to him, so that he could help
me quickly. 1 told him immediately that I came from Durban,
 fron the fegional Counand, and thnt scmebody from the Hish

Command had to meet me, but nobeody turned up to meet me, and 30
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that Billy had saia if nobay met me I had to come to him. He
safld "That is alrigat - sit down." He then vhoned, After
a while he finished phoniing, and he asked me if there weun't
snyvody in the sownship that I knew where I could g0 and =tay

whilst hewas muking ilie arrancements,
-+

arrangements for what? —--Teo meet the iich
Command, my lord, I then told him that I knew a cerbain

Levy dirolo, who was a member of S.4.C.T.U.

What did he say when you menticorsd the rame
of Levy S.l.L.UC.R.CeT==-He szaid if I knew him well I puut &c 10
and stay there. Then I caught the train teo Urphulo(?) Lo-
cation, oy 1o rdeeces.

Just before you catech that train, Did he give
you any reason wiy he could not himself tale vou direct %o the
high CommendP=--No, he did not tell me that.

Bo you caught the train - ard then?——-I then
vent to Levy's house. Levy siloro.

And on arrival there?---I came there, and tle
children were there only. I stayed there with the éhildren.

Ji Levy arrive?—-—-Yes, in the afterncon hs 20
arrived.

Did you make any request %o him?-—-I told him
thet 1 had arrived there exely in the morning, already, and
there was some one who nad to come during the day to fetca me
there. I said "Seeing that nobody haec arrived", whether he
could arrange to Jet me meet, even Mlargeni, or lthemtbu.

Llaigeni, sccused number 10%7=--Yes.

were arrangements made?---He zauid if I wanted
to sea lklangeni he ¢ uld not do that, becasuse ae had not seen

him for a long time. 50
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I think we can skin thezse details. Bruno, How,
did you meet Mlangeni or rthentunf=--I mef puonemou.

Where and whenP=-=Uhe next day I met him at a
place - there was a perty oo there ot Pefeni - Fhefeni,

In whose nams was thot verty keldP—--4.u4.0.

You met him tharc. New, did you tell him
yeur troublesf=--Yos,

Lié he say anything irn reply?=---He oaid why
ien't wolomon Mbanjwa there, I aai¢ that I didn't know that 10
1 had %o ccohe with <clomon Mbarnjwe.

Did wou tell him wvay you were there?---lip, it
wasi't necessury, cecuuse he guesticoned me. Hs said "Why did
you come alone? any dian't yow bri-, Yolowmon Mbaniwa with youl™

Did he then make any elforlt to Bet vou to the
digh Command?=-~Yoa, the next day ne nundl drian Sonsre took
me to the Ligh CVommand.

And whot was the next dayP——-=I1 oz just trying
to refresh my menory with regoard to that, from my notebook,.
daa there not a2 heliday early ia June? O the 3lat of May. 20
Yes, it is the 3lst cf Kay. On the Slst of May was that
not 2 holidayd
OY Tie Cuunls Let him locx at & calapdar. (#itness does s0).

Iz that a 64 calendan?=-=Yesz, it is &4,

BiaiilindIv:., 3Y U, YU (Continuec): Well I can tell you
and I don't think anybody will accused me of lsading you -
toe Zlet of May is a public holidsy. =—=If 1 remember correctly
aow, we went either on a Monday or o ITuesday, to the High
l'.:u.::u.ﬁ.mm .

The Hencay or the Tussday, following the 3lst

of HayT=--Yes, my lord. 20
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That will thau be the 3rd of June, or the 4th
of June. ligw we are geiting a 1ibtle nearer %o tine High
Comrand. Wwhe took you there,

= mMITI)

SULRT: H e has already s+1¢ Brian and accused number 10,

i
B DTON BY D, YULagt (Continued): How did yeon zet there?

——=In a mector car,

Wic arove it? ———Brian Scnona,

Whare did you driveP—-=I d2da't lmow the roza,

Did you recosnisze, or see, any nanes, lefore
you cane to your nliimate distination?---I was looking around 10
all the way, and realing notices, my lord. I rem mier siting
8 ploce which was eitavr Hivonia Garage, ur fivonis dervice
=2%a%ion, oy lord.

what time of the dav was this?-—=Hotwesn seven
and elght In the evening.

dag it light or dark?---It was dar:s.,

What harpened when voo passad thiy divonis
Garagzs, or Service 3tatizon? Did you drive onP=——ie didn't

drive for a long distance passad that, when Mthembu ordered

[ha
(ol

he cor to atou.

Toa?-—-He then to’d Brian to verk there, on
the rccd. e then said vwe muct et off, and vwe walked for
g short distacce in the directicn we had come from; We
walied back. Then we walked through = plece of veld with
indizcatione that motorcars had travellied threough that grass.
Thore were viaible tracks. Then we came to a place where we
wentiatiovough = what appeared %o be - zervanis roomg, e paseed
oetveen tiew,

Right?---lhen we entered = houce, ny lord, a

building, was... it HBad a thatched roof. %0
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Uarry on, please! I wantCto leave you oa
your own. Yes?---when we cane into that room, my lord, I
aaw walter <iBulu,

How 4id you get into that room - did you Just
walk @inP---Mthembu caue to the door, snocked, and after
knocking he just opened tne door.

YesP———ind we went in, The perscn whom I
knew well was Walter Sisulu - he was #tting on the left hand
side. The perscn that I xnew well was Walter oisulu.

Do you see him here?—-—-Yes, number 2 accuced,l0
The others I knew - not from fuce to face fnowled;e, but I had
seen there photo's in pupers.

#111 you mention wiac they are?=—-Yovan Nbeki.

Uo you see him hsre?-——The rourth perscn
frox the end,

Anyone else?—--Kathrada. The fifth perscn
from the end.

dnyone else?---Another person was a heavily
tuilt, strong person, my lord, with a prominent peard, whom
I had not seen before, 20

Do you know his name?=--I 4id not. After-
wards we had a conversation, and he informed me that he cams
from Port &lizabeth,

2id anybody refer to him by any name at all?
Yes, his name was mentioned, but I cannot recollect his name,

If you saw a photo of him would you be able
to recoguise nimP-—-Perhaps I will,

I am not saying that he is the man, but I
have a photo over here - do vou recognise him¥Y=—=I will not

say that this is or is not that person, but these sides of his30
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face (witness snows the u_per cheek vone, down the side in line
with the end of the eye - down towards the ovter edgez of the
mouth), there is a likenwss, There is a likeness there, my lord,
But the beard, here, is short. The beard osn the photo here,

is short.

Even though you don't identify itfiill put
it in, and the police will tell his lordsnin it was Wilson
Mkwyi from Port Zlizabeth. That will be Exhibit "S".

who introduced you to wWalter oisulu?

AT Thls STaGs Tds Cuuil ADJudiNe fOR 10

FIFTEEK kILUTES.

Ul RboUsIne AT 11,30 a.1.
SRURO MTULO (still under oath):
Biac ILATIGH BY DR, YUTas (Continued): oruno, 1 was asking
you about the introduction to the various people. who intro-
duced you to walter Sisulu - secused number (2)7 ilow was he
intoduced to you?---Mthembu kntpoduced meeto him,

By what nams waz he introduced to you?——-
Ablzh,

And How was Govan Mbeki introduced to you? 20
-——As DRlamini,

That ic accuced numcer (4). And sccused
number (5) - Eothrede?-——is FPetra,

Now, you cnent scoe days there. 1 cannot
leave you entirdidyon your own to tell us what happened, oot
for this first night try, as best you can, to tell his lordship
in your own words what happened P=—-iiglter oscisucu hsked me
where Solomon Mbanijwa was. told him that I had just heard
from Mthembu that I was supposed to have ccme along with him -

with Solomon. He said well, it didn't matter now, that he is30
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not there. He will now give me the message with regard to the
A.iheC. which he should have given oclonon.

In regard to tiat did lithembu affer any
explanation as to why Solomon was not there¥—- lithembu saild,
my lord, that two letters were written. The one was addressed
to the Regional Command, and the other was addressed to the
AsbieL. my lord.

W ho did rou represent¥—--I was represent-
ing Unkonto We dize, 9

which we know is a wing of the A...C.=--=-Yes,.

A nd Solomon the A.L.C.7 -Yes, he was to
represent the A.0.C

After sisulu sddd it didn't matter, and that
he would arrange for you to pass on the message, what did
Simlu then further have to say?---He said that he will now give
me the report to be vonveyed over to Solomon, because he has
already been informed that Solomon has also been added as a
member of the Regional Command.

Take your time now, Brunec, because this is
terribly important. I want you to tell his lordship what 20
haprened?=—-He then gave me the message in regard to the A.N.C.

Sisulu did7---Yes,

An d that wasP=--He z3aid, at the end of
July, 1963, it is required that the A.L.C. must orsznige 200
volunteers and that at the end of Uecteotzsr, in the rural areas,
the A..-.C. must organise "2,000 volunteers. He said just at
that time he was in a great hurry to 2o somewhere,

Before we let him get away, was there any
guestion of the division of Batul?=---Yes he said the explana-

tion in regard to that I will get from wovan lMbeki, 50
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Yos?-—-2130 11 regard to the 2,000.

how, what LI want 1is the divisicn of Natal.

What dié he tell you abot that?—--—He s1id that hatal was divi-

dad into seven alvisions.
one any parsticular

Tid he ive 4hes:z divisi

nanesT-—--de said I will get all the necesezry information from

Fovan mbegi,
Did he =zctuslly e=11 hir by thet name?——
o

fo, Lhlamini,
he actually

in g hurry to leave - did

lepveT-==Ygs.
tefore he ieft, Ozrn you .11 Bis lordship,
whether you hac met Sisvlu Lafnru¥--ufﬁﬁ, I bzl mod nim before,
it s TeeamL u;f met him in willuoee Head, in

Durban, in the fiat of Wwecrse Poonune--Lio, e lad = oeard and
Did you aciics snyihiing aboub him - compared

to whet he looked like when you Tirsi @met hinP—-Lo, he had 2

veard, and & moustaciia,
Colour?—--Yo you mean of the beard?
20

vr of the bair»?

I dida't quite follow that - the man Foonam,

w1l Loo CUURL S
room with Sisulu?---DH. YULAR: o,

wag "2 algo proscat Lz toe

my lord, he nad met Sismulu befure, in willace Read, Durban, in
tae rogn of GmOrgy IOCNON. I think I made a misteke - 1
shouldnot have asksd you thatv guestion abeut disulu. de will

dho 415 he meet iun the room of Poonon-

nunper two zoeoused Te=ymver two aconsed.
OY i, ¥UrAR (Contiaued): iow, ~isulu left,

or Unlamini, take up the story?30

il L surn L i
wot, Yovan Moeki,

e Wy

and did, ia t
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——-Tet, ny lord,
Ard what did he tell you7---He repesated what
the volunieers vnich were men-

hRe said siaw
same a3 %2 voluateers of the days of the

Sisvlv nad seid.
sioned were ot the o
Aslieu, ;my J0rd.
Whzt i1 fact were they—---He sald after the
Aeneie and orzanized these voluntears, then we mast taze thenm
over, =ad thsn we must divide them up into groups ol tue Unkonto
e GilovWe.,
They were to be hunded over to the Umkonto 10
wirwe for what purpcse?—--Tney were to be handed tc us %o oDe
s of +he Umkortn we oizWe,
=0 use them

diviced up into group
For wrat curoopgfe--ie had to b=

Yebatooe cnd all thet,
dould yow catinue now, on vour own, please?

ir. roanectisn with
——He uiso =¢13 that he waz 2 ad, the same way as Sisulu had
said it, thot we hud taker “olomon Mbanjwa, and hed at aim on
tro itegisnal Comrand, becauee now the difference between us and
the A.0.0, could...ws will get on better. It would be better now
The differernces would we ninimized or 20

oliiterated?e———Yes, that it would be dose awey with now, be-
cause he, wolcmen ¥benjwa wes in charge of the Ad Hoc Committee,
hurge of the whole of the A.x.U. of fatal.
Was he satisfied with 2UU volunteers from
ho saw nn reason why 200 could not be recruited.
ingtead of/20u, =28 mentioned
muach better.

wnat did

in o

and that wase

3814
the reascn why
UL Becsuse it would be
aome to the civisici.
accused number (4)%=--He told
isions, 30

-
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de =aid he didn't see
by eisulu it siculdr't

wow, 1=t us
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did he tell you what t .ose divisions were to be%?---Yes, he show-
ed me a list where the division wes made out,

Did you make any note of it?=-=-Yes, 1 asked
his permissiosn to copy it.

Did he give you permission to do s07--=-Yes,

In your Diary, Bxhibit "W"?=—-Yes, my lord,

Right! Hefreshing your memory therefrom,
what were those seven divisions?-——-First was FPortShepstone,
Amamzimtoti and Ixopo.

The second division?---Durban, Inanda, Veru-
lum right up to Mapuiulo. 11

Three?———bshowe right onto the boundarwv
of owaziland,

Number four?---Vryheid, liqutu, and inland,
Inland - which means inside.

The fifth division?=--' Maritzburg, Rich-
mond, Greytown, Hammerdale, Estcourt.

Jixth division?---Colenso, Ladysmith,right
up to Emhlumayo, my lord, including the area of Driefontein.

and finzlly the seventh?---Weenen, New- 20
castle - that is all.

Did accused number 4 enlarge upon this
divigidén, or upon this new scheme?---He said that each of those
areas could have an organiser - which means seven organisers
for the seven divisions. He said as soon as these divisions
were fwlly organised, then we must establish four ...no,
thrﬁe; I am so.Ty, three sub-Regional Commands.  That would
altogether make four, with the existhd® one in Durban.

vne in HYurban - and where were the other

three to operate?—--Une would be in maritzburg, one in dulu- 30
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land, and cne in ladysmith - that iz thé three.
And then you have theDurban Regional Command?

Suh-hHegional Commands?---Yes,

FKow, was there any susreme body over these sub-
Regioral Commands, or any perscn in charge of them?P-—-Then there
would be one person whc would be in charge of all, including
the one in Durban,

A person in charge of the wholee of Natal in
other words?---Yes,

And who was to make tidis appo¥ntment - whowas 10
to approve of it?-- The Regional Command together with the
Ad koc Committee of the A.N.C. would make the appointment,
And then that person's name, so selected, would then be sent
te wne wational sAigh Command, It would be submitted to them,

For what purpose?——-9o that they would know him.
And then, if they didn't like hig, and they wanted to... did
not went that perscn, then they would delete his name,

S¢ to sum up, they could either object.. the
Haticnal High Command would either approve or reject?---Yes,
they could either approve of him or rejiect him. 10

what would be the main function cr duty of this
supremre commander? =-=His duty would te to zo arcund all these
different divisicne where these organisers are doing the organi-
sation work, check uon. and to the sub-regicnsl command — check
up - and gend a monthly revort. recularly, to the digh Command.

was ne to be a full time employee of the bWational
dign Command?=--Yes.

What was he to getP=--That was not mentioned,
but the remuneraticn of the orgsnisers was mentioned.

Tae organisers for the sub-divisicns? What was 30
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the remunerstion for themP=--£10.0.0. per montnl

A nd any other nllowancesf---Seven ncunds travelling
allowance, my lord,

These orpanisers - who was going to enlighten
them on their duties, and howWwP=——ie were instructed to send
teir names up to the High Command aa soon as we had elected them.
‘then the nigh Command would provide.. go up and provide lectures.
They would draw them up.

They would draw vp end provide lectures to

te perocns elected orgenisers snd whose napnes had been sub- 10
mitted to the High Command?---Yes.

Had these = can you %ell his lordshir whether taose
loctures ha?  in fact been drswa up alresdy when vou were told
apout 1t? «—-I zsked him, mp lord, whot the nature of them was
to be, arc wnethsr they hed been drevn up alrezdy, ana he said
rne o me, mv lord.

This was 4o - yvou asked whoem?P—-—vovan Mbeki.

And he sald they had net yet been drawn un?--Yes.

well, we are going to procduces....=-—-ind then he
2aid ,,es.L a5ked him thst because we nad, at that time, 20
available classes in Durban, where peo-le were lectured in
that regard, in Durbsn., Not particularly lecturas on that sub-
ject, but on politice, Marxist theories and other things.

How, we gre going to produce to his lordship,
through the =olice, a few wundred cof these lectures, which were
found, Jome in room mumber (4) at Hivonia. Just for the

urcese of recerd, tlhey will be headad the "Speakers liotes,

iy

4 brief Ccurse on ths trd:.ing of Urzsnisers". wWhat I want to
asl yon is this — in order to be able... can you gige the Court

some idea of what accused number (4) told you that these notes30
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wouid contvain¥=-—-i3 1 gove adresdy said, when I asked him what
they were going to be, secause we alrecdiy had classges, Shat he
8aid.. he askeu wme what type of lectures we were giving, I
sald Trade Unions, horxist cluasses. He suid thab that was
not enough, He said it was reguired that the people be faught
the aistory.

Wihose history?——-Sheir owa history.
B Tl Culkis The history of what = whose cwn hisgiery?—--The

history of the pecple, particularly those of the rural areas.

white or blackf—-—-lluci. 10
paalibkallUn 5T Ui, YULlad (Conbtinued): what accused number (4)

told you in that thatched roof roow - wovw 4id %hast compare
wita wnat you told ws yesterday Mandela had teld you at
Resavoir uill?=—-It was more oriess of the Zace nuture,  ia
laughed at me when I menticned the clavsez of the Trzde Urnicas,
and the rarxzist clacsses, de said to 2e hod can a person wiose
lectures are only cwoout Irade vaicne and karxist toeoriss -

Low can fne organisze people in tae rersal sres=s? 1If be didn't
possess or have the bDackgrounc of nis pecple's own history.

ingt is wnat I want - the background of tle his- 20
tory of nis own péople.

And for wnat purpcse was it necessary that they
should be told the historical background of their own people?
-——Lecaluse these pevpie had to be lectured in regard to the
ideas of tne Unkonto we Sizwe, and how would trev bhe able to
take that in unless you knew the background of the nistory?

Now, wien accused numver (4) spoke aicut Umkonto
We oiZwe, we have it on record alrescy, that hoed gone over to
& policy of sabotage, Jidc accouned number (4) enlarsge upon it

as to why it was necessary %o have sahoizpe? ——-ly lord, 30
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1 asked him why he has spoken about 200 and 300 at that time,
and lsver on the 2,000, Does that mean that the reveolutioris
about to start?
Then what did he say%=—==ilc he just lauched, znd
scié ne ned heard that in Jatzl there were still zome of the
Leaders Wwno were g£till sleepine in their heomes.
This was your first visit to the headgquarters of
the haticnal High CQomnand?---Yes, my lord.
when you saw daylight the next mornine vou car give
ue a deseription of it, but was there any reference te it by 10
any of these people in that thatdhied room that night, vis
Hatal? I don't know whether I have made myself clearf-—-Yes,
2icuse pul your guestion again,
We Znow now that there was this bational lligh
Gouwsnd at Aivonim.---Yes, my lord.
Did Natal have anything similar %o tnet?.—--lo, it
cio wot have,
Was anything said about that?-—-Yes, he said that
we must look about for a place in liate? which is similar to
this place where they were staying in Hivonia. 20
wimilar in whet respect?———i4 place which is out-
gide town sand which is safe slso in regard te volice, guiet,
He npid that thet weuldd esnable them also to go to such a
olace when they visit us dows there, and also those who were
sent away for training, could. on their return, zo to such a
vlace, ny lord.
oo it was te enable memiers of the baticnal High
Comgend to visit Masal, wne go to such places, and also re-
cruits returning from these places, to go to such a placef==Yes.

Now, you told us yesterday thaet after that the 30
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sesafter the last Lozb outrage in March, - the last cne was
really whe Tih of anrdl, 1907, you slackened off in NatalTP--les,.

as there any referecce that night to the fact that
Hatal had elackened ¢ffP---That is one o tae instructions that
was given me at the Rapioaal vounsnd - to taketo the digh
Command - to enguire why, ot that time. thinzs were zoing
rather auletly.

@oing rether guietly wheref———dn “outh africa.

And did you convey ihat to those in the room?—--Yes,.

what did you tell them?=---Io those in the room, yes.l0
Actually 1 was addressing Govan.

In the presence of the others?——-Yes.

oW, will you tell Lie lordcinip, ia detail, what his
reply was?---Lz said whoat mekes us think that in other provinces
things are not veing done? I revliecd beczuse we don't see any-
thing in the newspepsrs, He szid because of the fact that
our papers, lew Age and spark, are now no gHore in existence.
Do we thing vecause se don't see it in those papers, beczuse
they are notr in exiztence snow, that not ing is Leing done, or
little being done, cecounie tThnna poaiers were the pavers that 20
¢arfied the inforpaticn tc ua.

feg?=—=inen ns s=id we were Just regquired tc zet
on with the work, @nd zo forward, wnd not worry what the other
Lroviuces ars doing.

those were youwr incuructions from accused nunber
(4) in frout of the afhers hpPa—-Tes.

And tc mere it guite certuoin that we are not
dealing with tue work at the kelCord Hospital, what work was
he referring toP---sabectuse work.

My lord, tais micght be a convenient stage now, %0
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heving mentic.ed the one complaint, to zsk you = did you con-
vey to the sationegl :ligh Commend, those five conplaints that
you detaliled this ~orning, o8 having bsen directed by the
Regionel Coomand to convey to $the digh Command Pe-=fzs,

dow, 1ot us desl wita the replieg they gave vou to
ench, Did vou conveyr that - ke prievences acout the gllowances
of 255,0.0. permonth?---I cid,

To whes dic you convey 1tPe=-io Uovan.

In the presence of the others?-w-Yen,

And what wag his replyP---He 2aid we must susply him
with our préavate zédress,

Te2? anat did he mean by uwrivate address?---It is
a soecret addresz that is unknowvn to cthsr peopla.

For want purposafe-—wo thst they wounld bz aole %o
seid our wmone) .

AnQ?-—=And we pust also give thenm a neme of a person
to whom they can address it.

V:ig you nave to sslect any particular neme?---That
czused me zome SLfficulty, but I 21id not meye furtner enguiries
aoou® 1t, oecouse there was a prroaa, Cecrge Naicker, to whom 20
the moner hnd boen zent before, and his adlrass wos iu the
possegsion oi the wigh LVoamond,

Liow, yow werd %o hwee a secred address in dofalTe—-—
Ies,

what about tas gentlenan over Lore, iu Johannesburg?
~==I regquecsted tc ve given treir address, so ihot whon we send
tois purticular addresaci oure te them, we should lknos where to
addresz it to.

Did ne give you their addrecg?=--Ics.

fas 1t 2 privale or o zecret address or not?—— 50
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Yes, I would say il was 2 sceret zddrsss.

Ard whot was fthot eddressfe-<Th: derbalist, S.K.
building, Pel. Oax come number or other wihiica I cannct re-
colleet now, OUrlanio, cohonnesburg. Urlsado west or sast.

we coalt with this oddress yesterduy — vhe Herbalist,
Sede Suilding?---Yea,

I am sorry, I haven't luo many photo's of houses in
Orlaindo, cut does tais mean anything te you?P~--Yzs, this is it.

axliedf "I" - being tho double storeyred acuse in
Ordepndo. whilst tast iz beiag aacged zxhibit "IV, will you 10
tell “he Vourt - ofardisg ca ihw baleony of that house, is
tale ke wiew you hev: of the Lwuszer in the viciaity¥Y---Yes,
aover down yow heve tdes view, vacamss it 13 standing o2ore
pIELEsSs on the adse heve,.

Ihe

ot

iz Zxbipit “Uv, In the back yard of this

acuble storgyved nouszs, Which nas been referred to guite
cfter. = particudarly oy tas: rzcruits who sent oversess, 1L

woudd like to sut $2is in end ask you waethsr you lnow this,

-

or recognise tals bockynred%—-=1I cznnot identify this or saj
thot this iz 1%, becuwose altheoush we 3nb in ot the back I 20
did not take 80 wuen notice of tne layout of the yard.

Juzt then ccoufine yourself to_Exiibits "T" and "U".
“he double storeyed nhouse, sad She view from that liouse. dow,
ig this the house that rou spoke z2itout yesterday, where you
received your traiviry in thz blizek rowderfY—---Yeso,
Yow, l2t us get ontc your sscond porplaint. The
acne, owing te dosnie Kasrils - lat va no% szond any tine
there = was st arresd to or not?——-Tiz, 1% wis said thst as

drass 1o fixed, that woney

[ ]

socn &8 this questlon of the =

will we sent on, My lord. =0
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Lixzviae we will mot svend vary puch time co the
tndrd eompleadat - Laad I vhoshor or not you hod anything to
do wlth Sarnie Degel, wno wes suppoved To bhe wnider Louse arrest
in Cane Lowa, WAO Wis woW il wurburn =wrd wanted to meet the Re=
il VOnmiiic g=--uie muid w2 omuast not contoct Rl

Ard Lilcewilse with regsad to The two Frepchmen and
the Portugmese - very btrleflyP-e-Ihe same apolies to then,

Lot e coatact them¥Pe-—in,

How, voming to your mgin complaint - jour last com—
plzint - thare L waal you to glve us fulil datails, azisely the 10
Tuct that you pecople in Vurban ware periurbed asout tue arrest
of recruits seav from thails country mcroass the ordcr for

Ware
training, wid waal securidy measurcs/baine tukes. llow, take
your time, thing asoud L6 cnrefullyy =nd toll.:is loraship in

5 am
Ly

deteil the reply of accused mamoey \4).---His reply 4o that

vas bist they had aliready diccussad witk certoin Alrmars -
alrveys, Whas = people, or conpany o it Pe——h
When you say woey nac aiscussed with uo aviation 20
COILTRLY = WhC are tusPl--=-IThe uign Youmond,

abii wWaat was the discussic.. oetwesn the aiga

wommand aad the aviation companyfPe—- Ho coid tha

ek
el
[
L
i
=

made =1 agrespentwiii btiat compuny that they would Ffetchh re-
ervits Ao Franpictowsn twice & week, snd that each plane could
carry 28 passengers al a time. As = repult of that there
wonldd e ne dunger of recruits beingarrested on ithzir way-
for irsiance, ia ioodesia,

wad troat itro route that the recruits had

taccn pefored--—at that time there was actually a groun arrest=30
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ed in Rhodezia} my lord,

anc e Zdca was pow Yo fly them from Francistown,
twice = week, o pleneloed of 78, wheretc? Flv ithem whareto?
——=Unres Salawas,

A% waul colt, perpians?—--He e2id, my lord, that
Ji1l oe our duvy te meke the srrangmds, in the difforent
proyinees. shes we will be advised whea sucn fusds sre reo-
quired, .4 we mast produce the funds, and we pust remember
tﬂn+ a 'plane thut is zired will coest fie saue, wiether it
Lagis € pecple, or leéess. The cost vill be o came. But
we will se advised when to supply furds, Therefore, if they
novify us to bring or supply o mary in nuuber - recruits -
we pust keep shabt in mind, whzt 1 there :ve lse- than 28

whe 03T wiil utill Lo the san.e

In other wewds, yvou hor o enmiwee thet o complement

of 26 was made up? Ddecuuse 11 i wasn't they would still
heve T0 gay the sage Zor the flight?———Yes,

liow, at that stage were there any further requesis
Tor ¢iher requuste?—--Ies, he szid cpn tie 13%th oFf June we
ure reguired %o send 15 recuiriz.

YegY=——ana then the nert wess, cn the 20tn, it is
reguired that we shouid send ancther 15, Did I suv thol the
TIiTos Eroup wea w0 Ue O Loe Louny

Yes, tne ixth of Juansi-—-Te:,

And were you givern any finsncefPe—-I t0ld hin that
it wae diffienlt vo send those pesecpls new, hecause at the
rcwent we have no money at =17,

So7---tie sald there is £550.0. of surs Bere - £55,
Re szid Lhat we could take unat £55.0.0, and cvtilize -5t to

gend the first fiftec-, =nd thern, =fter they nad zent ue our

10

20

20



allowance, they will refund that £%.0.0. which we had then
uszed, Refund us £55,0.U. He then handed over the &£55,0.0.
Can you rzcall anything else?=-=Yes He also in=-
guired and said what is the matter that we haven't set fire
to sugar cane fields this year., My reply to that was that
the particular goup that was or thet work was away. They
had been sent out of the country on training. They were abroad.
And this particular group = what had they done in
th&t direction before they went overseas? e==-It was that
groun that were setting fire to the sugar cane fields. 10
With what results?---Yes, you read in the papers
about the suzar cane fires,
Now, Bruno, anything else that you can recall?---lo.
I don't think we will delay any further. T THiFK
if you were as tired then, as vyou are now, you went to bed?
——=Yes, after they had given me & feed I went to bed.
wWhere did you sleep?—-Kathrade gave me a matiress,
and I slept on the floor of the thatched rcof prraises.
Who all slept there that night?==-I was there, upon
the floor. Kathrada was there, 20
In hed?---Yes., Mbeki was flat on & bed in the
room, and this man fron Port blizabeth, 4lso on a bed,
I take it there were three beds?=-=Yes.
A nd just to round off - the language you sphke
that night was?-- dulu language.
The language yocu are speaxing now?-—-Yes, my lord.
=11, you went to bed. I hope you had a good night's
rest, and then you woke the following morning?---Yes,.
With the same company in the room?---Ies.

Now, what happened that morning¥-—-Barly in the 30
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morains anburspean camne. Just befoee e entered, the man from
Port Blizabeth asiced me how muach black powder we had alrsacy
made, 1 s=id we haven't made any yet, because we haven't got
monev, He said it was nesessary thet the lechnical Committee
must sit on the blzck powéder and maks a lot of it., He asked
me whetemr I was already =ble to mske i%, 1 said yes, 1 had
been &tistruvcted to do so. Whilst I was so ospeakblis.e..

Now, before this Buropean enters! This man from
Port blizebeth cpeoxe to you about black powder?---Yes.

Did he reise any other subject, excepiing his place 10
where he czme Trom - in Port Zlizabeth?—--Yes, he also
comrented on this volunteer diccuscicn that Mbeki and T had,

Yes, ot did he add theretof=--He said that in
Port Elizzweth, sven when the A.L.C, was barned, they kept the
volunteers,

Did he teil you how many they had?---He suid that
they haé 6,000, which were alright. There were 6,000 there,

How, let us let this Lurcpean enter.---Yess.

were you idroduced to him?---Yes,

Ay wionfe—-lnz Port Slizabsta mau. 20

And how did he erfect the introduction?—-He
introduced pe as Bruno, snd that furopesan as Arthur.

e 'did not zive you his full nawes?-—=ko,

D2d yvou learn it afterwardsf=--Ics. I saw it later,

Wnere?=—=-I saw it, snd I zlso sew nis photo, and
his name, whilst I was in hiding, when the police raided Rivonia,

Whot was his full rame?---Arthur Goldreich.

Do you taink you cen identify nim again?---Yes,

I show vou nov Exhibpit "D",-—-Dumber 11,

‘That is Artour Yoldreich. Now, Bruno, I waub you to 30
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take vp the story from there, and tell his lordshiyp now, in
full detail, what was said in that room from the moment Arthur
Goldreich entered?-- after the introduction, my lord, this
Port Elizabsth man then said to Arthur,"I have just spcken
to him now about the making of black powder," He also said
that he explained to me how necessary 1T was wnzt a large
amount of il should be made. A large quantity. I then asked
this man from Port Elizabeth — I said was is the real actual
neme of saltpetre. That mea did not know, and he asked Arthur

what it was, He said that Arthur then said that he had also 10
forgotten it, but that he would go homeetothis house, and go
and look it up in his bock. Then he went out, ran towards the
house; after z while he came back., He said potash scmething.
At leazst he gave the nszme, tut I know it was potash somethiang,

Now, Bruno, dié arthur asddress any enguiry to you?
—==liot thzt I can remember. I znow that he was in a very big
hurry. He ssid "I am fully dressed as I am now. I am leaving
imrediataly for Port Elizabstn",

Was there any veference to Mlangeni, and powder -
black nowder?=-—(lio answer), 20

A 1right. He was in & hurry, and he left?==-Yes.

And then, whet happened afteE?hE left?---1 remained
with this Port Blizsbeth Man, and others were also in the room.
They were =21) buay - they were writing. This Port Llizabeth
mar tcok me, and he s2id he wanted to go and indicate to me
oW very nacesgary 1t is to make this black powder,

Jefors we allow vou to he takern there, who was writing,
ard whatP---Yoven Mbeki was writing, aml Eathrada was typing.

Yes? Do you know what they were writing or typing?

——fifter this gther man ond I had = discussion, Mbeki sbided 30



- 164 - B. NTCLC.

me z document.

We will come to that dizcussicn later. It is rather
important. I think we will %take that after the ludech adjourn-
mert, but, what was this paper that Govan Mbeki showed you?
==-He said that was a copy of a leaflet which had to be dis-
tributed to all the cells...not cells, centres.

In whose name?---the A.L.C.

A lezflet = in what langusge was it drawn upTe-—-

In Bnglish.

And it was to be sent to all the centres where?---10
-All round the country, to all the Regional Command.g ....

when they receive this leaflet in English , what
were they to do with itP=--,.. And the A.L.C. people,

And wren they receive these leaflets in English =
the wvarious centres - what were thev to do with it? —--Tranelate
them into the requireé lansuages.

And what did tais porticvlar leaflet deal with?-—-

1 remember, amongst others, that it meanlioned the meeting

at Addis Ababa; there was also menticn of Ber Bella and blood
doners. Pecple wio donzted blood, 4nd also reminded the PO
people to celebrate the day, June the 26th, 1960,. 1963,

And how were they to celebrate the day?---They
mist remember that dzy, oy lord, =nd they must dedicate them=
gelves, shall I say, to the cause., They must light cand.ies,
and wmeke bonfires,

I am more interssted in the lighting of bonfires,
than the lighting of candlea. What bonfirss did they have tc
lightfe-=dust as a feast. to show that they are celevrating.
They can build fires in heir yarde, set them =light, and make

benfires, and so on, my lord.
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This was %o take plsce where?—=-This must Le done
at a1l ceutres. A4ll the centres, on the 26th day of June,

Wag that docurent wiaich accuscd number (4) wrote -
was that what he wrote?---That is scme of what waes in that
pepsr, wy lord.

shat did ke thereafter dc with that written document?
——=He handed it to Kathrada.

What did ksetbhrads do with 1t?==-I then saw him typing.
Tyrisg out a stencil.

4 2 then what happened?=--I1 juast want o mention 1U
thet by that btime I had zlready had conversaticns with Kathrada,
and wa were pecoming quite famiii=zr,

I will come back to the conversations just nov.

What asppened thoen?—--It% was handed to bsathrada, and after he
nad typed it he went out of the Zoer. 1 followed him, chatting
as we were going alorng, He then entersd another one of those
rooze, IThere khe attached the stencil to the machine, my lord
and ne sner put on gloves, He then operated the duplicator.
The stencil machine, my lord.

Teg?-—-He then rade a 1little heap of those papers. 20

Tou are indicating?—--Approximeily an inch, my lord.

Anc what did he do with that?---He brought them back
to thiz room, my lord.

1o which roonf—--This where we were staying - the
one withh the thatched rcoi. On my entrance there then, my lord,
I found wovan then typing.

On what? o What was he typingT---a longish browh
envelope, my lord.

Similar to an envelope like thisP=--oimilar to that.

That is the envelope = 9 by 4.,——ApproEimately that.30
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How many did he have there - do you rememberf=--—
which filled my poeket
Well, I can only say that it was a whole parcel of them/= he
handed them to me and asked me to post them when I went to town.
I don'"t know how many there were,
We are going to produce a guantity of those en-

velopes, and these stencils, and - you said Jjust now you had

a conversation with Kathrada?---Yes,

o SlaGE THE CUURT

Ol RESUMING AT 2,00 p.g.

ERUNO MTOLO (still under oath): 10
DRY YUTAR: My lord, this witness has asked me to direct a
request to your lordship. He is not feeling mentally tired,

but he is feelimgg wery tired physically, and would your lordsaip
permit him to be seated whilst he gives his evidence.---Certainly.

EXAMINATION BY DR. YUTAR (continued): Bruno, you were

telling his lordship that yol had a conversation with Kathrddaf?
—-—=Tes,

Tou don't have to go into great detail = just the
gist of the conversation.-—-He asked me whether I knew him,
=l said yes - by seeing his photo in the papers. For instance,20
the time when he was placed under house arrest, and when he
went to Mandela's case, Let me rather put it this way - I
said I saw his photo at the time of Mandela's arrest, when he
was put under house arrest. The same time., I haven't got
the diary now.

Yes, well, we won't worry about that. It was in
regard to Kathrada that I should have asked the guestion - and
not Sisulu. Accused number (5). Did you see any difference
in his makeup?---#lthough I did not know what the original

colour of his hair was, I did notice that it was dyed, my lord.30
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Although 1 did not know what ths original colour was.

Now I want %o deal in detail with this man from
Fort Elizabeth., You have toldhis lordship you had been in
the thatched roof house.. room.. where you slept. TYou also
went to this room waere Kathrada worked the roneo machine,

Did you go into any other room%---Yes, I went into another
roow with this man from Port slizabeth.

And what did you see there?—-It was at the time
when he said to me that he was going to take me %o indicate to
me how necessary it is to make this black powder. How impor- 10
tant it is. He took me to a room where he showed me g
box which continaed black powder, This box had two divisions,
Two compartments in it. In the smaller cne was = battery.

KNow, Bruno, to awoid duplication - the police are
going to tell his lordship that they recovered a box, I am
going 1o show it %o you now. I am not suggesting that it is
the same one, but I want you to tell the Yourt whether it is.
Then we can continue your story with this in froat of you,
before you even look at it, can you give us the dimensions of
it?=——About a foot lons. about 8 inches wide, ana five or 20
six insmhes deep,

Look at this box here please, (#itness complies).
-—It looks very much like it, although all the articles that
were there at the time are not therc now.

That is alright. We will call that then, gxhibit "&".
liow, using that as a sample will you go on with your descrip-
ticn of it.-—-I1t had black powder in it. Attached to the
wiring was a torch bulb. The ane contact that I saw is now
broken or missing. That is how it was fixed (demonstrating). 29

I will tell jou what we do. OJOeeing parts are missing,
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you at a later stage made a sample of it for the military
authoritiea?---Yesz, my lord.

And is this the sample you made in order to demon-
strate to the explosives experts of the zrmy of the Explosives
Depgrtment, how this box worked?---Yes,

Was it given a name?=---Yes, a2 mine.

What kind of mine?=—-He described it as a mine which
you put underground, and when anything goes = travells -
over it - it operates with asprings, so that when anyting
goss over it, the spring is pressed down by the motor car or 10
anything, anl then that causes the contact to take place,

Will you demonstrate... take it « 1little nearer to
yoUue——-Ye3, this is the one I mace.

This 1s the one you made, Bxhibit "7". Right!--—-
May I go and stand there?

Yes, Just stand here so that the judige can see you,
——=Yes, the battery is mcounted - explain to his lordship how
it works?=—-Ihat is how I show now how the wires are connected,
my lord.

BY THE COURT: It is a box with two compartments, one of 20
wnich was filled with black powder?—=—-The bigger portion.

What did it have in the other compartment?---The
battery. Then attached to the battery is a wire that
comes up and is connected to a globe. This globe is intact.
The glaws of this globe should be broken, Inside where the
globe is broksen you can put... you take match heads and rub
them into a powder, and put socme of the poweder in there, and
then cover it witn tissue paper. Then you can put glue 28
or anything, just to hold thetissue paper over this match pow-

der so that the powder doesn't fall out. Just to keep it there,
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Then you put this little bib head into fthe black powder, This
other wire gets soldered to this loose part of it.

JY 1 1:

On top of the box - it gets soldered cnto a
metzl plate and ai.other loose plate which is put on top of
it ,=—Yes, wiich has, on eacn side of it, = few inches from
the inside, and in the middle the springs. That board is
then placed rignt on top, in the middle of the top, right
across - lengthwise,
It is quite simple. As scon as anything presses
dowrn on the top it makes contact?-—-That is =0, 10
It produces a spark, which sets it alightP=—=-Thut
ig correct.

EXAN _1ATIUN BY DR, YUTAR (Continued): What else did this

man from Port &lizabeth say to you about it?—--He saoid apart
from this it couid be used in many ways. In the case cof
dynamite, my lord.

And this particular migm - did he say what it was
toc be used for?---He said this you place underground for the
purpose of hitting mctor wvehicles, saracens, anf S0 On.

Eid he say where it was to be used?---At the time 20
when we are reslly fighting.

You only saw one?---Une one, I saw.

Did he tell you now many of these were being made?
=—=He didn't tell me huﬁ many of these contraptions they
made, or were making, buthe said they were busy manufacturing
black powder.

powder per

By the way, how much black/mine?=--=I am unaole

to say, ny lord.
you

And vhat did he want/to do?=---He did that just to

impress on me how necessary, and how important, it is %o =0



have the black powder.

Were you given any particular inotructions with
regard to the black powder?=--Yes, thut was the instruction
that he gave ue,

What did you do for the rest of the time?——-I was
pitting in the sun, my lord, waiting.

Did you move away from the outbuildings?—-—-I sat
close to the door. I noticed that the inhabitants of the
room did net have the habit of zoing out, except one,

Who was thatP==-It was a dark fellow, my lord. when 10
I acsked hi~ he said ha came from Sekhukuni land.

Who were you waiting for, Zruno?=--1 was waiting
for lithembu to come and fetch me.

Te taksz you awayf—--He was %o take me to town where
I was to cateh a train to go back hom.e

Did he arrive that dayP---lio.

S0 what did you do that night?---The Port Elizabeth
man said we had better talk to Hezel who will give me a 1ift,
and then he would take me as far as town, where I would take
8 Dus OTuee 20

who would?---Hazel,

#ho is that?-—-3hes is Arthur's wife,

she would take you to town?——-Give me a lift to
town 4o where I could get a bus.

Did wou speak to Hazel?---The Port Elizabeth
3. spoke to her, aud then he informed me that Hazel would
take me at seven o'clock the next morning.

Incidentally, this Port Elizaveth man - did he tell
you now lcng ne had been there?—-—-I complained about having to

sit there such a long time. Then he =aid ok, he had been 30
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there for six months,

You went to bed that night?=--Yes,

The same room?===Yes.

The game people sleep there?——-Yes.

And the next morning?-—--The next morning Mbeki
gave me those brown envelopes.

For posting?-—Tes.

Anything else?---The money, the &£55,0.0. he had
alreddy given me,

Did hemake any report to you, by the way, about 10
anything that hadd happened there, or nearby?---Ch, yes, my
lord, he did.

What was that?==-He showed me a letter, my lord.

Who didf?e--Which he wrote to Kenneth Kaunda and %o
Haffy Nkumbule,

Who showed you this letter? —--lMbeki, my lord. He
read it out to me.

He wrote = he read out to you a letter which he
had written to Kennetl Kaunda and Harry Nkumbule.---Yes,
thankingfgﬂgmwhat they had done about the people who had 20
been arrested, in Horthern Rhodesia.

Who had been arrested in Northern Rhodesia?——-
People who were arrested in liorthern Hhodesia, yes.

Who were arrested in liorthern Rhodesia?4——I think
it was the group of Joseph Nduli, or rather I would say it
was a group amongst which was our people from Durban, amongsti
others Joseph Ndul¥.

A group of recruits?-—-Yes.

And owing to the intervention of Kenneth Eaunda,

and Harry Numbule, were they released?---~Yes, my lord. 30
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And that w.rning, did you leavef=--Yes,
Who took youZ-—=ilgzel,

Was anybedy with her?——Her son was with her,

Was that the first Time you had seen either of them?

=—Teg,

And where did they drive you to?---She took me to
a place where shestopped and waited for a bus., It was at a
bus etop. When a particular bue approached, she said "That
bus will take you rightinto bus;" the bus carried Bantu
people, .1 boarded that bus.

Wwhere did it take youf—--I got off it cleose to the
station.

And then you toock the train from Johannesburg?—1I
took a local train that put me off at Germiston. From
there I then went to the booking office to book my passage
for the afternoon back to Durban.

Under what name sgainT=--T, Zulu.

We will skip as many details as possible. Tou
arrived at Pietermaritzburg the next morning?-—Yes.

And from there you took a bus to?=—-And went to
Durban.,

Arriving there?---I1 went to my place of residence
at Chesterville.

And thereafter?——-Then in the evening I went to
Billy's flat.

Where?=--In Himmalaya House, Warwick Avenue,

What did you do there?=--1 reported to him dboul
everything, my lord.

Your wisit to Johannesburg?---Ies.

10

20

Now was a meeting of the Hegional Command arranged?30
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—=-Yes, he said he will arrange a meeting for us.

Was that meeting subsequently held?-=—-Yes at the
Botanic Gardens.

At the Botanical Gardens where?=-——=In lurban.

But where did you hold the meeting?---In the
park of the Botanical Gardens.

And you reported there fully?=--Yes.

What about the money accus-d number (4) had given you?
--=I gave it to Billy to take it to the right quarters.

And by the way, had you posted those brown eavelopes?
w—-In Germiston, yes. 11

And cne of the requests made to you was to arrange
for 15 recruits for the 13th of June.---Yes,

Uid you convey that request?--—-Yes,

Was it carried out?-—Tes.

liow, just give me some details as to whom constitu-
ted the first group?=--One of them I knew by name. Oh, sorry,
not one of them 1 knew by name.

Not onef=——But I accompanied them. I edcourted
them to Johapnesburg. 20

Wno did the recruiting?=-—Solomon Mbanjwa.

And from where did he get the recruits?——-Durban
and the vicinity.

Before you accompanied your recruits back to Johannes-
burg, were there any further muetings held of the Regional
Command®?-——Yes, there was a meeting held.

Where was that held? If you don't know the place
you can tell us in what? Was it a room that it was held in,
or & building, or what was it?--—when I arrived back from

Johannesburg the van was not there any more. I was told that30
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Mlangeni had come to fetch it, my lord. Mlangeni had
come to foteh it,

who told you that?---Billy told me at the meeting of
the Regional Commeand., I think the second meeting was also
in the Botanical Gardens,

At these meetings, were there any further decisions
taken with regard to the commission of further acts of sabotage?
——=Yes, my lord.

What decision wes taken?=—=I1 remember the signal
box at Kwa Maschu, 10

That 1& 189 of Annexure "B", That decision was
taken?——-Yes, my brd.

Was it carried out btefore yeu went with the recruits?
Or afterwards?=--~I am not so certain about that, because I did
not mseke up that charge. They had it, but I was present when

Le report was made that it had been done.

With what results?---It worked.

Now, why did you have to accompany these recruits?
~=-3zcauce, my lord,all those promises made by the High
Command about the money, that had to be zent, was not fully 20
carried out.

And you decided that you should accompany them?---
Therefore I was sent upf:;:i that I could see the High “ommand
and speak to them again.

And security reasons - were any precauvtirns taken
on this occasion when you accompanied this first batch of
recruita? -—-Yes.

Waat precautioms were Rlen?==-It was arranged that 1
should travel second class and that the first of the group will

take the 2,15 p.m. mail train and that I would go by taxi and 30
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meet the train at rietermaritzburg, but before I do that cne

young man wes pointed out to me as the one who will be the
contact between me andi that group.

Who was that man?---1 don't even know his name,

Yes?---Dilly took me to George.

And you said one batch of this group was leaving
with an earlier town. What about the second batch?=--lhe other
group was going to core - about half of them - with a later
train that leaves at coout half poet six, snd they will
crrive in Germiston between three and four, and our train wouzdlO
arrive at seven in the wmorning.

Whet was the reason for suplitting up this batch into
two groups?-——Secause we were frightened on account of another
group who travelled in a group of about 11 from the Cape
Province = Port Blizabeth - who were arrested on the train.

How, we will cut out all the details as to how you
ot cnto the train by taxi, where you met them and so on - just
for get all avout that. Did you eventually arrive in Johannes-
curg?-—-Yes.,

Did any of you have eny identification symbols with 20
you?—--No, that was not necessary, because of the fact that I
went with them. nho ever came, whether 1t was Hﬁhﬂgﬁp or
Mlapgeni we wou.d be zble to recognise him,

Jid both grcups of the first batch meet in Johannes-
burg? “oth sections - you know what I mean? —---Yes.

Lo you know somebeody with the name of Riot Makwa-
nagie?---Yes.

Who is he?---He was one of the sabotage groups that
WaS... that I have already mentioned,, that was in the group

that sabotaged the beer hall at Ewa Mashu - that I have men=- 30
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tioned azlreazdy, and he was also one of those - of the fifth
group, that were caught at &esrust,

lumber 25, page 11, Annexure "A", Did you know
a man by the name of Najapha?---ide was in the same group as
Hiot wus.

Did you know anis full names?-—DUNo, I only know him
by the name of Najarha.

On arrival in Johannesburg, where did you go to,
once you ware all together?---We went to a location called
Meraphe. 10

And where exactly,where wers you taken?—--That i=
the home of the perscn who mﬂtf:: Germiston - he took us there,

Do you know his name?=-<lo, I only knouw-his face,

And on arrival there?=-—-=He then said Mthembu will
arrive to see the group.
Vigd Mthembu in fact arrive?---No, he did not.

Did you seex him out?=-=I told that person to give
me Mthembu's address, because I want to go and see him,

Did you make contact with himP-=-<Yas,

And what arrangements did you make with Mthembu? 20
—-1 asked him first why he didn't come and meet us at the
station.

Yes?~--He said the High Commmnd did nct inform him
that ther: was a group that would arrive that day.

Yes? ——-I1 told him thet I even wrote it in my diary
at the time when Mbeki gave me thut instruction.

Yeg?—--Then I said I wanted to contact the High
Command, my lord.

And what did he say to that? —--He said the digh

Command was busy, and if I wa ted to see them I would have to 30
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make an appofntment whici might lead to e wait of two to three
days.

S0 what did you do when you did not contact the High
Command®-—Then I gave him all the instructicas that.wera glven
me by the Regional Qommand, in regard to the money , and I
said to him if he had money he muet give it to me so that 1
could take the train and go back the same day in order to get
the next batch of fifteen.

What did you do with the first batch of fifteen?-—
I left them in Meraphe., I told him Tam leaving them there. 10

Did he give you more money7---R10.00

And you managed to get back¥-—-Yes,

Can vou fix this date in any way, Sruno? Tou told
us already that the Hish Command had asked you to send the
first batch on the 13th of Juneg and the seccnd batch oa
the 20th of Junew—I arrived in Germiston on fhe 13th. I
returned on the l4th,

Did you rejsort bact to anyone? -—=Yes,

To whom? ——— To the Regional Command.

What was then done? After your report back to the 20
Regional Command? --- We decided that if the High “ommand was
not sending the money, we would not proceed with the recruit-
ment of the others.

Was that conveyesd to the High Command?—7Yes, Billy
was the one who wrote the letters to them.

In the meantime what did wvou, and the members of
the Hegional Command? What did you doP=—-The groups, my
lord, had to be organised, anc made into sguads, in the pro=-
per way, 2nd seeing that this 90 Day law had already been in

existends, we had to arrange for people to repiece those who 350
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had fallen under the 90 Dag Law,

Did some of the members of theKegional Command be-
come victims of the B0 Day detention® =--Yes, there were
some that were caugnt.

were those organised?f—--Yes,

Let me just deal with one of them. Bergville -
the Bergville group.---Bergvilie - we were already wokking
under this system of Govan, of dividing them up, my lord.

Yes, g0 on. Tell us everything that you kunow about
Bergville, #Wwhen Govan's idea was discussed at the Regional 10
Command, it was decided that Solly would go to Maritzburg,
and to Bergville.,..

Who i1s Solly?-—-Solomon Mbanjwa.

For what ourpose would he go?=--In 'Maritzburg he had
toc comeect Harrv Gwala, and tell him about this new idea, and
new arrangement, Solly also had a contact at Bergville, and
tuere he had to go and form a group, and find somebody who
could be an organiser there.

Right, continue?=--Solomon went there.

Did he report back7?7---Yes. 20

I would like you to tell his lordship in full the
report back of Solomon to organise the groups in rietermaritz-
burg and Bergville,---He reported that at bergville he met
the chief of that area, He explained to him the new plan,
and also the relationship between Umkonto We Sizwe and the
A.l.C. Also in regard to the group that would be required
that would be with the Unkomto We Sizwe., He told us that
the chief there was very; glad to hear that, and gave hima
donation of R10,00, He says he told the chief that those

people who represent that wing - that is the Umkonto We dizwe.30
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the peolice were suspecting ns, we must revort to the Regional
Command, my lord, The idea was that if jou are suspected
then you would be tzken to safely and your wife will be
looked after. They will look after her - she will remain
behindé, my lord, And snother thing - I wzs taken out of my
fixed emvloyment, wy lord, I was promised thzst I would re-
ceive a ronthly payment, and since Juns, 1958, until tae date
of my arrest, the only money that I was given by Umkonto We
Sizwe for that wheole period, was £10.0.0, zlthough they kept
on promising me that my money would come. My money would come,
until eventuslly 1 never expected any money to cowne, Also
the peoply - these rocruits that were arrested - they didn't
care about them.

Who didn't care a2bout themP===The High Command, tut
they = when they ran awav pere from douth Africa - they were
not arrested, Sut they didn't care for tha security cf those
groupe of recruits,

Although you were taken out of your job, and so
many promises were mace to you, how did the so-called leaders
of the High Yopmand liva+ dow did they liveP=-—-Well, it so
happened that at the par;y that was at Pephsni, where 1 was,
somebo’y, one of them, took me snd showed me the home of
Walter Sisulu., The heouse and its furniture inside, every=
thing, was like that of EBuropeans., In Joe Mediea's honme there
is a telephone in the nouse, furniture - furniture that I
don't possesa. Ihe rcom in which I stayed, in Durbarn,

I paid £1,10.0., rent, but when I left, there was not a single
person who paid that £1,10.0. for me, apart from the fact that
they did not see what my children had to eat.

One finsl point = you have not teold hiz lordship 50
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what the position was as far as money was concerned, in re-
gard to these leaders?-—what about that?

Can you tell us whether or not they had money?—-
Hhingini had a motorcar!

Number 107=-=Yes,

And the others = did you see whether they had money
or not?=-~wWalter Sisulu paid bail of £3,000, Over and above
that, when he came out on bail, he had a motor car., Bail
for £3,000!

now, Bruno, before we come to the end of your story,l0
what about the direftion of the HighCommand that you in Natal
should get a quiet and peaceful place there?-—--A place was
found, my lord, a place was found.

By whom?=---Ronnie,

And where was that?-—-The first one we got at Kloof.

Yes?w-—After we were frightened...put the wind up...
at kloof, we found one at winston Fark.

What was the matter with the place at Kloof?——=It
was said that all the arrangements were made, my lord, and then
the owner of the place never knew that we stayed there. 20

And this new place at Winston Park?-—-When I was
arrested we stayed there,

What was that place called?-—"Little Riwvonia".

How many acres?=--—-One or two acres, but it was all
bush, my lord. It was all bush,

Who gave it that name?---I gave it that name, be-
cause Govan said we must find such a place.

And how long did you stay there?——-Two weeks at Kloof.

Who furnished it?=--Ronnie.

Wag it as nicely furnished as "Big Rivonia"?-—No, 30
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There were beds on the floor. 4lso Honnie used his own money.

Did you take any steps to manufacture black powder?
——hot any apart from the vliack powder I made for purposes
of testing.

A nd 4id you demonstrate it to anybodyP=-—=lio, my
lora. I carried cut the tests all by myself,

what steps did you take in connection with the seven
organisations in the areas - and the various sraps in those
aregs?———We made those divisiocus and named them.

And what steps did you take towards the orgznisaticnlO
and training of the members who fell under those various
groupsf=---At Bergville, for instance, I was supposed to zZo
and give them training there.

Any other place?-=-] was also supposed to go and
do 'Maritzburg.

Did you goT=—=Yes,

And did you do any training there?—--Yes, I did,
but not anvthing - except for the MHolotov cocktail -Idid not
show them anything which they could do any harm with,

Do you know about the arrest of the accused - some 20
of the accused in this casze, at Rivonia, on Thursday, the
11th of July, 19637?---Apart from those I have already mentioned

Do you know about their arrest?-—-Yes, yeg I know
about their arrest.

Where were you at that stage?——-1 was hiding,

Where?---We were at Kloof at that time.

You say "we'"Te-~We were at little Hivonia, with
Ronnie, my lord.

What effect did the arrest of the others at Rivonia

have on the members of the Regicnal Comnmand irn Natal?—— 30
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Billy and them - it wzs hard on them,

And yourselfP=—-lio, I didn't care about it.

Did you continue thereaiter with your works of
sabotage¥——-ko, my lorda, 1 hat no time for it any more, but
because I had gone into the thing I could not back out.

And you yourself - what happened to you then?-—-Well,
1 was eventually arresied,

When were you arrested?---0n the 3rd of August, 1963.

Were you arrested by Detective Sergeant trobler(?)?
—=Yas, my lord. 10

Where were you arrested?=——At Kloof, at the place,

At the Station, my lord.

DR. YUTAR: My lord, that almost concludes my examination in
chief., There are a few notes I still want to ponder over and
if I do put them to this witness it won't take more than about
half an hour. Would it be inconvenient to the court if I

would dare to ask for an adjournsént now?

BY Tiis COURT: Well, I don't suppose Counsel would like to

start cross-emamining this afterncen in any case, The Gauet

will now adjourn until Puesday mornirg. 20

Ol __RESUMING ON_ TU

BRUNOQ MTOLO (Stiil uUader Qath):

EXAMINATION BY DR. YUTAR (Continued): Brung, we have

practically finished with your evidence., There are just one
or two points which I would like to raise with your this morn-
ing. You told us on Friday about "Little Rivonia",«=<Yes,

Who all were to stay there apart from the 28
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occasion memnbers of the High Command from Johannesburg?——-ly—
gelf, and Bbrahim, ond Ronrie,

Honnie Kasrils, and Bbreshim - what is his swrname?
—-1 don't rsmmnber his surname - but he wzs an Indian.

Now, weres any precautions taken, at "Little Rivonia"?
-—=Nobody was to know that we were staying there,

Ana how was that fact to be hidden, or disguised?
——=We had convacts in town.

And how ware you t0 .... Oh, contacte in town - what
purpose did they serve?-——whenever we required anything like 10
food, clothes, or anything elese, we contacted them,

will you tell his lordship how the three of wvou
were to be clothed, while you stayed at "Little Rivonia"P=—-
Ronnie was to be clothed as the owner of the place, He
would be ordirarily clothes. I was dressed in a garden boy's
uniforw - the usual clcthes worn by a garden boy.

And Bbrahin?---Green overall.

What wes he like?---Like s handy man or & painter,

Who made the necessary purchases fcr "Little Rivonia"™?
--=Honnie's girl did. 20

What is her name?——-Bleanor Anderson,

Whilst you were on duty for Umkonto we 3izwe, under
direction of the High Cogmand did ycu receive any booklete?
-—=There was a little bohf my lord, that was given tc us our-
selves, Jtephen Lhlamini handed that tc us.

Yes?=-<Anothe - one given to me by Billy -"African
Comment)) my lord.

Just one at a time - the first one?---The first one
wag the progranme of the LCommunist Party.

Was this the little booklet?=—-Yes, this is ist. =0



My lord, might I trouble you to make one small
alteration as far as the numbees of the exhibits are concerned.
wWe put in a photograph of the double dtoreyed S.K. Building
as Exhibit "T" - would you alter that, please, to "U". The
view from the B.K. Building will then become BExhibit "¥",
my lord. "W" will now be tihis booklet.

Now you say you also received another book called?=—-
African Comment, my lord. (African Communist?).

sxhibit "X", Who gave you that booklet?=—-Billy
Nair, my lord. .10

Exhibit "X" will then be the booklet entitled the
"African Comment", "African Communist"(?). It is covered with
blank page, and it is the issue for January"March, 1963,.--Yes.

Now, Bruno, you told us that this "W" and "X"
were respectively given you by Stephen Dhlamini, and Billy
Rair?---Yes,

For what purpose?---‘o read them.

And having then read them, what were you to do with
then?=--Lo get acquainted with the contentsi

Having read it, what were you to do?---Hand them 20
to others.

Io whom, exactly?=—--Members af my cell group.

Now, this "African Communist™, Exhibit "X", wus that
the only cop¥ you racaiyad?---ﬂﬂ, they came regularly, at
intervals, my lord.

I would like to show you ancother issue of the
"African Communist", and I would like you to look at it be-
fore I hand it in as an exhibit,-=-Yes, this is one of them.

ﬁy lord, the witness now refers to a booklet called

the "African Communist", the April/May, 1962 issue, my lord. 30
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It is part of an Exhibit which I would now like to put in -
Bxhibit "Y", in terms of Section 263(ter), my lord. May I
just read it? (Dr. Yutar reads relevant portion of dection
263 (ter).) This Exhibit, my lord, has that certificate,
gilgned by the Acting Secretary for Foreigh Affairs, I formally
hand in now, my lord, only witn rega:d to the "African Communist"
but, my lord, it contains three other Exhibite and might I
just explain why I am ptting it in 4t this stage. The second
bocklet is the African Natiocnal LCongress of douth Africa, issued
by the African Natiocnal CongressExternal Mission, P.0., Box 10
1259 Dgres Saleam. <{he police evidence will be that a draft
of this was found at Rivonia - that will be handed in. The
draft will be handed in in due course. There is the Pan-African
Freedom Movement for East, Central and Southern Africa, dealing
with theAddis Ababa conference. This contains a speech made
by accused number (1). Puge 29. There is a publication called
"The Party", published in Ghana, which likewise contains an
article by MNelson Mgndela, I wish to hand this in as Exhibit
"Y", my lord. Bruno, I am only going to confine myself,
as far as you are concenmed, to this African Vommunist, which 20
again has a blank cover. nith the leave of his lordship 1
would like to read to you from page 48 which deals with the
Unmkonto We Sizwe, %0 get it on record.=--You may read it in
English, without it being interpreted, and I will follow.

In fact, you have read this beforef=-—-Yes.

And you know about it?==-Yes,

I shall read it slowly. I ammwading, my lord, from
Exhibit "Y", the first booklet, page 48, It is headed:
"Unmkonto We Sizwe. It is against this background of the

pecple which has for half a century exhausted every possible 30
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non-violent means to assert its just demands and human rights,
that we must view the emergence on Dingaan's Day, December the
16th, 1961, of a new organisation in South Africa, Umkonto,
We Sizwe (Spear of the bations), On this day Units of this
new and independent organisation which was formed by Africa,
but includes members of all nationalities, can now on a nation-
wide s@ale a serles of planned attacks, with explosives, against
Government Buildings, particularly those cofinected with the
imphesmntation of "apartheid". The attacks were not very many,
and edcepting Port Elizabeth, have not thus far been continued.lO
Some explosives were ineffective. Une African, comrade Petrus
Molefe was tragically killed by a detonation
in Johannesburg. Benjamin Ramutsi, who was seriously in-
jured in the same explosion, was arrested by the police, and
is facing charges." My lord, that part I have just read refers
to item 19, on Annexure "B", "A number of arrests were al-
so made in Port Elizabeth, where a number of men, including
Govan Mbeki, Barold Strachan and Joseph Jack(?), are at the
time of writing in prison,awalting trial. However, it will
be a serious mistkEe to judge the effectiveness and potentish 20
of this organisation by this.....(COLTINUES QUUIING FROM
EXHIEIT "I" ..... which have already begun., In that case the
likelihood is that the armed strugle will vecome the principal
form of struggle in South Africa". swow, I have read to you
from Bxhibit "Y", under the heading "Umkonto We Jizwe"  There
are other headings with which I need nct concern myself now,
Is that how you understood that?---Yes, that is so.

BY THs COURT: How does that article become ad-
missible, Dr. Iutar?=-=My lord, that is a document which was

handed to this witness, and he identified it as a copy ofu 30
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this. It is also a publication...
Shouldn't one of the accused be responsible for the
publication before it beccmes admissible?-—-Yes, my lord, but
it is one of the co-ccnespirators...oh, I see your lordship's point.
It doesan't say who wrote this article, does itPe—
It is menticned, but it is not one of the accused, At the
beginning. Ky lord, I put that document in, then, 2= a book=
let given to the accused vy Billy Nzir, one of the co-conspira-
toers in this cuase, Az far as the other articles are concerned,
my lord, there will te no such difficulty, because they are 10
articles by #elson Mandela, who is an accused in this case,
Ien sorry for that ommission, my lord, I should have noticed it,
EramlnallCK BY DR, YUTAR (Cocntinued)s  Brun®, you say you had

as
a copy of this, as well/of other issues?=--Yes, my lord.

ow, after your arrest did you point out any places
to the police?---Yes, my lord.

What places did you point out?=--I pointed out
Hivcnia to thenm,

Yes?---And the residence of Abal Mthembu, and also
it was z dark coloured person and a beard, with marks in his 20
face, my lord. He was the one who met the recruits in Ger-
miston. I pointed out his place,

You peinted out his place, Little Rivonia?-—TYes,
Little fivonia in Durban, and that is about all I can recollect.

Dc you remember menticning the name of Levy Sonam ?
--~I 5l30 peinted out his name,

To the police?-—TYes, I also pointed out the S.K.
Building in Orlando, I remember.

And for the parpose of record, the police that yo

pointed this place out to is Detective Sergeant Kennedy?---Yes., 30
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I would like to show you now Exhibits "B" and "D",
Just page through it, and as you turn the pages tell his
lordsnip whether you recogunise any of them. It is part of
Bdibbit "B". ——-Number (1) is Hivoaia.

dight!-—Number (2) is alsoc Rivonia. ULumber (3)
is the house at Rivonia., Humber (7) is the house where we
g8lept, with the grass roof.

Just to peuse there for = moment at number (7). We
can see the tailend of one bed.---In number (7)7

Yes?~--1 see it, Right in the left hand bottom 10
cerner, my lord,

That is the wash basin there, and to the right - do
you remember what there was o tue right?-—-There is 2 bath.

Humper (8)7---Tuhis is the oed that was ia that parti-
cular roomw.

How many beds do you see there?-=--1 see cne here
with two nattreeses - that is where Kathrada slept, Humber
(9) is the furniture which was in the place.

The same room?---Yes.

Right?=--Nunber (11) is where the ronto machine 20
was, my lord,

Do you regognise the place?=---Yes., The muchine
was there, my lord,

And the shelves with the stationary - was that
there when you went in with Kathraeda?---les,

Right?---The weman on the photio of number (11) -
tre woman is Hirism Makeba. HNumber (12) is still the same
as the top - as number (11)., Lumber (13) I am not quite cer-
tain about. Number (2) L recognise. It is a place towards

the back somewhere. Ycu can see the tanks behind it. Z0
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Number (26) I recognise.

Incidentally = let us go bacz to (25( - you didn't
szy arything...?=-—-1 an reverting back to 25 my lord, because
I reccgnise Mr, Golreich there.

Wwaich one is that?---The second frox the left.

The one with the beard?—-——Ies, whe ie holding an
overccat over his arm, Nunmker (28, is = place at the back,
whera the strest comes in at the back. Also number (28).

road
What iz that?-—-It is the/leading into the place,

The botber cns, number (30), the person holding what locks like

9

a line in his hand, with the white snirt, is toe peraon I recog-

rnise who used to EBoox for us.

His name?———te is from Sexhukddiflizd,

We now know him te be Thomas., Right? —--Fumber (34)

iz cur wvan from Durban.

T den' 4 think I will troubie vou for the rest, we
gnar't waste time that way. Yow, Bxhinit "D", & plezse, ———
Number (1) is Helson Mandela, my lord. Furber (2) ic Walter

Sisulu,

Did he always look like taat, when you met him bed 20

fore?—-No., When I met hiw in Durbar he n=d a Leard, 4
ciain oeard,

The next Dne@--ﬂhumber (4) is Yovan Mbeki, Humber
(5) is Kathrada., lumber (9) is the person who taught me to
make the black powder.

You have identified him in tais Court already.--
Yes, my lord.

Accused nuaber 9, yes. ——-Number (X) is Mlgngeni.

Number (11) is Arthur Goldreich, Number (17) is Jack Hodgson,

on the right hond side.

30
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You have told us what part he played. YegTe—
Marks, number (22).

BY THE COURT: Don't you recognise number (18)?---Ronnie EKasrils.

You haven't had anything about him have youF——-=
DR. YUTAR: Not yet, my lord.

BXAMIGATION BY DR. YUTAR (Continued): How did you know him,

Bruno?--—-1 have kanown him for a long time, I knew him from
1946, when I was quite young.

Yid you meet him in the taree years - 1960 to 19637 10
-—-1 did see him in 1963 also.

Ug you know what his political affiliations were?
——=Ag far as [ know, my lord, he was in charge of the Mine
Workers Union. Humber (23 ) is Joe iodisa.

is tnat the Modisa you have referred to in your
evidence?=--Yes, my lord. Humber (24) is George liaicker,
from Durban. Humber (27) is Duma liokwe.

Where did you meet nim?=——I saw him in 1962,

Where?=---At a 3.A.C.T.U. conference. He was in
the building - not in the copference. I just saw him in the 20
building where we put our things.

Do you kow his political affiliations?P-—-de was one
of the officials of the A.N.C. Humber (%) (thirty), is Joe
Slovo., Number (32) I have never seen personally, but the
photo, the likeness of the photo locks like Uliver Tambo.

Whilst we are dealing with him, will you tell his
lordship, how he was referred to amongst your colleagues, and in
the organisation?---0.R.

There will be many documents with those initials #n

them, my lord., —=—-That is all, my lord. 30



Wow, you have not identified a wan called Arthur
Letelel=—=Yes, my lord.

Lave you ever heard of him?-—-Yes. 1 have heard
nip mentioned.

By whom7-—-hnd he was a doctor.

ventioned bywhom?=---Stephen Yhiamini spoke about him,
I was informed by him that tanis man was one of theleaders of
Tthe A.0L.C.

Do you know wnat his address is?-—-ds far as I
know, just now he is in Basatuland, 10

But you have never seen him personally?---No, I have
not even seen his photo,

fou remember you told nis lordship that on the
occasion of one of your five visits %o Johannesburg, you
attended a party. You called it an AcN.C. Party?-—-Yes,

Where was that party heldf-—-idctually I att=nded
two parties of the A.u.C. I don' tkeow Whidch one YOU &I't Iéw-
ferring to, my lord? )

Whare ware they held - give me the names of the
houses, or the owner or the occupiers of the houses?--—The 20
first one was at Dube,

How far?---I was informed that that house be-
longed to Mplefe. Molefe is the man who was in 1961 killed
by one of the bombs.

Is that the Molefe about whom 1 read ia this little
booklet = part of Exhibit "Y"?---Yes, my lord, At the sanme
time a certain Ramotso's arm was... he lost his arm.

Did you know lolefe personally?——-No.

Ur Ramutsi?---lor him, my lord,

I am not interested in the second party so we will 30
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forget about it. You also told his lordship in the course
of your evidence, that you, in Natal, on occasions re-
ceived directives from the district Committee, of the
Communist P arty?-——Yes,

Did any of those directives deal with the mem-
bership of the Communist Party, vis a vis the AUWC,?=--Yes,.
One of them, my lord, instructed us to... that we must all
become members of the A.h.C. branches,

when you say "we must all" - to whom are you
referring?---All the members of our “ommunist cell, 10

Had to becone members of the A.N.C.7=--It was
not limited to our cell only - all the Communist cells
had to become members of the A.L.C.

Wikl you tell his lordship for what purpose
all the members of the Communist cells had to become
members of the A .L.C.?=--At that time there was a bit
of trouble between the Umkonto We 3izwe, and the A.N.C,

We were then... one of the directives was that it would
perhaps solve the trouble if we, who were members of the
Communist party, becames members of the A.u.C. 20

How?---"0 that we could control the A.u.C.

o that the members of the Communist Party could
control the A.H.C.P===Yesg,

And did in fact the members of the Communist
Party join the A.N.C.?---Yes, my lord.

And was the intended or desired result of con-
trol achieved?——-I1 couvld say yes, because my reason is that
t was decided that Solomon... a8 a result of that Solomon
Mbanjwa was appointed or elected by one of the big people

of the A K .C. to eventually... he became in charge 50
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of the Ad Hoc Committee of tihe A.U.C. and Solomon Mbanjwa
was one of the persons whe was ia my cell - in our cell,
resulting in the fuct that this person from our cell, then,
became the perascn in charge of the A...C. 23 a whole, being
in cherge of the Ld Hoc Commititee, he got in charge of the
whole A.L.C., my lord,

how Brunc, 1 want %o read Lo ycu the opening and

which

concluding paragraphs of a document/was found at Trevellion;
It is headed "VYrgoniseticn of Local Froduction",--=I will
Tollow it.

"Referred tc Logistics Department of High Command.
The programme sent to the local production committee contained
scme quintitiss of almost sétroncnmical magnitude, andat
first sight appesre almost incapable of fulfilment.E That
is the c¢aoninz paragraph. I will read you the last para-
graph as well,=-=Yes, I can follow that.

The last paragraph = "wailst aot in terms of
the referencefiiia committeeit is suggested that some thought
be given to +the maanfacture of items of clothing, Harﬁ
hats and balaclava'es can easily be mddeby the womemnfolk
who will surely stand by the nmen in the czapaign. warm
coe te can surely be cede Trom blankels, possibly lined
or covered by & heavy plastic material. Dboots with motor-
tyre rubber scles are at presant made in country arsas of
the Cape. “Rurely we can find pecpls »ho either have the
necessary skill, or could be easily treined".---I understand.

Yoes that rirng 3 bsll at s11, as fer as you are
concerned?=——Although I cannot plzce 1t exactly, but Helson

Mandela spoke about that in Durban, avcut recognisances, and

logiatics, and 30 on, my lord, 30
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Do yo . know what logistics means, Bruno?---That
is what I wculd like to pcint cut when I say I cannot really
place it, becsuse those two, for instance, I didn't know what
they meant. I understood it this way = the first thing ve
had to look and take notice of is *he thinge that were being
manufactured, mzde, by he Bantu people, for instence, like boots
shoes, and so ony We had to note that,Then we had to try and
draw those people to us or we should go to them and po and
learn tc do that as well,

Yo do whut?--——Like the msking of boots 224 shoes 10
and S0 oOn.

For use?---For the guerills warfare,

I would like %o show you a pair of shoes we found
at Irevallion. Have you ever sean anything like this before?
(Shoes shown to witness).,-—-Yes I have not seen these particu-
larly, but 1 have seen where bocts like these ware manufac-—
tured, in Ngtal, ard also thoze that ares just the slipper - not
with the uppers. Just a type of sole,

And what are the soles of that? --iotor tyres.

You have seen shoes similsr to those. ase will 20

put that in as Exhioit "a",

BY THe CUURT: fou zre nct putting in that documentf=—-1it is
it

a short docunent, and t© get/in on recerd, I mizat as well read

it my lord.

BAarinaTIull 8Y DR. YUTAR (Continued):  Bruuo, I am not

suggesting that you saw this document. but I clull read the
wholeof it. It shall be Bxhibit "T(1)". I have read the
headi g and the first paragraph - I won't repeat it., The docu-
ment goes on: "The almost immediste... (continues quoting

from Exhibit "T(1)})")...... succeasful prosecutidn of the cam- 30
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o« 3 This docusent ends with the last paragragh that I
aave already read out. It is not siguned, and therce are some
alteraticos. That will be Lxhidid nE(i)".

MR, BiHransE: I am not entering anyobjection at the present

moment To the production of this document, but of course...
BY Ton CouRls I can be put ik subject to argumsat ot a later
shage.

EXANLI-TIUN 3Y Uik, YULAR (Contineud): Finally, Zrunc, you were

arrezted cn?--<The third ¢f August.

Were you in any way threatened or tortured by 10
the  policeP=——io, Ly lord.

And finslly, whan did you decide tc make a complete
bresst of your participution?=--1 mentioned last weex that my
heart was nct any more in tinis work, so the day wihen I was
srrested, during that night, L thoughv matiers over,

and %o whuat decision did you come?=-=-I decided to
t211 the police everything I knew.

And did you in fact to do¥——-=fes, my lord.

Do, 1UTAR? I hove no further guestions, my lord.

AT THIS STAGS Tiik COURT ADJUURNS FOR
FIFYTEEN MINUTES.

o0o
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s

Then a person would be coming from Lurban to come and teach
them about weanoas,

.Wha was thut person to be?=--1 was to be that person.

And what exactly were you to teach them?-—-I had to
teach them about all those weapons that I already had know=-
ledge of, my lord,

Did he report bask whether or not this group had any
weapons already?=--Izs, he reported that one person was some
sort of Induna, perhaps, had taken him into the forests, to
shovw hir where they had stored their own weapons, 10

Did he give a démcription of the weapons that had
been stored by that Induna in the forest? =-Mostly rifles..

Any others?-—-That is as far as I remember, because
the question of other weapons - that type of weapon - was not
80 =seriously requuired. What they required was pecple - what
they wanted,was people to come and show they how to manu-
facture make weapons that could, for instance, blow up bridges,
That was more important.

Uid you go through BergvilleP—--Yes, I did,

Did you train-them in the arts taught to you by
the Port £1lizabeth man, Hodgson and Strachan? I don't wapp
to go into details = I just want a general statementf—=-I
went, but I didn't put myself out to teach them for a parti-
cular recasocn.

And what was that reason?-—-decause I did not, at
“that time, feel that ...in literal language, my heart was not
with the Umkonto We Sizwe any more,

Why not?---Because, as I have alreddy sazid, since
April, I was in hiding. I am a marrisd man with two children;

#e were told at the time when I joined that if we found that 30
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EXALINATIUH BY kn. YUTAR (Jo tinued):

How you have mentioned

gome of the tarrets which you have attacked?=--Yes,

#e will deal with the full list presently., 4nd

on whose instructions did ycu commit these acts of sabotage Pe—-

I'he Regional Command,
Gf?—-—ﬂf B’uI’hﬂﬂ [

And from whom did the Regional Command of Timban

get its instmuctions? -—-From the Kational High Command
-

Epd where ie the National High Command?-=--0h the
- 10

Whereabouts?-—it Rivonia.
Have you been there?---Yes.
And why did you commit these acts of sabotage?

when did you com:iit these acts,---Since 1960 we were taught

Communism, gradually, my lord.

Taught Communism gradually, from which positions?

———starting off with tTie Trade Unions.

And upwards - where to?---ind up and up until it
iz Communism. 139

and what exactly whre you taught - just Tie brief

outline?---whilst we were taught about the Trade Unicns, my

lord, it was then explained %o us that the waite people nad

come here, that they had taken our country in a croocked way,

end also the wealth of the couniry, and that now that we are

in difficulties, = 4 trouble, and suffering, it was on account
of that. Interpreter: He uses 2 word, my lord, that I in-
terpreted as suffering and trouble. It is sometimes used in
the common way of saying yellow. I have heard the word
yellow used, meaning the person is & coward, but he is nct

using it in that sense here. 50



Do yo. know what logistics means, Bruno?---That
is what I weuld like to point cut when I say I cannct really
place it, becsuse those two, for instance, I didn't know what
they meant. I understood it this way - the first thing ve
had to look end take notice of is *he thinge that were being
manufzctured, msde, by e Bantu people, for instence, }ike boots
shoes, and so on} We had to note that,Then we had to try and
draw those people to us or we should go to them and go and
learn tc do that as well.

15 do whetP-——Like the msking of boots =ad shoes 10
and so on.

For use?--=For the guerills warfare,

I would like to show you a pair of shoes we found
at Trevallion. Have you ever sean anything like this before?
(Shoes shown to witness).—-Yes I have not seen these particu-
larly, but 1 have seen where bocts like these were manufac-
tured, in Bstal, and also those that ars just the slipper - not
with the uppers. dJust a type of =sole.

And what are the soles of that? =<Motor tyres.

You have sean shoes similsr to those. se will 20

put that in as Exhioit "3",

BY THd CUURT: You sre nct nutting in that documeant?——-it is
a short docunent, and to getfﬁ on record, 1 mizat as well read
it my lord.

BEAMInATIVH BY DR. YUTAR (Continued)}:  Bruuo, I am not
suggeating that you saw this document. but I elull read the
wholeof it. It shall be Bxhipit "E(1)". I have read the
headi g and the first paragraph - I won't repeat it. The docu-

ment goes on: "The almost immediate... (continues quoting

from Expibit "T(1)")ess... succeasful prosecutién of the cam- 30
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o« 3 This docusent ends with the last paragragh that I
aave already read out. It is not siguned, and therce are some
alteraticos. That will be Lxhidid nE(i)".

MR, BiHransE: I am not entering anyobjection at the present

moment To the production of this document, but of course...
BY Ton CouRls I can be put ik subject to argumsat ot a later
shage.

EXANLI-TIUN 3Y Uik, YULAR (Contineud): Finally, Zrunc, you were

arrezted cn?--<The third ¢f August.

Were you in any way threatened or tortured by 10
the  policeP=——io, Ly lord.

And finslly, whan did you decide tc make a complete
bresst of your participution?=--1 mentioned last weex that my
heart was nct any more in tinis work, so the day wihen I was
srrested, during that night, L thoughv matiers over,

and %o whuat decision did you come?=-=-I decided to
t211 the police everything I knew.

And did you in fact to do¥——-=fes, my lord.

Do, 1UTAR? I hove no further guestions, my lord.

AT THIS STAGS Tiik COURT ADJUURNS FOR
FIFYTEEN MINUTES.

o0o




